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راهبرد روزنامه صبح ایران خواندن  درست  ضمن  خارجه  وزارت  اسبق  سخنگوی 
دیپلماسی وزارت خارجه گفت که ایران برای مقابله با ترامپ با هرکشوری 
باید گفتگو کند. دکتر محمدجواد ظریف وزیرخارجه  که لازم است 
کشورمان روز جمعه اول شهرویور ماه سال جاری در پاریس با امانوئل 
مکرون رئیس جمهور و ژان ایو لودریان وزیر خارجه این کشور در پاریس 
دیدار کرد. این دیدار که در آستانه اجلاس نشست جی هفت انجام شد 
به دنبال گفتگوهای مکرون با روحانی انجام شد. گفته شده است که 
در رایزنی ظریف با رئیس جمهور فرانسه طرح این کشور برای حل تنش 

موجود ارائه شده است و قرار است مکرون در نشست آتی جی 7

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از افتتاح ۷۵ پروژه شهرداری قم با اعتباری 
بالغ بر ۲۱۰۰ میلیارد  همزمان با هفته دولت خبر داد. مهدی کلانترزاده با تبریک فرارسیدن 
هفته دولت و گرامیداشت یاد و نام شهیدان رجایی و باهنر اظهار کرد: به مناسبت فرارسیدن 
هفته دولت پروژه های مختلفی از سوی شهرداری قم آماده شده و مراسم افتتاح و بهره برداری از 
این پروژه ها در این هفته برگزار می شود. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره 
به اینکه پروژه های شهرداری قم در حوزه های خدماتی، ترافیکی، عمرانی، فرهنگی، فضای سبز، 
فناوری، ورزشی و سرمایه گذاری است، اظهار کرد: از مجموع ۲۰۰ پروژه ای که در هفته دولت 
در استان قم به بهره برداری می رسد، ۷۵ پروژه مربوط به پروژه های شهرداری است. کلانترزاده 
اعتبار هزینه شده برای این پروژه ها را بالغ بر ۲۱۰۰ میلیارد ریال عنوان کرد و افزود: این پروژه ها 
در سطح مناطق هشتگانه توسط شهرداری مناطق و سازمان های تابعه به مرحله اجرا رسیده اند. 

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت:با تکمیل و راه اندازی بیش از یک هزار و ۴۰۰ تخت 
بیمارستانی جدید تا سه سال آینده تعداد تخت های بیمارستانی این استان به بیش از ۳ هزار 
و ۵۰۰ تخت افزایش پیدا خواهد کرد. ابوالفضل ایرانی خواه جمعه شب در آیین گرامیداشت 
روز پزشک در سالن جلسات مرکز همایش های غدیر قم افزود: فاز نخست بیمارستان ۱۰۰۰ 
تختخوابی قم سال آینده به بهره برداری می رسد، نظیر چنین مراکز درمانی از نظر تجهیزات و 
امکانات در سطح کشور وجود ندارد. وی اظهار داشت: زیرساختهای درمانی قم در سال های 
گذشته به هیچ عنوان متناسب با نیازهای استان نبود که در سال های اخیر تحول چشمگیری 
در این رابطه اتفاق افتاده است. ایرانی خواه خاطرنشان کرد: در رابطه با پیاده سازی نظام ارجاع 
پزشکی ، قم نخستین استانی بوده که این اقدام در آن به صورت رسمی عملیاتی شده و روند 

بهبود وضعیت آن نیز به صورت مستمر دنبال می شود. وی گفت: برای پیاده سازی نظام

 وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در گفت و گو با شبکه خبری 
فرانس 24 تاکید کرد: فشار آمریکا بر روی ایرانیان تاثیرگذار نخواهد بود. 
»محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه ایران روز جمعه پس از دیدار با 
»امانوئل مکرون« رئیس جمهوری فرانسه در پاریس به سوالات شبکه 
خبری فرانس 24 پاسخ داد. به گزارش فرانس 24، ظریف گفته که 
برای  خوبی  پیشنهادهای  فرانسه،  جمهوری  رئیس  پیشنهادهای 
از  ظریف  نوشت:  خبری  شبکه  این  است.  ای  هسته  توافق  نجات 
پیشنهادهای رئیس جمهوری فرانسه که در حال افزایش تماس های 

خود با تهران برای تلاش برای نجات توافق هسته ای ایران است

  حمید رضا آصفی: 

ابتکار عمل و طرح  مکرون را نباید رد کرد

به مناسبت هفته دولت  صورت می گیرد 

افتتاح ۷۵ پروژه شهرداری قم  با اعتبار ۲۱۰۰ میلیارد 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

یکهزار و ۴۰۰ تخت به مراکز درمانی قم اضافه می شود

ظریف در گفت و گو با فرانس 24؛

فشار آمریکا علیه ایرانیان کارساز نیست

عصرجدید از کجا آمد؟

عصر جدید، تلویزیون را ازبحران 
برنامه سازی نجات داد!

سردار سلامی: 

ایران سختی های تحریم را  پشت سر 
گذاشته است

جزییات خودسوزی مقابل بنیاد شهید قم

 درست در شرایطی که جامعه روحانیت مبارز به اصلاح و بازسازی درون تشکیلاتی روی آورده، جامعه مدرسین دیگر 
تشکل مهم روحانیت در جریان اصولگرا همچنان در مسیر سکوت پیش می رود. چندسالی می شود که اصولگرایان دیگر 
رودربایستی ها را کنار گذاشته اند و ترجیح داده اند تا به جای سازوکارهایی متکی بر محوریت »جامعتین« ساز و کارهای دیگری 
راه بیاندازند، از همان سال ۹۲ که در جریان یازدهمین انتخابات ریاست جمهوری »علی اکبر ولایتی« جواب تماس های آیت 
الله مهدوری کنی را نداد که مبادا مجبور شود به نفع قالیباف از انتخابات کناره گیری کند، روند عبور از جامعتین در جریان 

اصولگرایی هم کلید خورد؛ این پروژه هر روز با روی کار آمدن یک تشکل یا سازوکار انتخاباتی جدی تر دنبال شد،

راز سکوت 6 ساله  چیست ؟

جامعه مدرسین نیازمند 
بازسازی تشکیلاتی؟ 

برنامه عصر جدید به پایان فصل اول خود رسید و در 
جلب  صداوسیما  برای  تاریخی  رکورد  یک  مسیر  این 
انتخاب  فرآیند  در  ایرانی  میلیون   ۲۱ مشارکت  کرد. 
و  تلویزیون  که  روزهایی  در  درست  برتر.  استعدادهای 
پر بازدیدترین شبکه آن یعنی شبکه سوم سیما، دچار 

بحران برنامه سازی و کنار گذاشتن چهره های خود مانند 
و  خندوانه  که  روزهایی  در  و  است  فردوسی پور  عادل 
دورهمی دیگر مخاطبان میلیونی دشت نمی کنند و روی 
آنتن نیستند، عصر جدید توانست مخاطبان زیادی را 

جذب جعبه جادویی کند. 
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۲

رئیس جمهوری در مراسم تجدید میثاق هیأت دولت با آرمان های امام راحل؛

باید کم کم خانه را برای تحویل به نسل سوم و چهارم تمیز کنیم 

انتقاد بی هزینه از آثار دولت یازدهم و دوازدهم است

کسی با تضعیف دولت تقویت نمی شود
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»مادر گرامی آقایان  جعفر و مهدی رضایی«

پیام استاندار قم به مناسبت هفته دولت
اســتاندار قــم بــا صــدور پیامــی هفتــه دولــت را  فرصــت مغتنمــی بــرای معرفــی نقــش، اهمیــت و 

جایــگاه مهــم و کلیــدی دولــت در نظــام اســلامی و در مدیریــت اجرایــی کشــور دانســت.
متن پیام بهرام سرمست به این شرح است:

»بسمه تعالی
هفتــه دولــت، تداعــی گــر یــاد و خاطــره دو شــهید والا مقــام عرصــه خدمــت "شــهیدان رجایــی و 
باهنــر" و فرصــت مغتنمــی بــرای معرفــی نقش، اهمیــت و جایــگاه مهم و کلیــدی دولــت در نظام 
اســلامی و در مدیریــت اجرایــی کشــور اســت. مجموعــه ای خدمتگــزار و در خدمــت مــردم ، کــه 
خادمــی ملــت را بــه عنــوان بالاتریــن شــأن، مدالــی پرافتخــار و موهبتــی ارزنــده بــرای خــود فرض 
نمــوده و بــا قدردانســتن فرصــت محدود خدمتگــزاری، همه تــلاش و همت خود را صرف توســعه 
و پیشــرفت کشــور مــی نمایــد و اینــك دولــت تدبیــر و امید بــا تکیه بر مشــی و گفتمــان عقلانیت 
و اعتــدال و شــفافیت در پاســخگویی بــه مطالبــات مــردم، خدمــت صادقانــه و فراهــم ســاختن 
زمینــه هــای عــزت، بالندگــی و ســرافرازی روزافــزون ایــران اســلامی در عرصــه هــای ملــی و بیــن 
المللــی را ســرلوحه کار خــود قــرار داده و در ایــن راه و بــه پشــتوانه حمایت های راه گشــای رهبری 
و همراهــی و اعتمــاد تــوده هــای عظیــم ملــت کــه ســرمایه ای ارزشــمند نــه بــرای ایــن دولــت »کــه 
بــرای همــه دولــت هــا محســوب مــی شــود« و نیــز در ســایه تعامــل ســازنده و مؤثــر بــا ســایر قــوا 
و ارکان نظــام، توانســته اســت بــه دســتاوردها و توفیقــات ارزشــمندی در عرصــه هــای مختلــف 

ــت یابد. دس
ضمــن گرامیداشــت یــاد و خاطره شــهدای گرانقــدر عرصه تلاش و خدمتگــزاری، فرا رســیدن هفته 
دولــت را بــه همــه دولتمــردان و مســؤلان ســختکوش قــوه مجریــه به ویــژه مدیران ســاعی و پرســنل 
زحمتکــش دســتگاه هــای اجرایــی اســتان قــم تبریــك و تهنیــت عــرض نمــوده، توفیــق همگــی آنان 
را در خدمــت بــه مــردم عزیــز و تحقــق اهــداف متعالــی نظــام مقــدس جمهــوری اســلامی ایــران، 
تحــت توجهــات حضــرت ولــی عصر)عج( و در مســیر آرمان هــای والای حضــرت امام خمینــی)ره( و 

فرامیــن مقــام معظــم رهبــری) مدظلــه العالــی(، از درگاه خداوند منــان مســألت دارم.«

رییس ستاد انتخابات کشور:
شورای نگهبان اجازه حضور همه سلایق را در انتخابات بدهد

 

تاسیسات  تعمیرات  و  ،نگهداری  سرویس  دارد  نظر  در 
برقی و مکانیکی خود را از طریق  برگزاری مناقصه  به مدت 

یکسال  واگذار نماید. 
اشخاص حقوقی و حقیقی واجد شرایط می توانند جهت 
اخذ برگ شرایط مناقصه از تاریخ درج آگهی نوبت اول به 
مدت ۷ روز به آدرس سه راهی سلفچگان-کیلومتردو جاده 
اصفهان- منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان   - دبیرخانه 

مراجعه  نمایند.

آگهی مناقصه عمومی  ) نوبت اول(

 امور اداری

منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان  قم
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اخبار

 واشنگتن وپیشنهادهای مکرون 
در آستانه آغاز به کار نشست گروه 7، فرانسه و بریتانیا 
ایران  موضوع  در  واحد  ای  جبهه  در  اند  گرفته  تصمیم 
باشند، جبهه ای که کاملا با مواضع ایالات متحده امریکا 
متفاوت است. ایالات متحده روز به روز فشارها را به ایران 

تشدید می کند و خواستار همراهی کشورهای دیگر با خود می شود، دعوتی که تا کنون 
بسیاری از متحدانش در اروپا و آسیا از آن سر باز زده اند. از جمله در ائتلاف موسوم به 
ائتلاف دریایی که بسیاری از کشورهای اروپایی به استثنای انگلیس از حضور در آن 

خودداری کرده اند.
قرار است در نشست گروه 7، قدرت های بزرگ جهانی درباره قضایای مختلف از جمله 

ایران به بحث و تبادل نظر بپردازند. 
آگاه دیپلماتیک  رویترز، یک منبع  از خبرگزاری  نقل  به  الاهرام  روزنامه  به گزارش 
انگلیسی روز جمعه گفت که با وجود جلسه بوریس جانسون، نخست وزیر بریتانیا با 
دونالد ترامپ، رئیس جمهوری ایالات، بریتانیا تصمیم ندارد موضع خود را نسبت به ایران 

تغییر دهد.  
یک مقام فرانسوی نیز گفت که سه کشور بزرگ اروپایی بریتانیا و فرانسه و آلمان باید 

برسر ایران موضع واحد و در یک جبهه حضور داشته باشند. 
این مقام در ادامه افزود: »این مهم است که سه کشور اروپایی بر سر ایران در اجماع 

باشند و موضع خود را حفظ کنند.«
در همین رابطه یک دیپلمات بریتانیایی نیز گفت که کشورش احساس می کند که 
توافق 2015 هسته ای با ایران همچنان تنها راهی است که تضمین می دهد تهران به 

سلاح هسته ای دست نمی یابد. 
دولت امریکا به ریاست جمهوری دونالد ترامپ در سال گذشته از توافق هسته ای خارج 
شد و تحریم های شدیدی را علیه ایران اعمال کرد. اقدامی که از سوی دیگر کشورهای 
امضاکننده برجام نکوهش شد. آنها تعهد دادند که بعد از خروج امریکا از برجام خلاء 
نبود آن را جبران کنند. وعده ای که با وجود گذشت حدود 15 ماه از زمان خروج امریکا 
از برجام عملیاتی نشده است. در پی آن و در حالی که اروپا و دیگر اعضای برجام به وعده 
های خود عمل نکرده اند، ایران تصمیم گرفته است گام به گام تعهدات خود را در برجام 
کاهش دهد. ایران تا کنون در دو مرحله از میزان پایبندی اش به برجام در چارچوب 
بندهای آن، کاسته است. در همین حال تنش میان ایران و ایالات متحده نیز تشدید 
شده است و با سرنگونی پهپاد امریکایی به اوج خود رسید و حتی تا مرز جنگ پیش رفت.
این در حالی است که بعد از ناکام ماندن تلاش های کشورهایی مثل ژاپن، آلمان و 
عراق، اکنون امانوئل مکرون، رئیس جمهوری فرانسه تلاش هایی را با هدف کاهش 
تنش ها آغاز کرده و پیشنهادهایی را به ایران با هدف متوقف کردن تهران از ادامه کاهش 
تعهداتش در برجام ارائه داده است. امانوئل مکرون و حسن روحانی، همتای ایرانی او تا 
کنون دو بار پیام های متکتوبی را رد و بدل کرده اند و تماس های تلفنی طولانی مدتی را 
نیز در این رابطه با یکدیگر داشته اند. در سفر روز جمعه محمد جواد ظریف به پاریس و 
دیدارش با رئیس جمهوری فرانسه، ظریف در این رابطه مذاکرات مفصلی انجام داد و بعد 
از این دیدار در مصاحبه هایی از نتایج مذاکراتش با مکرون ابراز رضایت کرد. ظریف در 
تور اروپایی خود نیز در این رابطه مذاکراتی را با کشورهای سوئد، نروژ و فنلاند انجام داده 
بود. این سه کشور ابراز تمایل کرده اند در صورت راه اندازی سازوکار مالی اروپا موسوم به 

اینستکس به آن بپیوندند.
منابع دیپلماتیک می گویند که طرف های اروپایی قصد دارند در نشست گروه 7 در 
فرانسه فشارها را به طرف امریکایی افزایش دهند تا امریکایی ها به کاهش تنش با ایران و 
پذیرفتن پیشنهاد مکرون راضی شوند. آنها می گویند در این رابطه به یک موضع مشترک 
رسیده اند و از واشنگتن خواهند خواست که با هدف نجات برجام از ادامه فشارهایش 
به ایران دست بردارد. ایران نیز شرایط را زیر نظر گرفته تا ببیند نتایج گفت وگوها بعد از 

نشست جی 7 به کدام سمت و سو خواهد رفت. 

»عصرجدید« چماقی
 برای »نود« کوبی 

که   می رسد  نظر  به  اما  رسید  پایان  به  جدید  عصر 
»عصرجدید«ی برای حامیان مدیر جوان  شبکه سه  در 

فضای مجازی بوجود آمده است. آنها برنامه خوب احسان علیخانی را چماقی کرده اند و 
بر سر عادل فردوسی پور و برنامه نود می  کوبند.

آنها از محبوبیت عصر جدید می گویند و رای بی سابقه ی شش و نیم میلیونی به »فاطمه 
عبادی«. دوستان به صورت ناخواسته به نکته ای اشاره می کنند که چندان به نفع 

خودشان نیست.
آنها به محبوبیت عادل فردوسی پور اعتراف کردند و حالا به خود می بالند که برنامه 
محبوب تر از نود هم پیدا شد. واقعا اگر دوستان می دانند که نود محبوب است و مردم 

مجری آن را دوست دارند چرا آن را تعطیل کردند؟
کدام رسانه در جهان برنامه ای را که مزیت نسبی  اوست تعطیل می کند؟ برنامه ای که 
حتی مخالفین جدی جمهوری اسلامی را هم دوشنبه شب ها پای تلویزیون جمهوری 
اسلامی می نشاند. جالب است که یک برنامه محبوب را تعطیل کردند و به محبوبیت 

برنامه دیگر می بالند.
نکته قابل توجه این است که دوستان فراموش کرده اند مردم در تمام این سال ها برای 
پیامک هایی که به نود می دادند، پول پرداخت می کردند ولی در عصر جدید رایگان رای 
می دادند. نود برنامه ای مخصوص فوتبال  بود و عصر جدید مخصوص استعدادها و این 
یعنی جنس دو برنامه و مقایسه آن باهم اشتباه است. در عصر جدید زنان نقش بسیار 
مهمی داشتند. بسیاری از بانوان ایرانی در سنین مختلف در این برنامه مشارکت داشتند 

و این در حالی است که بسیاری از بینندگان نود مردان عاشق فوتبال بودند.
عصر جدید یک تصمیم خوب در تلویزیون بود و قطعا باید از آن حمایت کرد. برنامه ای 
که در آن معلوم شد موفقیت تنها در درس و دانشگاه خلاصه نمی شود و یکی مثل محمد 
زارع با حرکات آکروباتیک هم می تواند نام خود را بر سرزبان ها بیندازد و تبدیل به یک 
سلبریتی شود. رفتار اشتباه اما این است که با چماق کردن عصر جدید برای تخریب 
عادل کاری کنیم که طرفداران پروپاقرص نود، مقابل این برنامه خوب بایستند و بگویند 
عصر جدید را راه انداختند تا عادل را بزنند. به ویژه اینکه برنامه فوتبال برتر با اجرای محمد 
میثاقی به هیچ وجه نتوانست جای عادل را در تلویزیون پر کند. این رفتار می تواند زمینه 
ریزش مخاطبان عصر جدید را فراهم کند و این یک هشدار جدی برای احسان علیخانی 
است. او باید بدانند برخی در حال سو استفاده از برنامه ی او برای کسب مشروعیت 
هستند. از تلویزیون و مدیران انتظار می رود از برنامه های محبوب تلویزیون حمایت کنند 
و دست آنها را برای ساختن و اجرای ایده های جذاب باز بگذارند. فضای رسانه، فضای 
رقابت است. بله در دهه 60 و 70 تلویزیون به دلیل نبود رقیب جدی یکه تازی می کرد اما 
حالا با گسترش فضای مجازی و شبکه های ماهواره ای اگر تلویزیون خود را به روز نکند از 
قافله رقابت جا خواهد ماند.  تلویزیون ایران در شرایط فعلی، هم  به احسان علیخانی نیاز 
دارد هم عادل فردوسی پور و هم رامبد جوان و مهران مدیری. صداوسیما باید برای همه 

آنهایی که می توانند مردم را پای جعبه جادو بنشانند، فرش قرمز بگستراند.

رییس ستاد انتخابات کشور:

شورای نگهبان اجازه حضور همه سلایق را در 
انتخابات بدهد

رییس ستاد انتخابات کشور گفت: شورای نگهبان و سایر نهادهای مرتبط، زمینه 
حضور تمام سلایق را برای رقابتی کردن روند انتخابات فراهم کنند. 

فرهنگی،  سیاسی،  گروه های  معتمدان  گردهمایی  در  شنبه  عصر  عرف  جمال 
اجتماعی، اقتصادی و سمن های مازندران در ساری افزود: ما در کمیسیون احزاب 
وزارت کشور 110 حزب و گروه سیاسی دارای مجوز قانونی داریم که می توانند به صورت 
فردی، جمعی و در قالب  ائتلاف سیاسی در انتخابات نامزد داشته باشند. رییس ستاد 
انتخابات کشور تاکید کرد: باید قدرت انتخاب را به مردم و خرد جمعی واگذار کنیم و 
تجربه ۳6 انتخابات در کشور نشان داد که مردم کمتر اشتباه می کنند و هر سلایقی 
که اکثریت را کسب کرد می تواند وارد پارلمان شود. عرف از مشارکت مردم، امنیت، 
سلامت و رقابت به عنوان پایه های انتخابات یاد کرد و افزود: بین مشارکت مردم و رقابت 
در انتخابات پیوند معنا داری وجود دارد و هر زمانی که این رابطه به درستی تدوین شود، 
شاهد مشارکت گسترده مردم در انتخابات بودیم. رییس ستاد انتخابات کشور گفت: 
مردم ما به درستی متوجه انجام تغییر مدیریت اجرایی کشور از طریق انتخابات شدند 
و هر بار بخواهند مدیری را تغییر دهند از راه صندوق رای وارد می شوند. عرف با تأیید 
سلامت انتخابات، انتخاب گروه های رقیب را نشانه این سلامت در انتخابات بیان کرد 

و افزود: میانگین مشارکت مردم در ۳6 انتخابات گذشته کشور 6۳ درصد بوده است.
انسجام داخلی مهمترین مسأله کشور

معاون سیاسی وزیر کشور انسجام داخلی را مهمترین مسأله در کشور بیان کرد و خروج 
آمریکا از برجام را در راستای خدشه به این انسجام دانست.

عرف اظهار داشت: اگر این انسجام در داخل کشور ایجاد شود، تهدیدات به فرصت 
ها تبدیل می شود و از فرصت ها می توانیم برای پیشبرد اهداف کشور استفاده کنیم.

معاون وزیر کشور خروج آمریکا از برجام را برای بر هم زدن انسجام داخل کشور بیان 
و تاکید کرد: باید اهداف این خروج برای مردم بیان شود تا شاهد مقاومت آگاهانه ملت 
در برابر این ظلم علیه کشورمان از سوی آمریکا باشیم. عرف ادامه داد: اگرچه ملت ما 
در هر صورت در برابر این ظلم آشکار آمریکا مقاومت می کند، ولی اطلاعات از اهداف 
این خروج، مقاومت را تاثیرگذارتر می کند. وی اضافه کرد: در حالی که مردم ما بیشتر 
اطلاعات خود را از  فضای مجازی می گیرند و در این فضا نیر اطلاعات درست و نادرستی 
وجود دارد، نقش سمن ها در ارایه اطلاعات درست به مردم موثر است و باید در این بخش 

بیشتر وارد کارزار شوند.

  مدیرکل عتبات سازمان حج:

زائران اربعین بدون ویزا راهی عراق می شوند
 مدیرکل عتبات سازمان حج و زیارت گفت: زائران اربعین حسینی می توانند برای حضور 
در این آیین باشکوه بدون اخذ ویزا و تنها با داشتن گذرنامه برای ثبت مهر تایید ورود و 
خروج، راهی عتبات عالیات شوند. حجت الاسلام والمسلمین صحبت الله رحمانی با 
بیان اینکه در نخستین روز نام نویسی زائران اربعین در سامانه سماح 6 هزار نفر ثبت نام 
کرده اند، افزود: با توجه به توافقات انجام شده بین جمهوری اسلامی ایران و عراق زائران 
اربعین می توانند از 1۹ شهریور ماه )دهم محرم الحرام( تا هفتم آبان ) ۳0 صفر 1۴۴1( 
بدون نیاز به اخذ روادید به شرط ثبت نام در سامانه سماح و با همراه داشتن گذرنامه معتبر 
برای حضور در آیین اربعین حسینی وارد عراق شوند. وی با اشاره به اینکه درگاه اینترنتی 
سامانه سماح به آدرس https://samah.haj.ir/ از روز جمعه یکم شهریور ماه به روی 
متقاضیان برای ثبت نام باز شده است، اظهار داشت: متقاضیان می توانند از طریق دفاتر 
خدمات زیارتی سازمان حج و زیارت در سراسر کشور یا حتی با اینترنت خانگی به این 
سامانه وصل شوند و عملیات نام نویسی را به سهولت انجام دهند. رحمانی گفت: بر همین 
اساس متقاضیان حضور در آیین اربعین باید بعد از نام نویسی در سامانه سماح، رسید 
اینترنتی و کارت زائری را دریافت کرده و باید آن را در طول سفر همراه داشته باشند. در 
غیر این صورت از خروج متقاضیان جلوگیری خواهد شد. مدیرکل عتبات سازمان حج و 
زیارت همچنین هزینه نام نویسی در سامانه سماح را رایگان عنوان کرد و افزود: زائران باید 
در زمان ثبت نام، هزینه های بیمه و خدمات درمانی )هلال احمر( را پرداخت کنند که 
این هزینه ها به همراه حق الزحمه دفتر خدمات زیارتی حدود 25 هزار تومان خواهد بود. 
البته در صورت عدم مراجعه به دفاتر خدمات زیارتی این هزینه سه هزار تومان تقلیل می 
یابد و متقاضیان باید 22 هزار تومان پرداخت کنند. وی با بیان اینکه نام نویسی در سامانه 
سماح تا روزهای منتهی به ایام اربعین ادامه دارد، گفت: با توجه به اتصال سامانه سماح به 
سامانه نیروی انتظامی فقط به زائرانی که در این سامانه ثبت نام کرده باشند، اجازه خروج 
داده خواهد شد. رحمانی به متقاضیان سفر اربعین حسینی توصیه کرد که نام نویسی را به 

روزهای آخر موکول نکرده و هرچه زودتر نسبت به نام نویسی اقدام کنند.

یوسفیان ملا عضو فراکسیون نمایندگان ولایی:

شدت و قدرت گام سوم برجام بیش از 
دو اقدام قبل است

عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس با یادآوری نشست نمایندگان با رئیس سازمان 
انرژی اتمی، گفت: شدت و قدرت گام سوم برجام بیش از دو گام قبل است. 

یادآوری سفرهای اخیر محمدجواد ظریف، گفت: محور  با   الله یوسفیان ملا  عزت 
مذاکرات وزیر امور خارجه در سفرهای اخیر برجام است، کشورهای هدف مایلند که 
مشکلات ارتباط مالی را رفع کنند لذا آقای ظریف شرایط را به خوبی برای آنها تبیین کرده 
است. نماینده مردم آمل و لاریجان در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: جمهوری 
اسلامی برای برداشتن گام سوم هنوز به نتیجه قطعی در این شرایط نرسیده است، لذا نمی 
توان برنامه این گام را اعلام کنیم، البته نمایندگان در نشستی با رئیس سازمان انرژی اتمی 
مطالبی را مطرح کردند. وی افزود: شدت و قدرت مرحله سوم کمتر از دو گام قبل نیست 
کما اینکه گام سوم کاهش تعهدات برجام با شدت بیشتری برداشته خواهد شد. یوسفیان 
ملا تصریح کرد: امیدواریم آقای ظریف در این سفرها بتواند طرف های مقابل را اقناع کند تا 

جمهوری اسلامی ایران ناچار به اجرای گام سوم کاهش تعهدات برجام نباشد.
ایران مجدد به اروپایی ها فرصت می دهد

این عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: ممکن است 
ایران مجدد به اروپایی ها فرصت دهد، این شرایط تا پایان برجام ادامه دارد زیرا ما تعهداتی 
را در برجام متقبل شدیم و اروپایی ها هم مکلف به اجرای تعهداتی شدند. عضو کمیسیون 
تدوین آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی، معتقد است: متاسفانه نتیجه اقدامات 
اروپایی ها هنوز برای ما محسوس نیست، ما اعتقاد داریم که آنها در راه اندازی کانال مالی 
اقداماتی را انجام دادند اما نتایجی حاصل نشده است زیرا تحت فشار آمریکایی ها هستند.

 
سخنگوی دولت: 

مسیری جز مقاومت همراه با اعتدال و 
گفت و گو نداریم

 سخنگوی دولت در رشته توئیت هایی به مناسبت هفته دولت تاکید کرد: ما مسیری جز 
مقاومت همراه با اعتدال و گفت و گو نداریم. علی ربیعی در توئیتی با بیان اینکه این هفته 
با یاد شهیدان رجایی و باهنرهمبسته است نوشت: ما اکنون وارث آن دارایی عظیم معنوی 
هستیم که ققنوس وار از میان دود و آتش و انفجار تروریستی برخاست. وی افزود: همانطور 
که پس از تروریسم ،جمهوریت دوباره جمهور شد، درپسا تروریسم اقتصادی نیز جامعه ای 
قوی تر و جمهوریتی پویا تر پا خواهد گرفت. ربیعی ادامه داد: امسال هفته دولت جلوه ای 
تازه از عینیت یافتن نهاد »دولت – ملت« است. وی یادآور شد: امروز تروریسم اقتصادی دولت 
آمریکا، نهاد جمهوریت و بزرگی ایران را هدف گرفته و سعی در القای بی ریشه بودن آن دارد. 
سخنگوی دولت افزود: با اعتماد به هم و به دولت و همچنین تحکیم نهادهای جمهوریت از 
سختی های تحریم عبور خواهیم کرد. وی در ادامه توئیت های خود آورده است: به عنوان 
یک شهروند و نه در مقام سخنگوی دولت می گویم که در پس صداها و هیاهوهای خارجی 
و مخالفان داخلی دولت و سختی های زندگی مردم، آنها که پای صندوق رای رفتند؛ درست 

انتخاب کردند . ما مسیری جز مقاومت همراه با اعتدال و گفت و گو نداریم. 
 

 سخنگوی وزارت امور خارجه:

آزمایش موشکی آمریکا به رقابت تسلیحاتی 
جهانی منجر می شود

 سخنگوی وزارت امور خارجه به آزمایش موشکی میانبرد آمریکا واکنش نشان داد 
و تاکید کرد: اقدام آمریکا ممکن است باعث رقابت تسلیحاتی در سطح جهانی شده 
که علاوه بر تشدید بی ثباتی و تهدید صلح و امنیت و بین المللی، هزینه های سنگین 
اقتصادی بر کشورهای  »سید عباس موسوی« سخنگوی وزارت امور خارجه ضمن تقبیح 
و محکومیت اصرار آمریکا بر یکجانبه گرایی و خروج از پیمان های بین المللی و تضعیف 
حقوق، قواعد و هنجارهای بین المللی، از آزمایش موشک میان برد آمریکا در روزهای اخیر 
که با فاصله کمی پس از خروج آن کشور از »پیمان منع آزمایش موشک های هسته ای 
میان برد با روسیه« موسوم به INF انجام شد، ابراز نگرانی کرد. وی در این رابطه گفت: این 
اقدام آمریکا ممکن است باعث رقابت تسلیحاتی در سطح جهانی شده که علاوه بر تشدید 
بی ثباتی و تهدید صلح و امنیت و بین المللی، هزینه های سنگین اقتصادی بر کشورهای 

دیگر تحمیل خواهد کرد که نتیجه آن کاهش سطح رفاه اقتصادی مردم در جهان است.
سخنگوی وزارت امور خارجه از جامعه بین المللی و همه کشورها خواست به اقدامات 
بی ثبات کننده آمریکا و خروج این کشور از معاهدات بین المللی که گامی به عقب در 

مناسبات بین المللی محسوب می شود، واکنش مناسب نشان دهند.
 

وزیر ارتباطات اعلام کرد

تنبیه مدیران به دلیل اختلال اینترنت
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، با تایید اختلال اینترنتی یک ساعته، اعلام کرده که 
مدیران شرکت ارتباطات زیرساخت را مواخذه کرد. کاربران اینترنتی  جمعه شب گذشته 
اختلال در اینترنت را شاهد بودند. البته اختلال در اینترنت داستان جدیدی نیست و گاهی 
بر اثر مشکلات بین المللی و یا مواردی دیگر، رخ می دهد، اما به نظر می رسد این بار شرکت 
ارتباطات زیرساخت، مسوول این اختلال بوده و همین موضوع موجب شد محمدجواد آذری 
جهرمی -وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- مدیران شرکت ارتباطات زیرساخت را تنبیه کند 
تا  از این پس موارد مشابه کمتر رخ دهد. در این راستا و پس از قطع یک ساعته  اینترنت، 
سجاد بنابی - عضو هیأت مدیره شرکت ارتباطات زیرساخت- در توییتر خود نوشت: یکم 
شهریور ۹۸ ساعت 1۹:17 دقیقه تا 20:10 شاهد اختلال در ارتباطات بین الملل بودیم. 
این اشکالات به دلیل تنظیم default route از سوی یک تامین کننده بین الملل و نیز 
اشکالاتی در تنظیمات گذرگاه بین الملل زیرساخت، به وجود آمده است. برای این اختلال 
پوزش می خواهیم. پس از آن محمدجواد آذری جهرمی نیز در توییتر نوشت: اختلال یک 
ساعته در اینترنت؛ این بار اشتباه از شرکت ارتباطات زیرساخت. »شرمنده آقای وزیر!« 
گفتن مدیران زیرساخت، به  درد مردم نمی خورد و مشکل حل نمی شود. باید تنبیه شوند 

تا حواسشان بیشتر جمع شود: خداحافظ کارانه این ماه هیات مدیره و مدیران مربوطه.
 

محمودی شاه نشین:

افشاگری ها نباید پتکی برای کوبیدن بر سر 
جناح های سیاسی شود

یک عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها با تاکید بر اینکه افشاگری و مبارزه با 
مفاسد اقتصادی باعث جلب اعتماد مردم به عدالت نظام اسلامی می شود، گفت: البته 

برخی از جناح های سیاسی نیز به دنبال گرفتن ماهی خود از این افشاگری ها هستند.
محمد محمودی شاه نشین با اشاره به ضرورت برخورد با مفسدان بیان کرد: قوه قضاییه 
با یک انرژی جدید و با جدیت به مبارزه با مفسدان اقتصادی ورود کرده است. مبارزه با 
فساد و افشاگری های قوه قضاییه باعث می شود تا اعتماد مردم به مسئولان و دستگاه های 
مختلف جلب شود که جای تقدیر و تشکر دارد. وی در ادامه اظهار کرد: نکته ای که وجود 
دارد بعضا این است که با توجه به نزدیک بودن انتخابات مجلس عده ای سعی می کنند 
از آب گل آلود ماهی بگیرند. برخی از جناح های سیاسی نیز به دنبال گرفتن ماهی خود 
از این افشاگری ها هستند. صدا وسیما و اصحاب رسانه و همه بخش ها باید توجه داشته 
باشند که موضوع اصلی مبارزه صادقانه با فساد است و افشاگری ها نباید تبدیل به ابزاری 

برای کوبیدن بر سر جناح های سیاسی شود.

 وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در گفت و گو 
با شبکه خبری فرانس 24 تاکید کرد: فشار آمریکا بر روی 

ایرانیان تاثیرگذار نخواهد بود.
»محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه ایران روز جمعه 
پس از دیدار با »امانوئل مکرون« رئیس جمهوری فرانسه در 

پاریس به سوالات شبکه خبری فرانس 24 پاسخ داد.
به گزارش فرانس 24، ظریف گفته که پیشنهادهای رئیس 
جمهوری فرانسه، پیشنهادهای خوبی برای نجات توافق 

هسته ای است.

این شبکه خبری نوشت: ظریف از پیشنهادهای رئیس 
جمهوری فرانسه که در حال افزایش تماس های خود با 
تهران برای تلاش برای نجات توافق هسته ای ایران است، 
استقبال کرد. وی گفت: امروز ما همچنان به گفت و گوهای 
خود با مکرون ادامه می دهیم.  به گفته وزیر امور خارجه 
ایران،  آنها "در مسیری صحیح در مورد این که اروپا چگونه 
می تواند به تعهدات هسته ای خود عمل کند حرکت می 
کنند. فرانس 24 نوشت: مساله ایران، موضوعی است که 
در نشست سران گروه 7 - که از این هفته در بیاریتز آغاز می 

شود - بویژه بین »امانوئل مکرون« رئیس جمهوری فرانسه و 
»دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا مورد بحث و گفت و 

گو قرار خواهد گرفت. 
وزیر امور خارجه ایران به فرانس 24 گفت: "ما در حال 
جنگ هستیم ، یک جنگ اقتصادی. جامعه جهانی باید 
مقابل سیاست فشار حداکثری آمریکا بایستد. این فشار 

روی ایرانیان کارساز نخواهد بود. "
ایرانیان تحت فشار تهدید مذاکره نمی کنند 

فرانس 24 نوشت: تهران تهدید می کند که اگر اروپا نتواند 
توافق هسته ای را نجات دهد، به نوبه خود از این توافق 

خارج خواهد شد. 
ظریف گفت: " ایران حق اقدام دارد؛ این اقدام ها در 
ظرف چند ساعت و نه چند روز قابل برگشت است، این به 

تعهداتی که اروپایی ها انجام خواهند داد بستگی دارد. "
فرانس 24 نوشت: در روز یکم اوت، محمد جواد ظریف 
به عنوان بخشی از سیاست فشار حداکثری، تحت تحریم 
های آمریکا قرار گرفت. این تحریم ها پس از آن صورت می 

گیرد که ظریف از رفتن به واشنگتن امتناع ورزید.
فرانس 24 نوشت: محمدجواد ظریف که آمریکا را به دلیل 
افزایش تنش ها سرزنش می کند گفت: "ایرانیان تحت 

فشار تهدید مذاکره نمی کنند." 
ظریف افزود: آزادی کشتیرانی یک حق مشترک است. 
اگر آمریکا اقدام های بی ثبات سازی، تجاوز و مداخله خود 
را متوقف کند، ایران و مابقی کشورهای حوزه خلیج فارس 

از این حق بهره مند خواهند شد."

ظریف در گفت و گو با فرانس 24؛

فشار آمریکا علیه ایرانیان کارساز نیست

 فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: ایران سختی های تحریم را پشت 
سر گذاشته است و توانایی اداره کشور را در همه ابعاد دارد و  کاری خواهد کرد که همه 

دشمنان به او محتاج باشند. 
سردار سرلشگر پاسدار حسین سلامی روز شنبه در همایش سالانه اساتید بسیجی 
حوزه های علمیه قم، مشهد، تهران و اصفهان در مشهد افزود:  امید بستن به دشمن 
برای حل مسائل در زیباترین تعبیر ساده اندیشی است و ما تا پیروزی فاصله ای نداریم  

و به مردم نوید می دهیم که صبح پیروزی نزدیک است.
وی اضافه کرد: تحریم های دشمنان برای ما یک فرصت است که می تواند سبب 
بالندگی و رشد شود درحالی که دشمنان بر این تصور بودند که تحریم ها می تواند نظام 

اقتصاد را فلج کند و ما را به پای میز مذاکره بازگرداند اما عکس این موضوع رخ داد. 
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: ایران اسلامی هرگز به  پای میز 
مذاکره نمی آید چرا که امروز  قدرتمند تر از گذشته است و این موضوع را دشمن هم 

می داند از این رو مردم کشورمان دیگر به فراخوان های دشمنان جواب نمی دهند.
سردار سلامی افزود: کار عملی ما نهضت هم افزایی و امید بخشی راهبردی برای 

برداشتن تحریم و اثرات آن است که بایستی از درون آغاز شود.
وی تاکید کرد: امروز تحریم ها فرصت است چرا که آن قدر که ما در فضای تحریم 
پیشرفت کرده ایم در فضای غیر تحریم به این پیشرفت نرسیده ایم و در این مسیر کافی 

است که مستحکم باشیم.
فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: نسخه مذاکره و سازش برای ما نقطه 
سعادت نیست و این فرمول راه حل درستی نیست و ما باید ایستادگی و مقاومت کنیم. 
سردار سلامی افزود: هیچ گاه دشمن راه سعادت را برای ما باز  و برای حل مسائل 
کشورمان تلاش نمی کند و بر عکس به فرمولی تن می دهد که به ضرر و در راستای 

کوچک کردن ماست.
وی ادامه داد: ما با تکیه بر سه عنصر  رهبری، مردم و اسلام که دیگران آن را ندارند 
در تقابل با دشمن ایستاده ایم و در این میان از هر نوع تهدید دشمنان فرصت ساخته 
ایم و علیه خودشان استفاده کرده ایم و از همین روست که آنان هرچه توطئه شوم را 
برنامه ریزی کردند به خودشان بازگشته است و هرچه دشمنان جنگ های نیابتی علیه 

مقاومت انجام می دهند به شکست کشیده شده است.
فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: تکیه بر ظرفیت های داخلی و بسیج 
همه ظرفیت ها در مقابله با توطئه دشمنان مورد تاکید است و مقاومت هر چه امتداد 
پیدا کند قدرتمند تر می شویم و امروز بیش از هر زمان به مردم نیاز داریم تا به پیروزی 

کامل برسیم.
سردار سلامی با بیان اینکه نقطه ضعف آمریکا فقدان رهبری است افزود: در آمریکا 
و غرب هرگز رهبرانی طلوع نکرده اند تا به سعادت انسان ها بیندیشند زیرا تمام فلسفه 

آنها ظلم و ستم است.
فرمانده سپاه پاسداران گفت: انقلاب اسلامی ایران هم اکنون ذهن ها را تسخیر کرده 
است و قلب های ما به نصرت الهی گرم شده و هم اکنون اگر ما هم نخواهیم این انقلاب 

را گسترش دهیم نفوذ انقلاب اسلامی در دل مردم جهان پا برجاست.
سردار سلامی با بیان اینکه ایران اسلامی قلب تحول و ژئو پلتیک جهان اسلام است 
افزود: اگر جامعه دارای استحکام قلب باشد هرگز شکست نمی خورد و تا وقتی ما به 
فلسفه عدالت، اسلام و آزادی انسان ها می اندیشیم هیچ بن بستی وجود نخواهد 

داشت.
وی اضافه کرد: بیداری اسلامی که در دریای سرخ، تنگه هرمز، لبنان، سوریه، ایران، 
افغانستان و بحرین آغاز شده متوقف نخواهد شد و این بیداری در ذهن و روح مردم 

نهادینه شده است. 
فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به ائتلاف ۳0 کشور جهان علیه یمن 
گفت: دشمن با همه توان به یمن تعرضی کرد اما تعرضش موفق نبود و هم اکنون عرصه 

میدان در دست یمنی هاست و آمریکا، عربستان و امارات نیز در آن در مانده اند. 
سردار سلامی افزود: قدرت موشکی یمنی ها چنان دقیق شده است که تمام فرودگاه 
ها و پالایشگاه های عربستان دیگر امن نیست و یمنی ها هیچ گاه به  مردم بیگناه شلیک 
نمی کنند درحالی که آنها می توانند به راحتی تمام نقاط عربستان را هدف قرار دهند.

یک فعال سیاسی با بیان اینکه دولت باید کمک کند تا خطر ناامیدی از صندوق رای از 
بین برود، گفت: رئیس جمهور وعده های انتخاباتی خود را مرور کند، یکی از وعده های 

دولت حمایت از حقوق مردم بود.
محمدجواد حق شناس ، با بیان اینکه روحانی در پایان ششمین سال ریاست جمهوری 
خود باید وعده هایی که به مردم داده است را مرور کند، اظهار کرد: اگر رئیس جمهور 
وعده های انتخاباتی خود را مرور کند، متوجه می شود که چرا رای مردم را بدست آورده 
است. بر این اساس می تواند از عملکرد خود ارزیابی داشته و اولویت های دو سال آینده 

دولت خود را مشخص کند.
وی با بیان اینکه برگزاری انتخابات مجلس یکی از مهم ترین وظایف دولت در سال جاری 
است، تصریح کرد: دولت باید تمام تلاش خود را به کار گیرد تا انتخاباتی سالم، بانشاط 
و با مشارکت حداکثری برگزار شود تا مجلسی تشکیل گردد که از حقوق ملت دفاع کند. 
در حال حاضر هنوز تفکراتی که مردم بر آن اساس به روحانی رای داده بودند، سر جای 
خود باقی است و دولت باید کمک کند که این تفکر در انتخابات مجلس بعد جای خود 

را داشته باشد.
این عضو شورای شهر تهران خاطرنشان کرد: جذب مشارکت مردم می تواند به تشکیل 
مجلسی کمک کند که در دو سال آینده همراه دولت باشد؛ بنابراین برگزاری انتخابات 
مشارکتی به نفع دولت هم خواهد بود. در حال حاضر خطر ناامیدی از صندوق رای وجود 
دارد و این وظیفه دولت است که کمک کند تا این ناامیدی از بین برود و مردم این اعتماد را 
پیدا کنند که اگر رای دهند، وعده های انتخاباتی محقق می شود. یکی از وعده های دولت 

حمایت از حقوق مردم است و باید در اجرای این انتخابات، دولت به وعده خود عمل کند.

این عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی همچنین با اشاره به توصیه رهبری به دولت 
برای فاصله گیری از فروع و حواشی گفت: اولین کاری که دولت برای پرهیز از درگیر شدن 
در حواشی باید انجام دهد این است که این حواشی را برای مردم روشن توضیح داده و بیان 

کند که چگونه باید از این حواشی فاصله بگیرد.
حق شناس در ادامه درباره توصیه های رهبری برای رونق تولید داخلی خاطرنشان کرد: 
دولت به تنهایی مخاطب بیانات رهبری نیست، بلکه هر نهاد و دستگاهی که در اقتصاد 
دخالت دارد مخاطب این بیانات است؛ زیرا در کنار دولت،  نهادهای دیگر هم در اقتصاد 

اثرگذار بوده و برای رونق تولید نقش دارند.
 وی افزود: دولت برای رونق تولید باید حاکمیت قانون را برقرار کرده و از تبعیض و دادن 
رانت به برخی بخش های تولید جلوگیری کند. با فساد و بوروکراسی سنگین مقابله کرده و 
کارآمدی را افزایش دهد. مجلس قوانین مفیدی را تصویب کرده و نظارت دقیقی بر حسن 

اجرای قانون داشته باشد. 
لازمه این کار وجود مجلسی آزاد است که نمایندگانش نگران اظهارنظر خود نبوده بلکه 
نگران حقوق ملت باشند. قوه قضاییه با مفسدان برخورد قاطع داشته باشد که خوشبختانه 
در چند ماه اخیر این برخورد انجام شده است. نهادهای نظامی دخالت خود را در تولید و 
اقتصاد کاهش دهند که این اتفاق نیز در حال رخ دادن است. رسانه ها نیز در یک فضای 

آزاد بتوانند فساد را علنی کرده و خواستار پاسخگویی باشند.
وی درپایان گفت: به تعبیر رهبری تولیدکنندگان را باید همانند مدافعان و رزمندگان کشور 
بدانیم. اگر عواملی که ذکر شد، در کنار یکدیگر به درستی اجرا شود، تولید داخلی رونق 

می یابد.

سردار سلامی: 

ایران سختی های تحریم را پشت سر گذاشته است

محمدجواد حق شناس :

باید خطر ناامیدی از صندوق رای از بین برود

 عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی در دیدار با 
اعضا این حزب در منطقه فارس، گفت: مراقب باشید 
در انتخابات، برای هر کسی هزینه نکنید، از داوطلبان 
سالم و توانمند که به منافع مردم می اندیشند و دنبال 
فساد و رانت نیستند حمایت کنید. دلیلی ندارد از هر 

کسی حمایت کنیم.
محمدعلی افشانی در دیدار با اعضای حزب اعتماد 
قدرت  مردم  وقتی  اینکه  بیان  با  فارس  منطقه  ملی 
و  رانت  فساد،  اش  نتیجه  باشند،  نداشته  انتخاب 
نهاد  از  حمایت  و  شرکت  گفت:  است،   اختلاس 
انتخابات وظیفه ما است. دشمنان ما دنبال نقطه ضعف 
هستند. ممکن است به خاطر شرایط موجود، مردم از 
مسئولین رویگردان باشند، اما ملت ایران ملت آگاهی 

است.

به گزارش روز شنبه روابط عمومی حزب اعتماد ملی، 
افشانی با بیان اینکه اگر انسان های منصفی باشیم 
جلوی ملت سر تعظیم فرود می آوریم، گفت: نمی توانیم 
بگوییم، در انتخابات شرکت نمی کنیم، تایید افراد دارای 
صلاحیت در هر شرایطی به  ویژه شرایط فعلی کشور 

وظیفه و پذیرش حق مردم است.
داد:  ادامه  ملی  اعتماد  عضو شورای مرکزی حزب 
مهمترین تفاوت انسان با سایر موجودات قدرت انتخاب 
اوست. اگر مردم بتوانند میان خوبان بهترین را انتخاب 
کنند، قطعا سرنوشت بهتری خواهند داشت. وقتی 
مردم قدرت انتخاب نداشته باشند، نتیجه اش فساد و 

رانت و اختلاس است.
بتوانند  مردم  باید  افزود:  فارس  پیشین  استاندار 
بهترین را انتخاب کنند. باید تعامل کنیم، در انتخابات 

قبلی،  تجربه تعامل در فارس را مشاهده کردم.
دریای غم ساحل ندارد

افشانی با تاکید بر اینکه بالاترین سرمایه بشر قدرت 
انتخاب اوست، گفت: معتقدم شرایط اجتماعی، از 
شرایط اقتصادی بهتر نیست. سرمایه اجتماعی آسیب 
دیده است. فقر، بیکاری، ناامیدی، نداشتن اطمینان، 
فساد و رانت مردم را بی اعتماد کرد اما باید امیدوار بود 

و تلاش کرد.
ما  هدف  ندارد،  ساحل  غم  دریای  داد:  ادامه  وی 
رسیدن به ساحل است. مراقب باشید در انتخابات، 
برای هر کسی هزینه نکنید، از داوطلبان سالم و توانمند 
که به منافع مردم می اندیشند و دنبال فساد و رانت 
نیستند حمایت کنید. دلیلی ندارد از هر کسی حمایت 

کنیم.

محمد علی افشانی: 

دلیلی ندارد از هر کسی حمایت کنیم

سید علی موسوی خلخالی*

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس با برشمردن ویژگی های 
طرح اداره و نظارت بر صدا و سیما که در دستور کار صحن 
علنی مجلس قرار دارد، گفت: با تصویب این طرح، بُعد 

نظارت بر صدا و سیما تقویت می  شود.
مهدی شیخ  اشاره به در دستور کار قرار گرفتن طرح اداره 
و نظارت صدا و سیما، عنوان کرد: طرح اداره و نظارت بر 
صدا و سیما چندین ویژگی دارد که نخستین ویژگی آن 
حفظ نظام ریاستی سازمان صدا و سیما بر اساس قانون 

اساسی است.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس 
در مجلس شورای اسلامی افزود: ویژگی بعدی این طرح 
تعریف هیأت امنا و اداره سازمان به صورت هیأت امنایی آن 

هم به انتخاب مقام معظم رهبری است که این مسئله هیچ 
منافاتی با ریاستی بودن صدا و سیما و قانون اساسی ندارد.
وی اضافه کرد: هیأت امنا وظیفه سیاست گذاری دارد و 
برنامه های کلان سازمان را طرح ریزی می کند و به نوعی 
سیما  و  صدا  سازمان  در  گذاری  سیاست  شورای  نقش 

خواهد داشت.
عضو فراکسیون امید مجلس با بیان اینکه یکی از نکات 
مهم این طرح تقویت شورای نظارت بر صدا و سیما است، 
نظارتی  فعلی  شرایط  در  نظارت  شورای  کرد:  تصریح 
استدلالی دارد و از نفوذ چندانی برخوردار نیست که در 
این طرح علاوه بر گزارش هایی که به اطلاع شورای نظارت 
بر صدا و سیما می  رسد، صدا و سیما باید پاسخگو و عامل 

احکام شورای نظارت نیز باشد.
نظارت  طرح  در  فراگیر  تصویر  و  صوت  تعریف  شیخ، 
بر صدا و سیما را نیز یکی دیگر از ویژگی های مهم طرح 
مذکور برشمرد و گفت: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و 
صدا و سیما درباره تعریف صوت و تصویر فراگیر اختلاف 
نظر داشتند که صدا و سیما تعریفی فراگیر در این باره 
داشت که همه مجوزها در این رابطه منوط به اجازه صدا و 
سیما باشد ولی کمیسیون تعریفی جدیدی در این باره به 
تصویب رساند. عضو کمیسیون فرهنگی مجلس یادآور شد: 
برای نمونه رسانه هایی مانند آپارات یا اپلیکیشن های چند 
رسانه ای جدید در این قانون تعیین تکلیف شده اند و باید هر 
کدام مجوز خود را از مسیر تعریف شده در قانون اخذ کنند.

شیخ عضو کمیسیون فرهنگی مجلس پاسخ داد:

ویژگی های طرح اداره و نظارت بر صدا و سیما چیست؟

مصطفی داننده*
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آنچه باید درباره الکترولیت ها بدانید

الکترولیت ها مواد شیمیایی هستند که در ترکیب با آب توانایی هدایت جریان الکتریسیته 
را دارند. آنها برای برخی عملکردهای بدن انسان، مانند انتقال تکانه های الکتریکی از قلب، 

عضلات و سلول های عصبی به سلول های دیگر، ضروری هستند.
همه انسان ها برای ادامه حیات خود به الکترولیت ها نیاز دارند. بسیاری از فرآیندهای 
و  دارند  نیاز  درست  عملکرد  ارائه  برای  کوچک  الکتریکی  جریان  یک  به  بدن  خودکار 

الکترولیت ها این امکان را فراهم می کنند.
الکترولیت ها با یکدیگر و سلول های دیگر در بافت ها، اعصاب، و عضلات تعامل دارند و 

سطوح متعادل از آنها برای ارائه عملکرد درست بدن ضروری است.
از انقباض عضلات تا هیدارته نگه داشتن بدن برای تنظیم سطوح مایع، الکترولیت ها از 
عملکردهای مختلفی پشتیبانی می کنند. پشتیبانی از ارتباط سلولی، ترشح هورمون ها، 

لخته شدن خون و ترمیم بافت از دیگر اهداف الکترولیت ها هستند.
 افراد بسیاری بر این باورند که نوشیدنی های انرژی زا و قرص ها تنها منابع الکترولیت ها 
هستند، اما مواد غذایی طبیعی وجود دارند که در واقع به تولید این مواد معدنی کمک می 
کنند. از بهترین منابع الکترولیت ها می توان به میوه ها، سبزیجات، آب نارگیل، محصولات 

لبنی، تخم مرغ، و مغزدانه ها اشاره کرد.
از آنجایی که الکترولیت ها از عملکردهای مختلفی در بدن پشتیبانی می کنند، حفظ 
سطوح متعادل از آنها اهمیت دارد که این کار از طریق دنبال کردن یک رژیم غذایی خوب 
یا مصرف مکمل ها امکان پذیر است. سطوح الکترولیت می تواند در ارتباط با سطوح آب 
در بدن و همچنین عوامل دیگر تغییر کند. بی تعادلی الکترولیتی بیشتر به واسطه یک رژیم 
غذایی ضعیف، اسهال، استفراغ یا تعریق بیش از حد رخ می دهد. به عنوان مثال، سدیم 

و پتاسیم دو الکترولیتی هستند که به واسطه تعریق هنگام ورزش از بدن دفع می شوند.
افراد مبتلا به بیماری هایی که کلیه ها را تحت تاثیر قرار می دهند نیز در معرض خطر 
بیشتری برای مواجهه با بی تعادلی الکترولیتی قرار دارند. کلیه ها و برخی هورمون ها تراکم 
هر الکترولیت را تنظیم می کنند. اگر سطوح یک ماده بیش از حد باشد، کلیه ها آن را از 
بدن دفع می کند و هورمون های مختلف برای ایجاد تعادل در سطوح وارد عمل می شوند. 
میزان بیش از حد زیاد یا کم الکترولیت ها در بدن می تواند به مشکلات سلامت جدی و 

تهدیدکننده زندگی فرد منجر شود.
علائم

تراکم ناسالم الکترولیت ها می تواند به یک یا تعداد بیشتری از علائم زیر منجر شود:
- اسپاسم یا کرامپ های عضلانی - ضربان قلب نامنظم - خستگی - بی حسی - 
سردرگمی - تشنج - سردرد - اسهال - یبوست - حالت تهوع - تحریک پذیری - تغییرات در 

فشار خون - اختلالات استخوانی - اختلالات سیستم عصبی
به طور ویژه، میزان بیش از حد کلسیم می تواند در افراد مبتلا به سرطان پستان، سرطان 
ریه، و مولتیپل میلوما رخ دهد. این شرایط اغلب به واسطه تخریب بافت استخوانی رخ 

می دهد.
دلایل عدم تعادل الکترولیت ها

دلایل مختلفی می توانند به یک بی تعادلی الکترولیتی منجر شوند که از آن جمله می 
توان به موارد زیر اشاره کرد:

- بیماری کلیوی - عدم باز پر سازی ذخایر الکترولیت ها یا تامین آب مورد نیاز بدن پس از 
ورزش - دوره های بلند مدت استفراغ یا اسهال - رژیم غذایی ضعیف - کم آبی شدید بدن

- بی تعادلی در نسبت اسیدها و بازها در بدن - نارسایی احتقانی قلب - روش های 
درمان سرطان - برخی داروها، مانند داروهای ادرارآور - بولیمیا یا پرخوری عصبی - سن، با 

افزایش سن از کارایی کلیه ها کاسته می شود.
انواع الکترولیت ها

کلسیم
کلسیم نه تنها به شکل گیری استخوان ها و دندان ها کمک می کند، بلکه به عنوان یک 
الکترولیت از استفاده از ذخایر کلسیم در استخوان ها برای عملکردهای دیگر پیشگیری 

می کند. در صورت عدم کنترل، چنین فرآیندی می تواند به پوکی استخوان منجر شود.
مصرف حداقل 1,000 تا 1,500 میلی گرم کلسیم در روز به حفظ تعادل این ماده معدنی 

کمک خواهد کرد.
سدیم

سدیم به عنوان یکی از مهم ترین الکترولیت های بدن شناخته می شود. این ماده به 
مدیریت و تنظیم سطوح مایع خارج از سلول ها کمک می کند که از عملکردهای مختلف 
بدن پشتیبانی می کند. بنابر پیشنهاد کارشناسان، 1,500 تا 2,۳00 میلی گرم سدیم در 

روز باید مصرف شود.
منیزیم

منیزیم یکی دیگر از الکترولیت هایی است که از سلامت و تشکیل استخوان ها و دندان ها 
پشتیبانی می کند. از دیگر فواید آن می توان به عملکرد آنزیمی بهتر و بهبود سفت و شل 
شدن عضلات اشاره کرد. مقدار مصرف توصیه شده روزانه منیزیم به جنسیت و سن فرد 
بستگی دارد اما به طور کلی ۳20 میلی گرم برای مردان و ۴20 میلی گرم برای زنان توصیه 

شده است.
پتاسیم

پتاسیم به تنظیم جریان سدیم در بدن کمک می کند. این الکترولیت به حذف سدیم 
اضافه از طریق ادرار کمک می کند و از فشار خون بالا پیشگیری می کند. مقدار مصرف 

توصیه شده روزانه پتاسیم برای یک فرد بزرگسال ۴,500 تا ۴,700 میلی گرم است.
فسفر

این الکترولیت به ذخیره انرژی، عملکرد عصبی و انقباض عضلانی کمک می کند. مقدار 
مصرف توصیه شده روزانه برای فسفر برای بزرگسالان 700 تا 1,250 میلی گرم است که از 

بروز بی تعادلی در سطوح این الکترولیت پیشگیری می کند.

دوستی خارپاشنه با افراد چاق

خار پاشنه یکی از رایج ترین علل درد پاشنه پا است که به علت التهاب رباط کف پا بوجود 
می آید و این بیماری میان دوندگان و اشخاص دارای اضافه وزن شیوع بیشتری دارد.

خار پاشنه یکی از رایج ترین علل درد پاشنه پا است که به علت التهاب رباط کف پا بوجود 
می آید، این رباط، نوار بافتی  ضخیمی در کف پا ست که از ابتدا تا انتهای کف پا کشیده 

شده و استخوان پاشنه را به پنجه و انگشتان وصل می کند.
در اثر التهاب فاسیای کف پا و طولانی شدن التهاب، سلول های استخوان ساز به این 
ناحیه فرستاده می شوند، این سلول ها تشکیل استخوان می دهند و نتیجه نهایی آن، به 
وجود آمدن استخوان درون رباط یا چسبیده به استخوان پاشنه است. این شکل گیری های 
استخوانی را »خار پاشنه« می گویند. بیماران دارای خار پاشنه عموماً از دردی خنجری و تیز 
رنج می برند که معمولًا صبح ها هنگام برداشتن نخستین گام ها و شروع راه رفتن، بروز می 
کند. درد »خار پاشنه« با گرم شدن پا کاهش می یابد، اما پس از ایستادن طولانی مدت یا 
تغییر حالت از وضعیت نشسته به ایستاده مجدداً عود می کند. خار پاشنه در میان دوندگان 
و اشخاص دارای اضافه وزن شیوع بیشتری دارد، پوشیدن کفش هایی که پا را به اندازه 
کافی حمایت نمی کنند یا پوشیدن کفش پاشنه بلند نیز خطر ابتلا به خار پاشنه پا را افزایش 
می دهد.  وزن بالا، دویدن های طولانی، کفش ناراحت و کفی کفش سفت، بی حرکت 
ایستادن های مکرر و طولانی، صافی کف پا یا کم عمق بودن پا یا وجود ناهنجاری های 
دیگر در پا،  نرم نبودن بافت زیر پاشنه به اندازه کافی، مخصوصا در افراد سالمند به علت از 

بین رفتن چربی پا،  فشارهای مکرر بر پا، آسیب دیدگی پا و دیابت از علل خار پاشنه است.
 درد خار پاشنه، از ناحیه پاشنه شروع می شود و به سمت ناحیه کمان پا منتقل می شود، 

اگرچه ممکن است فقط در ناحیه کمانی پا احساس شود.
 درد کف پا هنگام اولین ایستادن بعد از یک دوره استراحت )مثلا خواب شبانه( شدیدتر 
می شود، بسیاری از افرادی که دچار مشکل خار پاشنه هستند در اول صبح بعد از خواب با 
اولین قدم روی زمین، در ناحیه کف پا احساس درد می کنند، بعد از چند دقیقه پیاده روی 
درد این ناحیه کمتر می شود و به صورت کامل ازبین می رود، اما امکان بازگشت درد با پیاده 

روی و ایستادن های طولانی مدت وجود دارد.
در مراحل اولیه خار پاشنه و کف پا، درد معمولا بوسیله استراحت و بی حرکتی پا به سرعت 
کاهش می یابد اما هنگامی که این عارضه پیشرفت کرد زمان بیشتری نیاز است تا درد 

کاهش یابد. برای بهبود بیماری باید به پزشک مراجعه کرد.
 ارتوپد و استاد دانشگاه علوم پزشکی آزاد اسلامی

خال های گوشتی از جمله زائده های پوستی محسوب می شوند 
که نام های مختلفی برای آن انتخاب شده است و دلایل متعددی 
برای بروز آن نیز آورده می شود؛ دراین مطلب قصد داریم تا به 

بررسی علل ایجاد خال گوشتی بر روی پوست بپردازیم.
خال گوشتی یا آکروکوردون 

اغلب  که  هستند  پوست  روی  زائده های  گوشتی  خال های 
کوچک، قهوه ای رنگ و بدون درد بوده و می توانند در نواحی 

مختلف پوست ظاهر شوند.
در اصطلاح علمی به زائده های گوشتی آکروکوردون نیز گفته 

می شود که در زنان و مردان به یک میزان شایع است.
اسامی دیگر خال گوشتی

• زگیل پهن کوچک
• ورم یا برآمدگی های پوستی

• زائده پوستی
• فیبروم مولوسکوم

• فیبروم پندولوم
• فیبروم نرم

• منگوله های گوشتی
حقایقی کلی درباره زائده های گوشتی

پوست  روی  خیم  خوش  تومور های  از  گوشتی  زائده های   •
شروع می شوند.

• غالبا در چین و چروک ها و نواحی تا خورده ی پوست به وجود 
می آیند.

• آن ها خطرناک نیستند، اما می توانند در صورت تمایل، به 
دلایل زیبایی برداشته شوند.

انواع خال های گوشتی
خال های گوشتی مادرزادی که بیشتر به رنگ قهوه ای یا مشکی 
دیده می شوند در بدو تولد یا مدت کمی پس از تولد روی پوست 
افراد ایجاد می شوند؛ شکل این دسته از خال های گوشتی گرد یا 

بیضی شکل است، اما اندازه آن ها متغیر است.
خال های گوشتی مادرزادی کوچک کمتر از 5/1 سانتی متر 
است، اندازه متوسط آن ها حدود 10 سانتی متر است؛ معمولا 
پایین بدن ظاهر  از خال های گوشتی روی نواحی  این دسته 

می شوند.
اگر این دسته از خال های گوشتی روی گردن، سر و ستون 

فقرات ظاهر شوند، نگران کننده است.

خال های گوشتی اکتسابی که معمولا افراد در طول زندگی خود 
به آن دچار می شوند، شامل رنگ هایی مانند قهوه ای و صورتی 

کم رنگ است.
هرچه رنگ پوست فرد تیره تر باشد، رنگ خال های گوشتی نیز 
تیره تر است و  این خال های گوشتی می توانند صاف، گرد، سفت 

و یا سخت باشند.
خال های گوشتی باید مورد بررسی قرار بگیرند، به خصوص 
اگر بلافاصله پس از بلوغ ایجاد شوند که ممکن است نشانه ای از 

سرطان پوست تلقی شود.
خال های دیسپلاستیک نوعی از خال های اکتسابی هستند که 
تا بعد از دوران بلوغ، اثری از خود نشان نمی دهند؛ این خال ها 
غیر شایع هستند، زیرا شکل آن ها گرد نیست، شکل آن ها مواج و 
معمولا مسطح، اندازه آن ها کوچک و معمولا قهوه ای رنگ است.
احتمال سرطانی شدن خال ها در این حالت نیز وجود دارد که 

برای اطمینان بیشتر باید به متخصص پوست مراجعه شود.
 کک و مک؛ نوع دیگری از خال های اکتسابی است؛ لکه های 

ایجاد شده روی پوست را کک و مک می گویند.
این کک و مک ها در فصل زمستان محو می شوند، زیرا ملانین 

نیز  خورشید  اشعه های  نمی شود؛  تولید  زمستان  طول  در 
می توانند در ایجاد لکه های پوستی و کک و مک موثر باشند.

خال های هاله ای نوع دیگری از خال های اکتسابی هستند 
که مانند حلقه سفید رنگ در دوران کودکی و اوایل بلوغ ایجاد 

می شود.
علل شایع ایجاد خال گوشتی

UV اشعه ماورای بنفش یا 
اشعه ماورای بنفش نور خورشید از جمله قوی ترین اشعه های 
موثر نور خورشید روی زندگی بشر است؛  در طول فصل تابستان، 
اشعه ماورای بنفش خورشید بیشتر به سطح بدن می رسد و این 
خال ها پر رنگ تر می شوند؛ حتی ممکن است اشعه خورشید 

سبب رشد این دسته از خال ها در سطح پوست افراد شود.
اما دیده شده که در فصول سرد سال، به علت کاهش تابش نور 
خورشید این خال کم رنگ شده و کاهش پیدا می کند؛ نظریه ای 
وجود دارد که بیان می کند افزایش رسیدن اشعه ماورای بنفش 
خورشید به سطح زمین سبب ایجاد جهش های قابل توجهی در 
سلول های پوست افراد می شود که این جهش ها خود سبب به 

وجود آمدن خال های گوشتی می شود.

 افزایش سن
با افزایش سن، سلول های بدن رشد کندتری پیدا می کنند و 
در نهایت رشد آن ها متوقف می شود، مواد شیمیایی بدن تغییر 
می کند و مو ها در سنین کهن سالی از دست می روند، با افزایش 
وزن روبرو می شویم و پوست بدن چین و چروک پیدا می کند. 
افراد مسن اغلب با خال های گوشتی و افزایش تعداد و حجم 
آن ها روبرو هستند. هنوز هم ارتباط بین خال های گوشتی و 

سال خوردگی پیدا نشده است.
اما آن چه مشخص است این است که خال های گوشتی معمولا 
خطرناک نیستند، اما توصیه می شود که در صورت مشاهده این 
خال ها حتما به متخصص پوست مراجعه شود تا بررسی های لازم 

روی آن انجام شود.
 علل ژنتیکی

رشد  در  که  است  عواملی  مهم ترین  از  یکی  ژنتیکی  زمینه 
خال های گوشتی روی پوست نقش دارد؛ اکثر افراد بدون داشتن 
هیچ گونه خال گوشتی به دنیا می آیند، اما در طول زندگی خود 

به این دسته از خال ها مبتلا می شوند.
دارای  شما  مادر  یا  پدر  اگر  که  است  داده  نشان  تحقیقات 
خال های گوشتی بزرگ در سطح پوست خود باشند، شما نیز 

بسیار مستعد ابتلا به این خال ها در طول زندگی خود هستید.
 بیماری

اگرچه بیماری های اندکی شناخته شده اند که عوارض آن ها 
ایجاد خال های گوشتی باشد، اما بیماری ژنتیکی خاصی در این 
 Dysplastic( خصوص وجود دارد. بیماری دیسپلاستیک نوی
nevi( که به نوعی خال های گوشتی است که افراد مبتلا با آن 

دنیا می آیند و رشد می کنند.
خال های گوشتی حاصله از این بیماری بزرگ تر و تیره رنگ تر 
است؛ متاسفانه افراد مبتلا به این بیماری، حدود 100 خال 
گوشتی در سراسر بدن خود دارند که  این افراد باید بسیار مراقب 

باشند تا به سرطان پوست )ملانوما( مبتلا نشوند.
 بارداری

و کاهش سیستم  استفراغ  قبیل  از  بارداری مشکلاتی  طی 
ایمنی بدن برای مادر ایجاد می شود هم چنین به علت تغییرات 
شیمیایی و هورمونی و بیولوژیکی، زنان باردار بسیار در معرض 
ابتلا به خال های گوشتی هستند؛ این خال های گوشتی تیره 

است و در نواحی مانند گردن بیشتر ایجاد می شوند.

علل ایجاد خال گوشتی بر روی پوست 

زانو بزرگترین مفصل و البته یکی از پیچیده ترین آنها در بدن انسان است، از این رو، 
یکی از مستعدترین بخش های بدن برای مواجه با مشکل نیز محسوب می شود. این می 
تواند مسائل مختلفی از بیماری های مزمن تا آسیب دیدگی های حاد را شامل شود که 
موجب تورم زانو می شوند. تورم زانو می تواند انجام حرکات روزانه مانند راه رفتن و نشت و 

برخاست را دشوار یا حتی دردناک سازد.
برای مقابله با این شرایط باید دلیل تورم زانوی شما شناسایی شود تا امکان انتخاب 
روش درمان مناسب برای آن وجود داشته باشد. در ادامه با چند دلیل شایع تورم زانو 

بیشتر آشنا می شویم.
آسیب دیدگی 

تورم واکنشی عادی به آسیب دیدگی ها، از جمله موارد رخ داده اطراف زانو، است. در 
واقع، آسیب دیدگی ها شایع ترین دلیل برای تورم زانو هستند.

آسیب دیدگی موجب یک واکنش التهابی در بدن می شود که بروز تورم را در پی دارد. 
بلافاصله پس از آسیب، جریان خون به این قسمت افزایش می یابد که هجوم مایعات، 
پروتئین ها و گلبول های سفید مورد نیاز برای آغاز روند بهبودی را به همراه دارد. در 

نتیجه، بخش آسیب دیده قرمز و متورم می شود.
دو آسیب دیدگی شایع زانو شامل پارگی ACL یا رباط صلیبی جلویی و پارگی مینیسک 

)غضروفی که بین استخوان های ران و ساق قرار دارد( می شوند.
آرتریت 

آرتریت یک اصطلاح کلی برای التهاب یک مفصل است که به ویژه در زانو شایع است. 
آرتریت به مرور زمان شکل می گیرد )اغلب با افزایش سن( و معمولا موجب تورم، سفتی، 

دردناک و دشوار شدن حرکت زانوها می شود.
زانوها بیشتر مواقع تحت تاثیر دو نوع آرتریت قرار می گیرند که شامل استئوآرتریت 
)آرتروز( و آرتریت روماتوئید می شوند. در استئوآرتریت که شایع ترین نوع آرتریت است، 
غضروف موجود در زانو به مرور زمان دچار فرسایش می شود. از سوی دیگر، در آرتریت 
روماتوئید سیستم ایمنی به مفصل حمله می کند و به بافت های همبند و استخوان های 

آن آسیب وارد می کند.
نقرس 

از نظر فنی، نقرس نوعی از آرتریت است و به واسطه سطوح بالای اسید اوریک در بدن و 
تشکیل کریستال های اورات در مفصل شکل می گیرد که بروز درد شدید، تورم، و قرمزی 

را به همراه دارد.
اگرچه نقرس بیشتر مفصل انگشت بزرگ پا را تحت تاثیر قرار می دهد، اما می تواند در 
دیگر مفاصل بدن، از جمله زانو، مچ دست و انگشتان نیز شکل بگیرد. نقرس بیشتر در 
مفاصل اندام های انتهایی، مانند انگشتان دست و پا، رخ می دهد زیرا این مفاصل به 
طور معمول از دمای پایین تری برخوردار هستند که محیطی بهتر برای تشکیل کریستال 

است.
افرادی دارای اضافه وزن و آنهایی که سابقه خانوادگی ابتلا به نقرس را دارند، احتمال 

بیشتری دارد به این شرایط مبتلا شوند.
سودونقرس 

سودونقرس که به نام نقرس کاذب یا بیماری رسوب دی هیدرات پیروفسفات کلسیم 
)CPPD( نیز شناخته می شود می تواند موجب تورم مفصل زانو شود. همانند نقرس، 
سودونقرس نیز نوعی از آرتریت در نظر گرفته می شود. برخلاف نقرس، سودونقرس در 
درجه نخست مچ دست ها و زانوها را تحت تاثیر قرار می دهد. در سودونقرس، نوعی از 
کریستال های کلسیم در غضروف و مایع مفصل انباشته می شود که همانند نقرس به 

بروز درد ناگهانی و تورم منجر می شود.
سودونقرس معمولا افراد بالای 60 سال را تحت تاثیر قرار می دهد. افراد مبتلا به 
استئوآرتریت، مشکلات تیروئید یا متابولیک، و بیماری کلیوی احتمال بیشتری دارد این 

شرایط را تجربه کنند.
بورسیت 

بورسیت شرایط دیگری است که می تواند موجب تورم زانوها شود و اغلب با آرتریت 
اشتباه گرفته می شود، اگرچه شرایطی کاملا متفاوت است. بورسیت واکنشی است که 
در آن کیسه های کوچک حاوی مایع، رگ های خونی و پایانه های عصبی که مانند بالش 
عمل کرده و اصطکاک بین استخوان ها و تاندون ها و عضلات اطراف مفصل را کاهش 
می دهد و به نام بورس شناخته می شوند، ملتهب می شوند. بورسیت معمولا به مرور 
زمان و در نتیجه فشار اضافه و اصطکاک روی مفصل در قسمت جلوی زانوها رخ می 

دهد.
رگ های خونی کوچک دچار خونریزی شده و بورس مایع اضافه تولید می کند که به 
تورم منجر می شود. این کیسه های ملتهب که می توانند به هر شکل و اندازه ای درآیند 

می توانند هنگام اعمال فشار فوق العاده دردناک باشند.
بورسیت بین افرادی که از زانوهای خود زیاد کار می کشند، بسیار رایج است و البته 

زمین خوردن نیز می تواند موجب این شرایط شود.
کیست بیکر 

کیست بیکر که به نام های کیست پوپلیتئال یا کیست سینوویال نیز شناخته می شود، 
توده های حاوی مایع هستند که پشت زانوها شکل می گیرند. آنها بسیار شایع هستند و 

نباید بیش از حد نگران مواجهه با آنها شد.
در اعماق مفصل زانو لایه ای نازک از بافت به نام »کپسول« بین استخوان ها وجود 
دارد. زمانی که آسیب دیدگی موجب تورم در مفصل زانو می شود، فشار، مایع اضافه در 
کپسول را به پشت مفصل زانو هدایت می کند که به شکل گیری آنچه شبیه توپی متورم 

در پشت زانو به نظر می رسد، منجر می شود.
کیست بیکر معمولا چندان دردناک نیست و اغلب به واسطه آرتریت یا یک آسیب 
دیدگی حاد در زانو رخ می دهد. در برخی موارد، آنها به خودی خود از بین می روند، اما 

در صورت عدم درمان دلیل زمینه ای اغلب دوباره ظاهر می شوند.
عفونت 

عفونت در مفصل زانو یکی از دلایل شایع تورم در این بخش از بدن است. زمانی که 
زانو عفونی می شود، این مفصل به سرعت متورم، قرمز و داغ می شود. در صورت عدم 

درمان، عفونت می تواند کل بدن را تحت تاثیر قرار داده و موجب تب و لرز شود.
اگرچه عفونت می تواند به واسطه یک جراحت زانو رخ دهد، اما امکان سرایت آن از 
قسمت های دیگر بدن، مانند دستگاه ادراری یا دستگاه تنفسی به مفاصل از طریق 

جریان خون نیز وجود دارد.
بیماری لایم 

بیماری لایم که یک عفونت باکتریایی منتقله به انسان ناشی از گزش کنه است در 
صورت عدم درمان می تواند به مرور زمان مفاصل انسان را تحت تاثیر قرار دهد. در 
مواردی که تورم زانو بدون دلیلی مشخص و منطقی شکل گرفته است، پزشکان بیماری 

لایم را به عنوان یک دلیل احتمالی مد نظر قرار می دهند.
بیماری لایم می تواند به روش های مختلفی از جمله تورم مفصل خود را نشان دهد. 

به طور خاص، زانوها مستعد آرتریت شدید مرتبط با بیماری لایم، درد و تورم هستند.
این علائم به طور معمول با پیشرفت بیماری و طی گذشت چند روز تا چند ماه پس از 
گزش اولیه ظاهر می شوند. اما از نشانه های اولیه بیماری لایم می توان به راش پوستی 
به شکل تخته هدف و علائم شبه آنفلوآنزا مانند خستگی، تب، سردرد، عضله درد، و 
سفتی گردن اشاره کرد. درمان بیماری لایم معمولا شامل یک دوره مصرف آنتی بیوتیک 

برای از بین بردن باکتری ها می شود.
بیماری خودایمنی 

افزون بر آرتریت روماتوئید، بیماری های خودایمنی - حمله سیستم ایمنی به خود بدن 
- دیگر نیز می توانند به تورم و درد در سراسر بدن، از جمله زانوها منجر شوند.

اگرچه کمتر شایع است، اما بیماری های خودایمنی، مانند لوپوس، ممکن است 
موجب تورم شوند. همانند بیماری لایم، این شرایط ممکن است زمانی که دلیلی 
مشخص برای تورم زانوها وجود ندارد، مد نظر قرار بگیرند. در کنار درد و تورم، افراد مبتلا 
به بیماری های خودایمنی اغلب خستگی مزمن، عضله درد و تب خفیف را تجربه می 

کنند.

9دلیل تورم زانو 

برخی از خوراکی ها در ظاهر خوش طعم هستند، اما برای افراد مضطرب آسیب زا خواهد بود.
رژیم غذایی حاوی برخی از مواد غذایی می تواند به سطح استرس مزمن کمک کند و زمینه ساز بسیاری از بیماری های مرگ آور باشد.

هنگامی که در شرایط استرس زا، زندگی پر مشغله و حتی در شرایط درخواست برای یک شغل قرار می گیریم، بدن ما گروهی از هورمون ها 
به نام گلوکوکورتیکوئید ها را آزاد می کند که کار آن ها بازگرداندن منابع انرژی از دست رفته در هنگام مواجهه با استرس است که دوباره نیرو را به 

بدن ما بازگرداند.
در نتیجه، سریع گرسنه می شوید و میل به غذا های شیرین و پر چربی پیدا می کنید که مغز را تحریک می کند تا با آزادکردن هورمون های شادی 
بخش بتواند تنش را کاهش دهد و به سرعت انرژی از دست رفته را جبران کند؛ این غذا های پر کالری نه تنها در پرخوری و متعاقب آن افزایش 

وزن نقش دارند بلکه حتی می توانند استرس شما را بدتر کنند.
در حالی که خوردن برخی موادغذایی خاص به شما کمک می کنند با سهولت و بدون افزایش وزن، از استرس دور شوید.

بستنی
ممکن است با خوردن بستنی دهان شما خنک شود، اما بستنی ذهن شما را خنک نمی کند؛ در حقیقت، غذا هایی که قند تصفیه شده 

زیادی دارند، فقط هورمون های استرس از جمله کورتیزول را افزایش می دهند.
به این دلیل که بدن شما نمی تواند از تمام قند های تصفیه شده استفاده کند، بنابراین سطح قند خون شما به سرعت کاهش می یابد در نتیجه 
مغز شما سطح قند خون پایین را به عنوان یک وضعیت تهدید کننده زندگی درک می کند و بیشتر کورتیزول را ترشح می کند تا دوباره بخش 

گرسنگی مغز را تحریک و احساس استرس ادامه پیدا کند.
قهوه

ممکن است فکر کنید که قهوه باعث تمرکز می شود، در حالی که کافئین با تحریک فعالیت دوپامین به عنوان ماده ای که ممکن است خطر 
افسردگی را کاهش دهد شناخته شده است، همچنین می تواند جذب مواد مغذی مهم و متعادل کننده روحیات خلقی مانند ویتامین D و 
ویتامین های B را کاهش دهد؛ از طرفی وقتی چند قاشق غذاخوری شکر را به آن اضافه کردید، بیشتر کورتیزول ترشح می کنید که آن هم به 

افزایش استرس کمک می کند.
موادغذایی پرنمک، انواع سس ها و کنسرو ها

حالت بدن در زمان استرس به حالت جنگ یا پرواز تغییر می کند که یکی از پاسخ ها بالا بردن فشار خون است؛ اگر به طور مداوم غذا های پر 
سدیم را مصرف کنید، در واقع واکنش استرس بدن را تشدید کرده و تنظیم فشار خون را بهم می ریزید.

حتی خوردن چوب شور این روند را سرعت می بخشد؛ سطح سدیم زیاد آن ها نه تنها فشار خون را تقویت می کند، بلکه در این شرایط 
کربوهیدرات ها با سرعت زیاد هضم شده و این روند باعث افزایش هورمون استرس و کورتیزول می شود.

آبمیوه تازه
از بین بردن حالت اضطراب با این گزینه سالم ایده خوبی است، اما آب میوه تازه برخلاف میوه های کامل فاقد فیبر و دارای قند و فروکتوز 
هستند و باعث ترشح هورمون استرس آدرنالین می شود پس به عنوان یک قاعده کلی، از مصرف همه آب میوه ها  حتی از آن هایی که به طور 

طبیعی با میوه شیرین می شوند، خودداری کنید.
سبوس گندم

این ماده غذایی ممکن است از سوی متخصصان بهداشت به دلیل محتوای چشمگیر فیبر مورد حمایت قرار گیرد، اما سبوس گندم به دلیل 
غلظت بالای اسید فیتیک اضطراب آور است.

این ماده مغذی به مواد معدنی مهمی مانند روی و منیزیم متصل می شود و جذب آن ها را محدود می کند؛ خیساندن و جوانه زدن می تواند به 
کاهش سطح اسید فیتیک که در درجه اول در غلات کامل و لوبیا وجود دارد، کمک کند.

سویا
سویا در هنگام استرس تهدیدی سه گانه است؛ بیشتر محصولات حاوی سویا با علف کش گلیفوزات تحت درمان قرار می گیرند، که به نظر 

می رسد باعث کمبود های مواد مغذی به ویژه مواد معدنی موثر در خلق و خو است.
علاوه بر این مقادیر بالای اسید فیتیک سویا با روش های سنتی خیساندن و جوانه زدن قابل کاهش نیست فقط با تخمیر می توان این سطح 

را کاهش داد.

اگر از مردم بخواهید دو بیماری که احتمال بیشتری دارد موجب مرگ آنها شود را نام ببرند، افراد بسیاری به سرطان و 
بیماری قلبی اشاره خواهند داشت.

سرطان و بیماری قلبی هر ساله جان میلیون ها نفر را در جهان می گیرند و از این رو، مواجهه با چنین پاسخی چندان 
غیر منتظره نیست.

متاسفانه، به رغم تمام تلاش های صورت گرفته برای ارائه داروهای جدید و مبارزه با این دو بیماری، شاهد روند 
افزایشی آمار مرگ و میر آنها هستیم.

اما برخی خبرهای خوب می توانند همچنان ما را نسبت به آینده امیدوار نگه دارند. پژوهشی جدید که در دانشگاه 
ادیث کاوان در استرالیا انجام شد، نشان داده است که ترکیبی قدرتمند که به واسطه مصرف برخی خوراکی ها، مانند 
سیب و چای، دریافت می کنیم، توانایی محافظت از ما در برابر سرطان و بیماری قلبی را دارد، به ویژه، اگر به واسطه 

برخی عادات سبک زندگی نه چندان سالم در معرض خطر بیشتری برای ابتلا به این بیماری ها قرار داشته باشیم.
سیب و چای چه نقطه مشترکی با هم دارند؟

شاید نام آنها را نشنیده باشید، اما فلاونوئیدها از ترکیبات قدرتمند موجود در گیاهان هستند. مطالعه دانشگاه ادیث 
کاوان که شرایط 5۳ هزار نفر را برای بیش از 2۳ سال دنبال کرد، نشان داد، افرادی که مقادیر متوسط تا زیاد مواد غذایی 

سرشار از فلاونوئیدها را مصرف می کنند، احتمال کمتری دارد مرگ ناشی از سرطان یا بیماری قلبی را تجربه کنند.
همچنین، پژوهشگران دریافتند که اثر محافظتی فلاونوئیدها چنان قوی است که حتی می تواند برای افرادی که 
به واسطه عادات سبک زندگی ناسالم، مانند سیگار کشیدن و نوشیدن الکل، در معرض خطر بیشتر برای ابتلا به این 

بیماری های مزمن قرار دارند، سطحی از محافظت را فراهم کند.
به بیان ساده، مصرف غذاهای سرشار از فلاونوئیدها می تواند روشی ساده برای پرهیز از ابتلا به بیماری های مرگباری 
مانند سرطان و بیماری قلبی باشد که این روش بسیار ساده تر از دیگر تغییرات سبک زندگی مانند کاهش وزن، ورزش 
منظم و ترک عادات مضر، مانند سیگار کشیدن و مصرف الکل، هستند که تاثیر مثبت آنها در کاهش خطر ابتلا به این 

بیماری ها ثابت شده است.
اما نتایج مطالعه دانشگاه ادیث کاوان به معنای نادیده گرفتن روش های مفید دیگر برای کاهش خطر ابتلا به سرطان 
و بیماری قلبی نیست. به گفته پژوهشگران این دانشگاه، این یافته ها از آن نظر اهمیت دارند که پتانسیل پیشگیری از 
سرطان و بیماری قلبی با افزایش مصرف مواد غذایی سرشار از فلاونوئیدها را به ویژه برای افرادی که در معرض خطر 

بیشتری برای ابتلا به بیماری ها قرار دارند، نشان می دهند.
همچنین، توجه به این نکته اهمیت دارد که مصرف فلاونوئیدها خطر افزایش یافته مرگ ناشی از سیگار کشیدن و 
مصرف الکل را خنثی نمی کند و همچنان بهترین اقدام برای تقویت سلامت ترک سیگار و محدود کردن یا قطع مصرف 

نوشیدنی های الکلی است.
به چه میزان از فلاونوئیدها نیاز دارید؟

شاید این پرسش مطرح  شود که چه میزان از فلاونوئیدها را باید از رژیم غذایی خود دریافت کنید تا از فواید ضد بیماری 
این مواد مغذی بهره مند شوید.

به گفته پژوهشگران استرالیایی، شرکت کنندگان در مطالعه که کمترین میزان خطر مرگ مرتبط با سرطان یا بیماری 
قلبی را داشتند روزانه حدود 500 میلی گرم از فلاونوئیدها را از منابع مختلف دریافت می کردند.

دستیابی به این هدف از طریق رژیم غذایی ساده است و به عنوان مثال، مصرف یک فنجان چای، یک سیب، یک 
پرتقال، 100 گرم بلوبری، و 100 گرم بروکلی می تواند طیف گسترده ای از ترکیبات فلاونوئیدی و بیش از 500 میلی 

گرم از فلاونوئیدها را در اختیار بدن شما قرار دهد.
 توانایی فلاونوئیدها در کاهش سطوح التهاب و بهبود عملکرد رگ های خونی، دو عاملی که به طور فزاینده در خط 
مقدم پیشگیری از بیماری قرار می گیرند، می تواند دلیل کاهش خطر ابتلا به سرطان و بیماری قلبی در نتیجه مصرف 

این ترکیبات گیاهی قدرتمند را توضیح دهد.

پیشگیری از سرطان و بیماری قلبی با سیب و چای!استرس زاترین مواد غذایی که باید از خوردن آنها اجتناب کنید

رضوان رزاقی *
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نیاز به امنیت و اطمینان از آینده و رفاه در زندگی باعث می شود که انسان ها برای بهتر 
زیستن تلاش بسیاری داشته باشند. یکی از راه هایی که می تواند اطمینان خاطر از آینده 
به مردم دهد، بیمه های مختلف است که در چندین سال اخیر نیز با پا گرفتن صنعت 

بیمه گرایش مردم نیز به آن بیشتر شده است.
صنعت بیمه از طرفی در فعال کردن بازار سرمایه نقش مهمی دارد و از طرف دیگر وجود 
تخفیف های مالیاتی در سرمایه بیمه عمر در مقابل مالیات های نسبتا بالا بر ارث و میراث 
می تواند انگیزه خوبی برای خانواده ها باشد تا با سرمایه گذاری در بیمه عمر بخشی از 
سرمایه خود را برای خانواده باقی بگذارند. اما بیمه عمر چیست و چه مزایایی می تواند 

داشته باشد؟
بیمه عمر چیست؟

کلمه بیمه از بیم به معنای ترس گرفته شده است و زمانی که افراد بیمه می شوند ترس 
خود را به شرکت های بیمه واگذار می کنند و به ازای آن امنیت دریافت می کنند. یکی 
از بیمه هایی که می تواند ترس افراد را از ناامنی کم کند بیمه عمر است. بیمه عمر پس 
از مرگ شما به افرادی که بعنوان ذی نفع تعیین می کنید، پرداخت می شود. این افراد 
معمولا فرزندان، همسر یا سایر اعضای خانواده هستند و اگر کسی از لحاظ اقتصادی به 
شما وابسته باشد می توانید برای او سرمایه خوبی به جای بگذارید. همچنین فرد می تواند 
در زمان حیات از مزایای آن استفاده کند. بیمه عمر با توجه به نیازهای  بیمه گذاران و 
سیاست های شرکت بیمه به شکل های مختلف ارائه می شود. در بیمه اشخاص از آنجا 
که جان انسان قابل تبدیل به پول نیست هر مبلغی را که بیمه گذار تعیین کند در صورتی 
که مورد موافقت بیمه گر باشد پرداخت خواهدشد. بیمه های تمام عمر، بیمه عمر زمانی، 
بیمه  عمر و سرمایه گذاری، انواع طرح های آتیه برای کودکان، بیمه های مستمری و 

بازنشستگی و بیمه های عمر گروهی از جمله بیمه های متفاوت عمر است.
اصلاحات ضروری برای آشنایی با بیمه

اگر قصد خرید بیمه عمر یا هر نوع بیمه ای دیگر دارید و برای این که بتوانید بیمه ای 
مناسب برای خود و اطرافیانتان انتخاب کنید، نیاز است پیش از هر آن با اصطلاحات 

رایج و مورد نیاز در این حوزه آشنایی داشته باشید.
بیمه گذار: به شخص حقیقی یا حقوقی گفته می شود که طرف تعهد بیمه گر است که 
با پرداخت حق بیمه جان، مال و مسئولیت خود یا دیگری را برای مدت مشخص تحت 

پوشش بیمه قرار می دهد.
بیمه گر: بیمه گر شخصی حقوقی است که در مقابل دریافت حق بیمه از بیمه گذار تعهد 

جبران خسارت یا پرداخت وجه معینی را در صورت وقوع حادثه به عهده می گیرد.
حق بیمه: وجهی که بیمه گذار به بیمه گر پرداخت می کند و در مقابل آن بیمه گر در 

صورت وقوع حادثه خسارت را جبران می کند.
قرارداد بیمه یا بیمه نامه: طبق قانون عقد بیمه باید بل سند کتبی باشد و به آن سند 
بیمه نامه می گویند. بیمه نامه سندی است که رضایت هر دو طرف بیمه گر و بیمه گذار را 
نشان می دهد و باید در اختیار بیمه گزار قرار بگیرد تا در ادامه از ایجاد مشکل جلوگیری 

کند.
مورد بیمه: مورد بیمه می تواند شخص، شیء یا مسئولیت باشد. بیمه شخص شامل 
فوت، حیات، بیماری، از کارافتادگی و نقص عضو، بیمه شیء شامل اموال منقول و 
غیرمنقول، بیمه حمل ونقل کالا، هواپیما و کشتی، بیمه اتومبیل، بیمه مرگ و میر 
حیوانات و بیمه مسئولیت که بیمه گر نسبت به بیمه گذار مسئول است که اگر به او 

خسارت وارد شود آن را جبران کند.
تعریف عقد ، عقد بیمه: عقد عببه این معنا است که یک یا چند نفر در مقابل یک یا چند 
نفر دیگر تعهدی را برعهده بگیرند. در عقد بیمه رابطه حقوقی که بین بیمه گذار و بیمه گر 
به وجود می آید جز بیمه عمر سایر بیمه ها عقدی است لازم و هیچ یک از طرفین معامله 

حق فسخ آن را ندارد.
مبلغ بیمه شده: مبلغ بیمه شده، ارزش واقعی شی مورد بیمه یا مبلغی است که بیمه گر 

تعهد می کند در صورت وقوع حادثه تا آن میزان به بیمه گذار خسارت پرداخت کند.
مزایای بیمه عمر در زمان حیات

اگر بیمه عمر را بخرید علاوه بر اینکه صاحب بیمه خواهید شد می توانید مزایای دیگری 
کنار این بیمه در زمان حیات داشته باشید. اما باید به این نکته توجه کنید که کارگزاران 
مختلف بیمه گزینه های مختلف را به مشتریان خود ارایه می کنند و تمامی بیمه های عمر 
مزایای مشابه ندارند و باید توجه کنید که با توجه به نیازهای خود و میزان واریزی که به 
کارگزارن دارید انتخاب خود را انجام دهید.   موارد زیر از جمله آپشن های مختلفی است 

که به بیمه گذاران ارایه می شود:
• پرداخت وام )با توجه به بیمه گرشرایط پرداخت وام متفاوت است(

• پرداخت هزینه های پزشکی حادثه )سقف پرداخت در بیمه گرها متفاوت است(
• پوشش آتش سوزی منزل مسکونی

•  در صورت از کار افتادگی برخی بیمه گران به بیمه گزاران مبلغی پرداخت می کنند و 
بیمه گزار معاف از پرداخت حق بیمه خواهدشد

•  پوشش فوت در اثر حادثه
• پوشش فوت عادی

•  پوشش بیماری های خاص
• پوشش نقص عضو

• پوشش بازنشستگی
• پوشش بیماری های صعب العلاج و شایع

• ارائه سود مشارکت سالیانه
پیش از عقد قرارداد با شرکت های بیمه، میزان توانگری آنها را جست وجو کنید تا با 

اطمینان بیشتر عقد قرارداد کنید
معایب بیمه عمر چیست؟

بیمه عمر مزایایی دارد که می تواند شما را راغب کند که هر چه سریع تر برای داشتن 
آن اقدام کنید اما نیاز است معایب آن را نیز بدانید. داشتن سقف مشخص در پرداخت 
خسارت هایی از قبیل سرمایه فوت و پوشش بیماری ها در شرکت های بیمه می تواند از 
نکات ضعف این بیمه نامه باشد. برای مثال در سال ۹7 سقف سرمایه فوت بیمه عمر 
مبلغ 500 میلیون تومان از سمت بیمه مرکزی اعلام شد که تعدادی از شرکت های بیمه 
این مبلغ را هم پرداخت نمی کنند. از سوی دیگر مشکلات ساختاری کشور ما باعث 
اختلافات طبقاتی زیادی بین دهک های جامعه وجود دارد واکثریت جامعه در سطح 
افراد کم درآمد هستند. علت این امر توزیع نامطلوب ثروت است و این افراد ثروتمند 
هستند که با وجود اینکه درصد کمی از جامعه را تشکیل می دهند. درآمد پایین مردم که 
به سختی نیازهای اولیه ی زندگی خود را تأمین می کنند و سهمی از درآمدشان برای پس 

انداز کردن باقی نمی ماند که بتوانند برای خود بیمه ی عمر خریداری کنند.
چه بیمه عمری مناسب شماست؟

برای انتخاب بهترین بیمه باید ابتدا هدف خود و آنچه که از بیمه می خواهید را تعیین 
کنید و با توجه به آن با شرکت های  مختلف ارائه دهنده بیمه مطابقت دهید. نکته دیگری 
که می تواند شما را در انتخاب بیمه مناسب کمک کند، سطح توانگری شرکت های بیمه 
است که هر ساله براساس گزارشی از طرف بیمه مرکزی معرفی می شوند و از آنجایی که 
بیمه به کسب و کاری پرسود برای شرکت های مختلف تبدبل شده است مردم را به چشم 
مشتریانی می بینند که باید آنها را به خود جذب کرد. به همین دلیل کارشناسان بیمه در 
شرکت ها به راحتی قابل دسترسی هستند و می توانید سوال ها و چالش های خود را به 

راحتی از آنها بپرسید و بهترین بیمه را متناسب با هدفتان انتخاب کنید.  

استاندار هرمزگان خبرداد

بهره برداری از ۶2۰طرح به مناسبت هفته 
دولت در هرمزگان 

 استاندار هرمزگان گفت: بهره برداری از 620 طرح باهزینه1۸هزارو ۴0میلیارد ریال 
همزمان آغاز هفته دولت در استان آغاز شد.

با تشریح طرحهای این هفته  فریدون همتی روز شنبه به مناسبت آغاز هفته دولت 
درنشست شورای برنامه ریزی هرمزگان اظهار داشت: دراین هفته همچنین2۴ طرح به 
ارزش ۳ هزارو 667میلیارد ریال عملیات ساخت آنها آغاز می شود. وی با گرامیداشت یاد و 
خاطره شهدای دولت بویژه شهیدان رجایی و باهنر ادامه داد: در مجموع برداری و شروع 
عملیات 6۴۴ طرح عمرانی به ارزش21 هزارو 707میلیارد و 71۹میلیون ریال هفته دولت 
امسال در استان انجام می شود. وی ادامه داد: ازاین مبلغ افزون 2 هزار ۳65میلیارد ریال از 
محل اعتبارات ملی ، ۳ هزارو 616میلیارد ریال استانی و 15هزارو 725 میلیارد ریال اعتبار از 
سایر منابع برای طرحهای یاد شده هزینه شده است. وی ، ضمن گرامیداشت یاد و خاطره 
شهدای دولت بویژه شهیدان رجایی و باهنر ادامه داد: از6۴۴طرح عمرانی دراستان ،تعداد 
620 طرح با هزینه افزون بر 1۸ میلیارد و ۴0میلیارد ریال در هفته دولت قابل بهره برداری و . 
وی افزود: بیش ترین تعداد طرح های افتتاحی در بخش مسکن و عمران شهری و روستایی 
شامل 151 طرح به ارزش یک هزارو ۸0۴میلیارد ریال  و بیش ترین میزان اعتبار برای 67 
طرح در بخش کشاورزی و منابع طبیعی با اعتبار ۴هزارو ۸۴0 میلیارد ریال است. به گفته 
استاندار هرمزگان، در بین شهرستان های استان بندرعباس نیز با 1۴۴ طرح و اعتباری 
افزون بر 6 هزارو ۸60میلیارد ریال حائز بیش ترین تعداد و بالاترین میزان اعتبار است. همتی 
ابراز داشت: شرکت توزیع برق با ۸6 طرح و جهاد کشاورزی با اعتبار ۳هزار و۴0 میلیارد 
ریال به ترتیب دارای بیش ترین تعداد طرح و بالاترین طرح های قابل افتتاح هستند. وی 
اظهار داشت: همزمان با آیین شروع عملیات اجرایی ۴هزار و ۸00واحد مسکونی )اقدام 
ملی( به صورت ویدئوکنفرانسی که روز سه شنبه پنجم شهریور با حضور ریاست جمهوری 
برگزار می شود، طرح های افتتاحی در این بخش نیز توسط مسوولان استان هرمزگان در 
شهرستان های بندرعباس و خمیر اجرا می کنند. همتی در بخش دیگری از سخنان خود 
در تکفیک طرح های افتتاحی در بخش های مختلف نیز گفت: در بخش مسکن و عمران 
شهری و روستایی 151 طرح، انرژی 100طرح، حمل و نقل ۹5، کشاورزی و منابع طبیعی 
67 طرح، آموزش و بهداشت و درمان هرکدام 5۴ طرح، تربیت بدنی ۴0طرح، صنعت و 
معدن 2۹ طرح، رفاه و تامین اجتماعی 15 طرح، ارتباطات و فناروی اطلاعات 12 طرح 
و در بخش های محیط ززیست،فرهنگ و هنر )رسانه های جمعی و گردشگری( و منابع آب 
نیز هرکدام یک طرح افتتاح می شود. استاندار هرمزگان در تکفیک طرح ها در شهرستان ها 
نیز افزود: 1۴۸ طرح در بندرعباس، بندرلنگه6۹، میناب 6۳، حاجی آباد ۴5، قشم ۴۴، 
سیریک ۴۳، رودان ۳۴، پارسیان ۳2، جاسک ۳1، بندرخمیر 2۹، بشاگرد 20 و بوموسی 
نیز ۳ طرح افتتاح و به  بهره برداری می رسد که در مجموع در هفته دولت امسال 6۴۴ طرح 

در این شهرستان ها اجرا خواهد شد.
 

مدیرکل راه وشهرسازی استان اصفهان  خبرداد

افتتاح 529 واحد مسکن مهر دراستان اصفهان
مدیرکل راه وشهرسازی استان اصفهان از افتتاح 52۹ واحد مسکن مهر در سطح استان 
در ایام هفته دولت  خبر داد و گفت: 15۳ واحد مسکن مهر در شهر قهجاورستان، ۳00 

واحد در شاهین شهر و 76 واحد در شهرضا به افتتاح خواهند رسید.
حمیدرضا امیرخانی با توجه به سیاست های دولت تدبیر و امید در راستای تولید مسکن 
ملی بیان داشت: احداث ۴0 هزار واحد مسکن ملی در استان در قالب مشارکتی از جمله 
برنامه ها و سیاستهای وزارت راه وشهرسازی است که عملیات اجرایی بخشی از آن در این 
ایام و به صورت ویدئو کنفرانس و به دستور رییس قوه مجریه آغاز خواهد شد که در همین 
راستا کلنگ احداث 1000 واحد مسکونی مشارکتی با بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در 
وسعت 56 هزار مترمربع در شهر شاهین شهر بر زمین خواهد خورد. وی افزود: عملیات 
آماده سازی 50 هکتاری تیران نیز در این ایام مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت. مدیرکل 
راه وشهرسازی استان گفت: احداث باند دوم نایین - انارك ، احداث باند دوم بادرود 
- کاشان ، احداث باند دوم تیران - سامان،  احداث باند دوم برزك – کاشان، احداث باند 
دوم طالخونچه – مبارکه – شهرضا به عنوان راههای بزرگراهی و اصلی در مجموع بطول 71 
کیلومتر از جمله پروژه های بزرگراهی استان محسوب می شود که با اعتبار 716 میلیارد 
ریال در هفته دولت افتتاح خواهد شد. احداث و انجام عملیات راهسازی پل ۴ دهانه اژیه 
بطول یك کیلومتر،   احداث پل 2 دهانه چنار بطول 2.5 کیلومتر،  احداث زیرگذر سنگ 
سفید بطول 2 کیلومتر،  احداث پل زیرگذر خمینی شهر بطول ۳.5 کیلومتر ،  احداث پل 
2 دهانه زیرگذر گلشن بطول ۳.5 کیلومتر نیز از جمله پروژه هایی است که با اعتبار 1۴۳ 
میلیارد ریال در این ایام به افتتاح وبهره برداری خواهد رسید.  مدیرکل راه وشهرسازی به 
راههای روستایی احداث شده در سطح استان اشاره داشت و گفت: احداث و آسفالت گرم 
راه ارتباطی پل طاد – ونهر در فلاورجان، بهسازی و آسفالت گرم محور دولت قرین – سمیرم 
در سمیرم، بهسازی و آسفالت گرم محور آغداش – اسلام آباد در سمیرم، آسفالت گرم محور 
رحمت آباد در تیران و کرون، بهسازی و آسفالت گرم محور باغ ناظر – تهلگی در چادگان، 
بهسازی و آسفالت گرم محور اژیه – قلعه بالا در شهرستان اصفهان جمعا  بطول 22 کیلومتر 
با اعتباری بالغ بر 10۳ میلیارد ریال نیز در این ایام به افتتاح خواهد رسید.  این مقام مسئول 
از افتتاح 52۹ واحد مسکن مهر در سطح استان در این ایام خبر داد و گفت: 15۳ واحد 
مسکن مهر در شهر قهجاورستان، ۳00 واحد در شاهین شهر و 76 واحد در شهرضا به 
افتتاح خواهند رسید. مدیرکل راه وشهرسازی افزود: طبق برنامه ریزی انجام شده در این 
ایام و با حضور مقام عالی وزارت کلنگ آغاز عملیات اجرایی فاز ۳ کنارگذر شرق اصفهان 
بطول ۳0 کیلومتر و احداث 1000 واحد مسکونی در شهر بهارستان در قالب تولید مسکن 

ملی و مشارکتی بر زمین خواهد خورد.

همزمان با هفته دولت

پنج هزار و 559 پروژه در استان کرمانشاه 
افتتاح و کلنگ زنی می شود

 استاندار کرمانشاه از افتتاح و کلنگ زنی پنج هزار و 55۹ پروژه عمرانی، آموزشی، 
خدماتی، کشاورزی و تولیدی با ۹65 میلیارد تومان اعتبار در هفته دولت در استان خبر 
داد. هوشنگ بازوند روز شنبه در نشست خبری به مناسبت هفته دولت با گرامیداشت یاد 
و خاطره شهدای دولت، افزود: از این تعداد پروژه سه هزار و ۳۳۸ پروژه عمرانی و 2 هزار و 
۹1 پروژه اقتصادی است. او، میزان اشتغالزایی این تعداد پروژه را پنج هزار و 6۹5 نفر اعلام 
کرد. استاندار کرمانشاه در ادامه تعداد پروژه هایی که در این هفته کلنگ زنی می شود را 
1۳0 پروژه اعلام کرد و گفت: برای اجرای این تعداد پروژه نیز 210 میلیارد و ۴00 میلیون 
تومان سرمایه گذاری می شود. او افتتاح 1۹2 واحد مسکن مهر در پاوه و 1۹6 پروژه مسکن 

مهر مقاوم سازی شده در سرپل ذهاب را از جمله این پروژه های افتتاحی ذکر کرد.
وی همچنین اعلام کرد که نیروگاه ۳70 مگاواتی اسلام آبادغرب نیز آماده افتتاح است اما 

در لیست پروژه های افتتاحی هفته دولت نیامده است.

معاون استاندار البرز:

۶۰ پروژه عمرانی در کرج آماده بهره برداری شد
 شهرستان کرج با آماده سازی 60 پروژه در بخش های درمانی، خدماتی،اقتصادی و 
مدیریت شهری با هدف ارائه خدمات بهتر به مردم وارد هفته گرامیداشت دولت شده است.
معاون استاندار البرز و فرماندار ویژه کرج ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان رجایی 
و باهنر افزود: روز دوشنبه چهارم شهریورماه به مناسبت هفته دولت، طی مراسمی از 60  

پروژه در دو بخش مرکزی شهرستان کرج و بخش آسارا بهره برداری می شود.
غفور قاسم پور ادامه داد: این پروژه ها با اعتباری بالغ بر یک هزار و 15 میلیارد تومان  از 

سرفصل اعتبار ملی، استانی و سایر منابع، آماده افتتاح شده است.
وی گفت: از این تعداد، هشت پروژه با اعتبار 700 میلیارد تومان، در بخش خصوصی 
و ۳15 میلیارد تومان نیز در بخش دولتی، مورد بهره برداری قرار می گیرد که برای رونق 
تولید به ایجاد 5۴۸ فرصت شغلی جدید منتهی خواهد شد. قاسم پور خاطرنشان کرد: 
علاوه بر افتتاح این پروژه ها برنامه دیدار با خانواده معظم شهدا، افتتاح ساختمان کلینیک 
و دانشکده دندانپزشکی، پروژه شهری تقاطع غیرهمسطح باغستان، کلنگ زنی پروژه 
پست برق چهارصد دستگاه، مدرسه خیرساز دکتر طایفی، زمین چمن آدران، راه روستایی 
مورود، ساختمان چندمنظوره شهرداری آسارا، پمپ بنزین – کتابخانه عمومی بخش آسارا 
و داروخانه از جمله طرح های مهمی است که با حضور مقامات ارشد بهره برداری و تقدیم 

مردم شریف و شهید پرور شهرستان کرج خواهد شد

معاون امور عمرانی استاندار ایلام:

224 پروژه هفته دولت در ایلام افتتاح می شود
 معاون امور عمرانی استاندار ایلام گفت: 22۴ پروژه مختلف در هفته دولت با اعتبار چهار 

هزار میلیارد ریال در این استان به بهره برداری می رسد.
احمد کرمی اظهار داشت: هفته گرامیداشت دولت با یاد و نام شهیدان رجایی و باهنر 
مزین شده است که الگوهایی کم نظیر در عرصه مدیریت در نظام جمهوری اسلامی 
و خدمتگزاری صادقانه به  مردم محسوب می شوند و ثابت کردند یک دولت اسلامی، 
رفع  و  اقشار مستضعف  به  راه سازندگی کشور، رسیدگی  در  بسیاری  توانمندی های 
محرومیت ها را دارد. وی این ایام را فرصت مناسبی در راستای تبیین خدمات دولت به 
مردم دانست و ضمن تاکید بر اینکه وظیفه دولتمردان خدمتگزاری به مردم است، از مدیران 
خواست تعامل و احترام به مردم و پیگیری درخواست های مراجعان را همواره در اولویت 
قرار دهند. معاون امور عمرانی استاندار ایلام با بیان اینکه در این شرایط سخت اقتصادی 
پروژه های مهمی در استان آغاز و یا در دست اجرا است، تاکید کرد: در این ایام پروژه های 
بزرگی با حضور مقامات کشوری به بهره برداری خواهد رسید. به گفته وی، با بهره برداری از 

این پروژه ها در استان برای 2 هزار و ۴00 نفر اشتغالزایی ایجاد می شود.

برنامه عصر جدید به پایان فصل اول خود رسید و در 
جلب  صداوسیما  برای  تاریخی  رکورد  یک  مسیر  این 
انتخاب  فرآیند  در  ایرانی  میلیون   21 مشارکت  کرد. 

استعدادهای برتر.
درست در روزهایی که تلویزیون و پر بازدیدترین شبکه 
آن یعنی شبکه سوم سیما، دچار بحران برنامه سازی و 
کنار گذاشتن چهره های خود مانند عادل فردوسی پور 
است و در روزهایی که خندوانه و دورهمی دیگر مخاطبان 
میلیونی دشت نمی کنند و روی آنتن نیستند، عصر 
جدید توانست مخاطبان زیادی را جذب جعبه جادویی 
کند. اما آنچه که برای صداوسیما و حامیان مالی برنامه 
عصر جدید روز متفاوتی را ایجاد کرد، فینال این برنامه 
در پنجشنبه هفته گذشته بود. به طوریکه، 21 میلیون 
مخاطب مستقیم این برنامه با مشارکت در فرآیند انتخاب 
نفرات برتر رکورد مهمی را برای صداوسیما ثبت کرده اند 
تا برخی نام عصرجدید را به عنوان پربازدیدترین برنامه  
تلویزیونی پس از انقلاب ثبت کند. برنامه عصرجدید به 
عنوان پروژه جدید احسان علیخانی مجری صداوسیما 
توانست تلویزیون را در روزهای پرانتقاد خود به نوعی 
نجات دهد. ماموریتی که احسان علیخانی از پس آن 
برآمد و با همه  انتقاداتی که به برنامه سازی او در ساختار 
مخاطب  میلیون   21 جذب  است،  وارد  صداوسیما 
مستقیم و مشارکت کننده رقمی است که می توان آن را 

یک موفقیت دانست.
عصرجدید از کجا آمد؟

که  بود  گذشته  سال  ماه  بهمن  هفتم  و  بیست 
کنداکتور شبکه سه سیما به خود یک مجموعه تازه 
ساخته  جدید«  »عصر  عنوان  با  مجموعه ای  دید. 
احسان علیخانی که امسال »ماه عسل« را در کارنامه 
کاری اش نداشت. او به جای »ماه عسل« با ایده ای تازه 
به میدان آمد که البته ایده شکل گیری آن تازه و جدید 
نبود. بلکه برداشتی از برنامه سازی های غربی در زمینه 
استعدادیابی بود که علیخانی تلاش کرد آن را به شکل 
بومی درآورد. برنامه ای که البته نه فقط در یک کشور 
بلکه گفته می شود در 5۸ کشور به صورت جدی دنبال و 

استعدادهای آنها مورد آزمون قرار می گیرند.
در ابتدا بسیاری بر این تصور بودند که این برنامه به 
دلیل محدودیت ها، ممیزی ها، دشورای ها و... که در 
پیش رو دارد موفق پیش نخواهد رفت و با دست اندازها و 
بم بست های بسیار مواجه خواهد شد. با این وجود سال 
گذشته »عصر جدید« با حضور چهار داور، استدویی که 
بی شباهت به نمونه های خارجی نبود و استعدادهایی 
که یک به یک می آمدند و می رفتند آغاز به کار به کار 
و ادامه یافت و در نهایت ۳1 مردادماه پس از حضور 
10۳۸ شرکت کننده در این برنامه 5 نفر برتر استعداد 

انتخاب و در آخر قهرمان »عصر جدید« معرفی شد.
وقتی نگاه مثبتی به عصر جدید نبود

اولین و بزرگ ترین برنامه استعدادیابی تلویزیونی در 
ایران باوجود آنکه در گام های نخست نگاه مثبتی به 
آن نمی رفت؛ اما به مرور همان منتقدان نیز پذیرفتند 
که »عصر جدید« توانسته است مخاطب های بسیاری 
را پای تلویزیون بنشانند، یکدیگر را به چالش بگذارند، 
با شرکت کننده ها هیجان زده شوند و با داورها شروع 
به رای گیری کنند. حتی در این میان حواشی که در 
زمینه داوری، انتخاب شرکت کننده ها و... نیز صورت 
می گرفت به جذاب شدن این مجموعه اضافه کرد. به 
طوری که موجب شد حتی کسانی که تا چند ماه اول 
ببینده این مجموعه نبودند آنها را مجاب کند که بیننده 
آن شوند و  منتظر شوند تا بفهمند بالاخره چه کسی قرار 

است استعداد برتر باشد؟
نمره  قبولی برای »عصر جدید«

تجربه  نخستین  به  نمی توان  صورت  هر  در  اما 
نداد.  قبولی  نمره  تلویزیون  در  استعدادیابی 
استعدادهایی که از سراسر کشور انتخاب و وارد صحنه 
از  فینالیست ها  میان  در  که  طوری  به  شدند.  رقابت 
فارس  و  خوزستان  اردبیل،  البرز،  تهران،  استان های 
نیز  جغرافیایی  پراکندگی  همین  و  داشتند  حضور 
می تواند یکی از امتیازات مثبت این مجموعه تلویزیونی 
باشد که توانسته از سرتاسر ایران استعدادها را کشف و 

در میدان رقابت مقابل یکدیگر قرار دهند.
حضور زنان با استعداد در »عصر جدید«

به  نمی توان  که  مجموعه  این  در  ذکر  شایان  نکته 
این  در  زنان  پرقدرت  حضور  گذشت  آن  از  سادگی 
تمام ممیزی ها،  با وجود  که  به طوری  بود.  مجموعه 
زنان  حضور  بابت  که  دشواریی هایی  و  محدودیت ها 
در مقابل دوربین صدا و سیما وجود داشت؛ اما آنها 
توانستند از تمام این محدودیت ها عبور کنند و به جایی 
برسند که شاهد آن بودیم. از میان 5 فینالیست حاضر 
در صحنه عصر جدید 2 فینالیست به زنان اختصاص 
پیدا کرده بود و در نهایت نفر اول استعداد »عصر جدید« 
نیز زنی بود به نام فاطمه عبادی که با هنرمندی توانست 
استعداد و هنر زنان ایرانی را هرچند در نقطه ای دور و 
محروم مانند استان خوزستان و بندر ماهشهر به رخ 
زنان  از  فینالیست دیگر گروهی  اینکه  بکشد. ضمن 
سخت کوش، جوان و باانگیزه ای از استان البرز بودند 
که باوجود تمام سختی ها توانستند به عنوان دختران 
نینجا خود را بالا بکشند و به قول معروف با وجود آنکه 
در میان 5 فینالیست پنجم شدند اما از ارزش های آنها به 

هیچ عنوان کاسته نشود.
غوغای نوجوانان با استعداد در »عصر جدید«

حضور نوجوانان و توجه به استعداد این قشر از جامعه 
نیز موضوعی بود که در »عصر جدید« به سادگی از روی 
آن عبور نکرد. چون به نظر می رسید در »عصر جدید« نه 
تنها جنسیت و قومیت مورد توجه نبود بلکه بازه سنی 
خاصی نیز برای حضور در این برنامه وجود نداشت. به 
طوری که جوان ترین شرکت کننده در این مجموعه یک 
پسر 12 ساله بود و جالب آنکه یکی از شرکت کننده های 

فینالیست هم پارسا خائف نوجوان 1۴ ساله اردبیلی بود 
که با حنجره طلایی اش توانست در میان 5 فینالیست 
قرار گیرد و رتبه سوم را نیز از آن خود کند. همین موضوع 
کشف استعداد نوجوانان نیز امتیاز مثبت دیگری است 

که باید به این مجموعه داد.
توجه به استعداد بدون توجه به ظاهر و تیپ

و  آنها  تفکرات  جوانان،  به  دادن  بها  دیگر  سوی  از 
نکته دیگری  قابلیت های شان  به  قائل شدن  اهمیت 
که بود که در »عصر جدید« به خوبی به چشم می آمد. 
توجه به استعدادهای جوانی 20 ساله که شاید از نظر 
ظاهری حایی در قاب صدا و سیما نداشت موضوعی 
بود که نمی توان به راحتی از آن عبور کرد. محمد زارع 
جوان شیرازی موفقی بود که توانست نفر دوم در این 
مسابقه ارزیابی استعداد شود. کسی که باوجود نداشتن 
آنها  با  و  می ساخت  سازه هایی  آنچنانی  تحصیلات 
خود را به چالش می کشید که نه تنها داوران بلکه سایر 
تماشاگران داخل استدیو و ببینندگان تلویزیون را حیرت 
زده کرد. پسر جوانی که شاید ظاهر و تیپ و پوشش اش 
به مذاق بسیاری خوش نیاید؛ اما در هر صورت در این 
مجموعه به خوبی استعداد او فارغ از ظاهر و چهره ای 
که داشت مورد توجه قرار گرفت و در نهایت توانست 

دومین استعداد برتر این مجموعه شود.
کپی کنید، اما درست این کار را انجام دهید

در هر صورت کپی برداری از برنامه های موفق جهان 
به  باشد  درست  الگوبرداری  شکل  به  که  صورتی  در 
حال  هر  به  چون  باشد.  اشتباهی  کار  نمی رسد  نظر 
»عصر جدید« نشان داد که می توان کپی کرد؛ اما به 
به درستی صورت گیرد. احسان  آن کپی  آنکه  شرط 
توانست حدود 7  به همراه چهار داور خود  علیخانی 
ماه مردم ایران را به شکل خوب و قابل قبولی سرگرم 
کند و کسی نمی تواند منکر آن شود. حالا که فصل اول 
»عصر جدید« به پایان رسید انتظار می رود که این روند 
به درستی پیش برود و »عصر جدید« بعدی به گونه ای 
باشد که انگیزه مردم را برای کشف استعدادهای شان 
بیشتر کند. اتفاق خوشایندی که شاید در این شرایط و 
وضعیت دلمرده اجتماعی، اقتصادی و... کشور بتواند 
انگیزه ای باشد برای دلخوشی استعدادهایی که هنوز در 

این آب و خاک کشف نشده اند.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت  استان قم:

۱۷ طرح صنعتی در قم به بهره برداری می رسد
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: 17 طرح صنعتی با اعتبار یک 

هزار و 100 میلیارد ریال همزمان با هفته دولت در قم به بهره برداری می رسد.
محمود سیجانی با بیان اینکه بهره برداری از این طرح ها ۳۸0 شغل مستقیم در استان 
ایجاد می کند افزود: با افزایش ظرفیت تولید این واحدها به ظرفیت اسمی، سالیانه تعداد 
اشتغال مستقیم این واحدها به بیش از ۳ برابر افزایش می یابد ضمن اینکه بهره برداری از 

این واحدها موجب ایجاد بیش از یک هزار و 500 شغل غیرمستقیم خواهد شد.
وی ادامه داد: در هفته دولت سه واحد اصلی تولید سفره و کیسه پلاستیک،  لولای آرام 
بند فلزی و واحد تولیدکننده رنگدانه های شیمیایی با حضور مسئولان استانی و کشور 

افتتاح و آئین بهره برداری از 1۴ واحد دیگر نیز به صورت همزمان برگزار می شود.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم افزود:  لولای آرام بند فلزی یکی از قطعات 
وارداتی است که با بهره برداری از واحد تولید این قطعه در قم،  بخشی از نیاز کشور برطرف 
خواهد شد. وی ادامه داد: این واحدهای تولیدی در زمینه تولید کلاه موتورسیکلت، 
چسب، زنجیر  غذا،  ظروف  درب  و  کاغذی  لیوان  کفش،  و  گرانول  فنر،  انواع  اسپری، 

موتور،قالب سازی و بطری پت، ریل فلزی، قطعات فولادی و ظروف پت فعالیت می کنند.
2 هزار و ۳00 واحد صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ در قم وجود دارد که از این تعداد 
حدود ۹0 درصد مربوط به صنایع کوچک و متوسط است؛ همچنین حدود 5۴ هزار تن 
در واحدهای صنعتی استان فعالیت می کنند. قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، 
الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمود آباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات 

و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.
وجود ۴0 هزار واحد صنفی تولیدی و توزیعی و همچنین 2 درصد ذخایر معدنی کشور در 

قم از دیگر ظرفیت های مهم اقتصادی قم در بخش صنعت، معدن و تجارت است.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

اعتراف سارقان احشام به ۱۰ فقره سرقت در قم
فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری ۴ عضو باند سارقان احشام در قم خبر داد و 

گفت: متهمان در تحقیقات به 10 فقره سرقت اعتراف کردند. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پی وقوع سرقت 5 رأس گوساله از قلعه 
دامداری روستایی در قم، موضوع در دستور کار تیم تجسس کلانتری 27 حاجی آباد 
شهرستان قم قرار گرفت و با تلاش مأموران این کلانتری مالخر احشام مسروقه شناسایی و 
طی هماهنگی با مقام قضائی استان دستگیر شد. وی گفت: نامبرده در تحقیقات پلیس 
لب به اعتراف گشوده و به دست داشتن ۳ نفر در این سرقت ها اذعان که در ادامه این 
افراد نیز توسط پلیس شناسایی و دستگیر شدند. فرمانده انتظامی استان قم افزود: سپس 
با انتقال متهمان به پلیس آگاهی استان قم طی تحقیقات تکمیلی به 10 فقره سرقت 
احشام از دامداری ها در سطح استان اعتراف کردند. سردار آقاخانی تصریح کرد: در نهایت 
متهمان پس از تشکیل پرونده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان 
شدند. فرمانده انتظامی استان قم هوشیاری در استفاده از حفاظ و پوشش مناسب برای 
قلعه های دامداری را ضروری دانست و به شهروندان توصیه کرد: هرگونه موارد مشکوک را 

بلافاصله از طریق مرکز فوریت های پلیسی 110 گزارش دهند.
دستگیری 6 عضو باند سارقان تلفن همراه 

با اشاره به دستگیری  از سخنان خود   انتظامی استان قم دربخش دیگری  فرمانده 
6 عضو باند سارقان تلفن همراه در قم، گفت: متهمان طی تحقیقات پلیس به 20 فقره 
سرقت اعتراف کردند.  سردارآقاخانی اظهار داشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت تلفن 
همراه از سوی راکب و ترک نشین یک دستگاه موتورسیکلت در قم، شناسایی و دستگیری 
متهمان در دستور کار پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت. وی گفت: در ادامه با تشکیل 
تیم ویژه از کارآگاهان اداره مبارزه با سرقت پلیس آگاهی و استفاده از شیوه های خاص 
پلیسی، همچنین بررسی جغرافیای جرم، سرکرده این باند شناسایی و دستگیر شد. فرمانده 
انتظامی استان قم اضافه کرد: متهم طی تحقیقات پلیس اذعان کرد پس از تشکیل یک 
باند سرقت با استفاده از موتورسیکلت در مناطق خلوت سوژه هایی اغلب کم سن و سال را 
انتخاب و در فرصتی مناسب تلفن همراه افراد را سرقت می کردند. سردار آقاخانی با اشاره به 
دستگیری ۴ نفر از همدستان و یک نفر مالخر این پرونده، ارزش اموال مسروقه کشف شده 
را بیش از 500 میلیون ریال عنوان کرد. فرمانده انتظامی استان قم گفت: در نهایت متهمان 
به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد

دستگیری ۶ عضو یک باند سرقت در قم 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری 6 عضو یک باند سرقت در قم خبر داد و 
گفت: متهمان پس از سرقت خودرو و موتورسیکلت آن ها را قطعه قطعه کرده و به فروش 
می رساندند.   سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: با تلاش مأموران کلانتری 
12 شهید ایمانی فرماندهی انتظامی شهرستان قم، 6 عضو یک باند سرقت شناسایی و 
دستگیر شدند. فرمانده انتظامی شهرستان قم تصریح کرد: اعضای این باند که متشکل 
از ۴ مرد و 2 زن هستند، سرقت هایی اعم از خودرو، موتورسیکلت، وسایل نجاری، باطری 
خودرو و پمپ کولر را انجام می دادند. سرهنگ جعفریان با بیان این که متهمان 2 دستگاه 
خودرو و ۸دستگاه موتورسیکلت را سرقت و آن ها را قطعه قطعه کرده و به فروش می 
رساندند، از اعتراف افراد به 15 فقره انواع سرقت خبر داد و ارزش اموال مسروقه کشف 
شده را بیش از 150 میلیون تومان بیان کرد. فرمانده انتظامی شهرستان قم با اعلام این که 
افراد دستگیر شده اعتیاد شدیدی به مواد مخدر صنعتی دارند، افزود: در نهایت متهمان به 

همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

رئیس پلیس فتا استان قم :

مراقب اپلیکیشن ها و سایت های جعلی 
کارت سوخت باشید

رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی استان قم نسبت به 
استفاده از اپلیکیشن ها و سایت های جعلی کارت سوخت هشدار داد.   سرهنگ علی 
موالی اظهارداشت: با توجه به اعلام شرکت ملی پالایش و پخش فرآوردهای نفتی مبنی 
بر الزام استفاده از کارت سوخت برای خودروها و  همچنین نزدیکی به موعد اعلام شده، 
فعالیت اپلیکیشن ها و سایت های جعلی فیشینگ به منظور جمع آوری اطلاعات مالی 
نظیر شماره کارت؛ رمز دوم اینترنتی  و... با عناوین مختلف مانند دریافت آنی و سریع تر 
از موعد کارت سوخت وسایر تبلیغات کاذب، افزایش پیدا کرده است. رئیس پلیس فتا 
استان قم ادامه داد :مجرمان سایبری با توجه به نزدیکی موعد استفاده از کارت سوخت 
و از سوی دیگر نداشتن کارت سوخت برای برخی از ماشین ها، فرصت را غنیمت شمرده 
و با راه اندازی سایت ها و اپلیکیشن های جعلی اقدام به سرقت اطلاعات می کنند که در 
نهایت منجر به برداشت غیرمجاز از حساب اشخاص می شود. سرهنگ موالی تاکید کرد: 
شهروندان تنها به سامانه های اعلام شده از سوی وزارت نفت مراجعه و از اعتماد به سایر 
سایت ها و اپلیکیشن های بی نام و نشان خودداری کنند همچنین در صورت مشاهده موارد 

مشکوک آن را از طریق سایت پلیس فتا به نشانی www.cyberpolice.ir  گزارش کنند .

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

تمدید طرح ترخیص وسایل نقلیه در قم
فرمانده انتظامی استان قم گفت: طرح ترخیص وسایل نقلیه توقیفی که به مناسبت اعیاد 
قربان و غدیر در قم اجرا شد به مدت 6 روز دیگر تمدید شد.   سردار "عبدالرضا آقاخانی" در 
گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت: طرح ترخیص وسایل نقلیه توقیفی 
بالای یک سال که به مناسبت اعیاد قربان و غدیر و از 2۳ مرداد ماه به مدت یک هفته در 
قم اجرا شد، با توجه به عدم فرصت کافی تبلیغات و اطلاع رسانی عمومی و از سویی وجود 
ایام تعطیلات رسمی همزمان با اجرای طرح، از دوم شهریور ماه به مدت 6 روز دیگر تمدید 
شد. فرمانده انتظامی استان قم افزود: مالکانی که وسایل نقلیه آن ها در پارکینگ های مجاز 
راهنمایی و رانندگی توقیف شده می توانند نسبت به ترخیص آن اقدام کرده به استثناء 
وسایل نقلیه ای که دارای منع قضائی و شاکی خصوصی است. فرمانده انتظامی استان 
قم گفت: بر این اساس مالکان وسایل نقلیه با همراه داشتن مدارک لازم می توانند به ستاد 
ترخیص پلیس راهور استان واقع در ابتدای جاده سراجه جنب تعویض پلاک مراجعه کنند.

توسط حجت الاسلام والمسلمین رحیمیان؛

 »پاسدار اسلام« وقف مسجد مقدس جمکران شد
چاپخانه موسسه پاسدار اسلام توسط حجت الاسلام  والمسلمین رحیمیان وقف مسجد 
مقدس جمکران شد.  به گزارش مرکز خبر مسجد مقدس جمکران، در مراسمی که در 
موسسه فرهنگی انتشاراتی این مکان مقدس برگزار شد چاپخانه موسسه پاسدار اسلام 
وقف مسجد مقدس جمکران شد.  حجت الاسلام والمسلمین رحیمیان تولیت مسجد 
اعضای  جمکران،  کتاب  انتشارات  مدیرعامل  حسنی  محمد  دکتر  جمکران،  مقدس 
موسسه فرهنگی پاسدار اسلام و برخی از مدیران مسجد مقدس جمکران و ناشرین 
ملی در این مراسم حضور داشتند.  حجت الاسلام  والمسلمین رحیمیان در این مراسم با 
اشاره به انتشار نشریه پاسدار اسلام از سال 5۹ اظهار کرد: هم زمان با حضور در دفتر امام 
راحل با دفتر مجله پاسدار اسلام همکاری داشتم که در اواسط دهه 60 با هزینه شخصی 
دستگاه صحافی بلااستفاده دفتر نشر فرهنگ اسلام را از آنها خریداری کرده و مقدمات 
راه اندازی چاپخانه پاسدار اسلام را فراهم کردیم. تولیت مسجد مقدس جمکران افزود: 
با استفاده از کمک های امام راحل و مقام معظم رهبری و همچنین وام هایی که دریافت 
کردیم توانستیم چاپخانه پاسدار اسلام را گسترش دهیم. وی با بیان اینکه بهترین جایی 
که می توان چاپخانه پاسدار اسلام را اهدا کرد مسجد مقدس جمکران است،ابراز کرد: از 
هفته گذشته موسسه در اختیار مسجد مقدس جمکران قرار گرفت و همه ما باید در خدمت 

اسلام و انقلاب اسلامی باشیم.

» عصرجدید از کجا آمد؟

»عصر جدید«، تلویزیون را ازبحران برنامه سازی نجات داد!

راهنمای کاربردی از صفر تا صد بیمه عمر

بیمه عمر خدمتی لاکچری یا ضروری؟

اجتماعی
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ایمان گزارش می دهد؛

24۰ میلیون کارت بانکی بدون استفاده 
در دست مردم

 شمار کارت های بانکی در تیرماه به بیش 
از ۳۴1 میلیون و سه هزار کارت رسیده که 
تنها 101 میلیون و 25۳ هزار کارت دارای 
بیشتر  می دهد  نشان  که  بوده  تراکنش 
میلیون   2۳۹ )معادل  صادره  کارت های 
و 750 هزار کارت( فاقد تراکنش و بدون 

استفاده مانده اند.
کارت های بانکی دارای تراکنش در شبکه 
الکترونیکی پرداخت کارت کشور )شاپرک( 
کارت  دسته  سه  در  کاربری  لحاظ  به 
برداشت )بدهی(، کارت اعتباری و کارت 
پیش پرداخته یا بینام )کارت هدیه و بن کارت( طبقه بندی می شوند که بررسی ها نشان 
دهنده افزایش صدور کارت های برداشت و اعتباری و کاهش صدور کارت های هدیه و 

بن کارت است.
بر اساس تازه ترین آمار بانک مرکزی، شمار کارت های بانکی در تیرماه به بیش از ۳۴1 
میلیون کارت رسید که حدود ۹2 میلیون و 760 هزار عدد کارت متعلق به تهران و 2۴۸ 

میلیون و 2۴۳ هزار عدد کارت متعلق به استانها بوده است.
 تیر ماه 1۳۹۸ تعداد کارت های بانکی تراکنش دار در سامانه پرداخت کشور  101 
میلیون و 25۳ هزار و 175 عددکارت بود که رشد 1.۳ درصدی را در مقایسه با خرداد 
امسال نشان می دهد.  خرداد امسال تعداد ۹۹ میلیون و ۹51 هزار و ۴۴5 عدد انواع 

کارت بانکی وجود داشته است.
بررسی میان انواع کارت های صادره، بیشترین تعداد با ۹6 میلیون و ۸2۹ هزار و ۴25 
عدد کارت و سهم تعدادی ۹5.6 درصدی متعلق به کارت برداشت و کمترین تعداد آن با 

116 هزار و ۴50 عدد و سهم 0.12 درصدی متعلق به کارت اعتباری بوده است.
 شمار کارت های هدیه و بن کارت نیز چهار میلیون و ۳07 هزار و ۳00 عدد کارت معادل 

۴.25 درصد است.
مقایسه آمار کارت های تراکنش دار تیرماه در مقایسه با خرداد ماه نشان می دهد که 

شمار کارت های برداشت 1.6۳ درصد رشد داشته است.
تعداد کارت های اعتباری نیز ۴2.2 درصد رشد یافته، اما شمار کارت های هدیه و بن 

کارت حدود 6.1 درصد کاهش داشته است.
رتبه بندی بانک ها در صدور کارت های پرداخت

بررسی آمار منتشر شده توسط بانک مرکزی و شبکه الکترونیکی پرداخت کارت کشور 
نشان می دهد که 101 میلیون و 25۳ هزار و 175 عدد کارت های تراکنش دار در تیرماه 
توسط ۳6 بانک کشور صادر شده اند که بیشترین سهم آن به سه بانک دولتی و نیمه 
دولتی ملی )با 22.2 درصد(، ملت )11.۳ درصد( و صادرات )11.۳ درصد( تعلق داشت.
بانک های کشاورزی )7.۴ درصد(، سپه )6.۸ درصد(، رفاه )6.6 درصد(، تجارت )6.۴ 

درصد( و مسکن )۳.1 درصد( در جایگاه های بعدی قرار گرفته اند.
سهم اندک کارت های اعتباری در شبکه بانکی کشور

بررسی ها نشان می دهد در تیرماه بیشترین »کارت برداشت« تراکنش دار به ترتیب 
متعلق به بانک های ملی ایران، صادرات و ملت بود.

بیشترین »کارت هدیه و بن کارت« تراکنش دار نیز متعلق به بانک های ملی ایران، 
به بانک های ملت،  پارسیان و ملت و بیشترین »کارت اعتباری« تراکنش دار متعلق 

صادرات و سپه بوده است.
بر اساس آمار، بیشترین سهم از تعداد کارت تراکنش دار در همه بانک ها به ترتیب به 
»کارت برداشت«، »کارت هدیه و بن کارت« و »کارت اعتباری« تعلق داشته، حتی در 

برخی بانک ها سهم کارت اعتباری، صفر بوده است.
قعرنشینان پرداخت الکترونیکی در کشور

آمار منتشر شده توسط بانک مرکزی و شبکه الکترونیکی پرداخت کارت کشور حاکی 
از این است که بیشترین گردش مالی تیر 1۳۹۸ در بانک های ملت، ملی و صادرات بوده 
است. کمترین گردش مالی شبکه پرداخت کشور )شاپرک( نیز به »بانک مشترک ایران- 
ونزوئلا« تعلق داشت. بانک توسعه صادرات ایران، موسسه اعتباری توسعه، بانک صنعت 
و معدن و خاورمیانه نیز در قعر جدول دارندگان گردش مالی در شبکه پرداخت قرار دارند.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی:

جرائم مالیاتی فقط امسال کامل بخشیده می شود
رئیس کل سازمان امور مالیاتی اعلام کرد: آخرین فرصت بهره مندی از بخشودگی 100 
درصدی جرائم قابل بخشش، امسال است و در صورت عدم پرداخت، بدهی مالیاتی 
قطعی می شود و برخورداری از تسهیلات یاد شده تا پایان سال جاری، در سال آینده 

فراهم نخواهد شد.
امید علی پارسا ضمن اشاره به بخشنامه های اخیر در راستای بخشودگی جرائم مالیاتی 
اظهار کرد: این بخشودگی صرفا به منظور حمایت از فعالان اقتصادی در سال رونق تولید 
و با توجه به شرایط خاص اقتصادی کشور صادر شده و در سال های آتی، بدین منوال 
شاهد بخشودگی جرائم مالیاتی نخواهیم بود؛ لذا لازم است فعالان اقتصادی به ویژه 

فعالان عرصه تولید، از تسهیلات قانونی مذکور نهایت استفاده را ببرند.
وی ضمن رد این شائبه که بخشودگی ۹0 تا 100 درصدی جرائم مالیاتی هر ساله 
تکرار خواهد شد، گفت: قطعا حمایت دولت از بخش غیردولتی همواره باید محدود، 
مشروط، کاهنده و تضمین دار باشد. البته با صدور بخشنامه ای و به منظور رفع این 
شائبه، اعلام کردیم که در سال 1۳۹۹، هم سطح اختیارات ادارات کل امور مالیاتی در 
خصوص بخشودگی جرائم مالیاتی محدود خواهد شد و هم احراز شرایط خوش حسابی 
باید با مستندات کامل صورت گیرد. در واقع صرفه و صلاح این است که فعالان اقتصادی 
از فرصت استثنایی امسال استفاده کنند و ضمن اکتساب عنوان خوش حسابی، با 
سهل ترین شکل ممکن و با عزت و احترام از بار سنگین جرائم مالیاتی رهایی یابند و 
قاعدتا هیچ مؤدی هوشمندی 100 تومان بخشودگی سهل و آسان و با عزت و احترام 

امسال را با 70 تومان بخشودگی احتمالی و سخت در سال بعد عوض نمی کند.
پارسا در توضیح نحوه محدود شدن سطح اختیارات مدیران در سال آینده گفت: با 
رعایت مفاد ماده 1۹1 قانون مالیات های مستقیم و سایر مقررات مربوط، در خصوص 
بدهی های قطعی شده از 1/1/1۳۹۹ به بعد، حداکثر بخشودگی جرائم قابل بخشش، 
برای مؤدیان واحدهای تولیدی دارای پروانه بهره برداری یا پروانه کسب تولیدی از مراجع 
ذیربط، 70 درصد و برای سایر مؤدیان 50 درصد برای هر منبع مالیاتی در هر سال یا دوره 

به مدیران کل امور مالیاتی تفویض می گردد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور بار دیگر بر استفاده از این ظرفیت قانونی از سوی 
فعالان اقتصادی تاکید کرد و گفت: مؤدیان در صورت عدم پرداخت بدهی مالیاتی 
قطعی شده تا پایان سال جاری، به عنوان مؤدی خوش حساب تلقی نشده و جراءم متعلق 

قابل بخشودگی نخواهد بود.
با  این بخشودگی جراءم  تفاوت  تاکید کرد:  مالیاتی، وی  امور  طبق اعلام سازمان 
بار، 100 درصد  اختیارات بخشودگی مدیران استان ها این است که برای نخستین 
بخشودگی ابلاغ شده و اختلاف سلیقه و برداشت و اتلاف وقت و انرژی فعالان و سیستم 
اداری و یا پرداخت هزینه های مشاوره و وکالت و ... برای مجاب کردن ادارات کل امور 
مالیاتی و اخذ بخشودگی و خدای ناخواسته مفسده اداری در این خصوص را به صفر 
رسانده و در واقع هر مؤدی بدون اتلاف وقت و انرژی و ... صرفا با مراجعه به اداره امور 
مالیاتی ذیربط و پرداخت اصل بدهی، با سهولت هر چه تمام و با عزت و احترام از بار 

سنگین جرائم خلاص می شود.

عضو کمیسیون عمران مجلس:

افزایش حق کمیسیون مشاوران املاک
 قابل قبول نیست

عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: قطعا افزایش تعرفه و حق کمیسیون مشاوران 
املاک به هیچ وجه مفید و سازنده نیست و نباید به دلیل رکود مسکن برای این قشر ارفاق 

مالی در نظر بگیریم.
سیدهادی بهادری  در واکنش به موضوعات مطرح شده از سوی مسئولان اتحادیه 
مشاوران املاک درباره احتمال افزایش تعرفه و کمیسیون مشاوران، گفت: به نظر من 
افزایش حق کمیسیون مشاوران املاک در شرایط کنونی قابل قبول نیست و این گونه 

اظهارنظرها تنها موجب تشدید تنش و تلاطم در بازار مسکن می شود.
نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: قطعا افزایش تعرفه و حق 
کمیسیون مشاوران مسکن به هیچ وجه مفید و سازنده نیست، زیرا در هر صورت مشاوران 
املاک نیز جزء این جامعه بوده و نباید به دلیل رکود مسکن برای این قشر ارفاق مالی در 
نظر بگیریم. بهادری تصریح کرد: در شرایط کنونی بازار مسکن در وضعیت رکود تورمی 
قرار دارد، اما مشاوران املاک باید بدانند که وضعیت رکود و کاهش درآمدهای مالی برای 

تمام اقشار است و نمی توان برای یک قشر خاص درآمدزایی جدیدی را ایجاد کرد.
وی گفت: یکی از موضوعات مرتبط با حوزه مشاوران املاک، اصلاح سازوکار دریافت 
حق کمیسیون است، در شرایط کنونی مشاوران درصدی از قیمت فروش را به عنوان حق 
کمیسیون دریافت می کنند، حال با افزایش قیمت ها این افراد سهم بیشتری خواهند 
داشت، این مسئله موجب شده که املاکی ها به یکی از دلایل افزایش قیمت مسکن 

تبدیل شوند.
عضو کمیسیون عمران مجلس ادامه داد: اصلاح سازوکار دریافت حق کمیسیون 
مشاوران املاک بارها در این کمیسیون مطرح شده و امیدوارم با کمک دولت، طرحی 

برای ایجاد ساز و کار جدید طراحی شود.

اقتصادی

قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی وعده می دهد که با ادامه ثبات فعلی در بازار 
ارز، قیمت کالاها نیز کاهش می یابد. وی گریزی هم به گرانی اخیر سیب زمینی زده و به 
انتقادات از نظام توزیع پاسخ می دهد. او تاکید می کند که قانون نصب برچسب قیمت بر 
روی کالاها احیا می شود و اطمینان می دهد که ذخایر کالاهای استراتژیک کامل است. 

به گفته وی، فعلا برنامه ای برای حذف ارز ۴200 تومانی وجود ندارد.
حسین مدرس با بیان این که ایراد گرفتن از نظام توزیع کالاها باید با توجه به واقعیت ها 
انجام شود، توضیح داد: برای مثال وقتی قیمت کالایی همچون سیب زمینی ناگهان در 
بازار افزایش پیدا می کند، برای آنکه یک ایراد کلی به نظام توزیع کالاها بگیریم، باید یک 
سوال مهم را مطرح کنیم که چرا در همین نظام توزیع تا هفته قبل قیمت سیب زمینی 
۳000 تومان بود، اما ناگهان قیمت افزایش یافت؟ چه طور ممکن است که همان نظام 
توزیع که برخی می گویند ناکارآمد است، برای مدت طولانی قیمت یک کالا را باثبات نگه 

داشته اما ناگهان تغییراتی در بازار آن کالا اتفاق می افتد؟
وی ادامه داد: در موارد این چنینی پیش از آنکه به نظام توزیع ایراد گرفته شود باید 
به بحث تامین کالاها نگاه کرد. برای مثال در حوزه کشاورزی برخی از کالاهای ما در 
فصل های مختلف برای تامین کامل با مشکل مواجه می شوند و یک زمان کوتاه مدت 
نیاز است تا با تامین جدید، قیمت ها بار دیگر به نظم سابق باز گردند. همان طور که وزیر 
جهاد کشاورزی پیش از این اعلام کرده بود برای رسیدن برخی محصولات به بازار به چند 
هفته زمان احتیاج است و نمی توان حدفاصل رسیدن این کالاها به بازار اعلام کرد که 

نظام توزیع ما مشکلات بنیادین دارد.
قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی با بیان این که قطعا نظام توزیع ایراداتی داشته 
که وزارت صنعت تلاش می کند آنها را برطرف کند، تاکید کرد: باید توجه داشت که نظام 
توزیع ما در سال های گذشته تغییرات مثبت قابل توجهی را پشت سر گذاشته است. 
برای مثال ما امروز سامانه جامع تجارت را داریم که با استفاده از آن به طور دقیق مشخص 
می شود که یک کالا از زمان تولید یا از زمان واردات چه مراحلی را طی کرده و چگونه به 

دست مصرف کننده رسیده است.
بازگشت برچسب قیمت به فروشگاه ها

مدرس خیابانی با بیان بهبود امکانات نظارت بر توزیع کالاها، اظهار کرد: برخلاف 
دهه های گذشته ما امروز اطلاعات دقیقی داریم که کالاهای مصرفی مردم در کجا انبار 
شده و به چه شکلی به دست شان می رسد و از این رو در صورت مشاهده تخلف با آنها 

برخورد می شود.
وی با تاکید بر لزوم بازگشت برخی فرهنگ های مثبت به اقتصاد ایران، توضیح داد: در 
بسیاری از کشورهای خارجی می بینیم که در فروشگاه ها روی تمامی قفسه ها برچسب 
قیمت خورده است و مشتری به طور دقیق در جریان نرخ ها قرار می گیرد. این موضوع 

نخستین و مهم ترین حق متقاضی کالا است و وزارت صنعت، معدن و تجارت تلاش 
می کند این حق را بازگرداند.

قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی ادامه داد: متاسفانه در بسیاری از فروشگاه های 
ما فرهنگ برچسب قیمت فراموش شده است. ما باید تلاش کنیم با تکرار و تاکید روی 

این موضوع بار دیگر این برچسب ها را به فروشگاه های عرضه نیازهای مردم بازگردانیم.
خرده فروش ها بخش مهم اقتصاد هستند

مدرس خیابانی در پاسخ به این سوال که آیا برای بهبود نظارت بر توزیع کالاها مسائلی 
همچون محدود کردن خرده فروش ها مطرح است، پاسخ داد: ما امروز در کشور سه 
میلیون واحد خرده فروشی داریم که در آنها 7500 اتحادیه و 20 میلیون شغل وجود 
دارد. اصناف 17 درصد از آمار تولید ناخالص داخلی را به خود اختصاص داده اند و قطعا 

نمی توان به حذف یا کنار گذاشتن آنها فکر کرد.
وی اضافه کرد: در کنار فعالیت خرده فروشی ها امروز مدل های جدید فروشگاه های 
زنجیره ای یا فروشگاه های اینترنتی وارد شده اند که می توانند سهمی از بازار را به خود 
اختصاص دهند. در کنار آن روش های دیگری همچون فروش از طریق اتحادیه ها از 

گذشته وجود داشته و در حال حاضر نیز ادامه دارد.
او با تاکید بر این موضوع که باید واسطه های غیرضرور از نظام توزیع کالا حذف شوند، 
تصریح کرد: برخی از واسطه ها ضروری هستند و به رساندن کالا به دست مردم کمک 
می کنند، اما بعضا واسطه های غیرضرور با ورودشان به بازار موجب افزایش قیمت ها 

می شوند که باید حضور آنها محدود شود.
تاثیر تورم و افزایش نرخ ارز در قیمت کالاها

مدرس خیابانی با بیان این که بخشی از افزایش قیمت کالاها در سال گذشته به دنبال 
بالا رفتن نرخ تورم و افزایش قیمت ارز بوده است، تشریح کرد: قطعا قیمت کالاها از 
شاخص های کلان اقتصادی تاثیر می پذیرند و نمی توان انتظار داشت که با وجود تورم، 

قیمت ها در این حوزه ثابت بماند.
قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی افزود: آنچه در این میان مهم است، سوء استفاده 
برخی افراد از این تورم است. برای مثال قیمت یک کالا از یک به دو واحد افزایش یافته 
اما در این میان برخی واسطه ها و سودجویان قیمت را از حد عادی نیز بالاتر برده اند و 
همین مساله به گرانفروشی منجر شده است. ما تمام تلاش خود را می کنیم که با این 

گرانفروشی برخورد شود.
وی با بیان این که همان طور که با افزایش قیمت ارز کالاها گران شدند، با ثبات و کاهش 
این نرخ نیز شاهد پایین آمدن قیمت ها خواهیم بود، گفت: این انتظار که به محض پایین  
آمدن قیمت دلار، قیمت کالاها نیز کم شود، از واقعیت به دور است؛ همان طور که در 
چند ماه ابتدایی افزایش قیمت ارز کالاها به شکل دفعه ای افزایش قیمت نداشتند، در 

حال حاضر نیز باید پس از یک دوره از ثبات، انتظار کاهش قیمت ها را داشته باشیم.
به گفته مدرس خیابانی، میزان تاثیرپذیری هر کالا از نرخ ارز متفاوت است و براساس 

میزان این تاثیر قیمت ها تغییر خواهند کرد.
موافق محدودیت صادرات نیستیم

قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی با بیان این که سیاست ابتدایی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در رابطه با هیچ کالایی، واردات یا محدود کردن صادرات نیست، توضیح 
داد: ما تمام تلاش خود را می کنیم که با استفاده از ابزارهای موجود، بازار کالاهای 
داخلی به بهترین شکل ممکن مدیریت شود و کمترین تلاطم را در آن شاهد باشیم. 
براساس آیین نامه در صورتی که تمام این ابزارها کارایی نداشته باشند می توان در مدت 
مشخص نسبت به واردات یا محدود کردن صادرات اقدام کرد تا پس از بازگشت به ثبات، 

بار دیگر به سیاست های قبلی بازگردیم.
موقع  به  سیاست گذاری های  برخی  با  می توان  که  موضوع  این  بر  تاکید  با  وی 
محدودیت های این چنینی را کاهش داد، بیان کرد: برای مثال اگر ما بتوانیم پیش 
از ماه رمضان نسبت به صادرات خرما عوارضی تعیین کنیم که صادرکننده در دل آن 
بتواند تصمیم بگیرد که چگونه نیاز بازار را تامین کرده و به صادرات فکر کند، بسیاری از 

مشکلات در این حوزه برطرف خواهد شد.
سامانه اعلام قیمت چه طور کار می کند؟

قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی با اشاره به برنامه ریزی جدی برای شفاف سازی 
قیمت کالاهای اساسی، اظهار کرد: ما اخیرا سامانه اعلام قیمت 100 قلم کالای 
اساسی را فعال کرده ایم که در چارچوب آن مردم می توانند از قیمت های قابل قبول 
دولت باخبر شوند. در این سامانه پایین ترین نرخ موجود در بازار و همچنین بالاترین نرخ 

اعلام شده است و در کنار آن یک قیمت عرف نیز در اختیار مردم قرار می گیرد.
وی ادامه داد: قیمت قابل قبول دولت همان قیمت عرف است، اما برای این که سامانه 
بتواند واقعیت ها را منعکس کند، پایین ترین و بالاترین قیمت های موجود در بازار نیز ارائه 
شده است که مردم باید بدانند در صورت مواجه شدن با نرخی بالاتر از قیمت عرف، 

واحد صنفی مربوطه گرانفروشی می کند.
به گفته مدرس خیابانی، با امکانی که در این سامانه قرار گرفته مردم می توانند به محض 
مواجه شدن با گرانفروشی گزارش آن را ثبت کرده و واحد صنفی متخلف را معرفی کنند.

ذخایر کشور کامل است
قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی با بیان این که بخشی از تلاطم های بازار به دلیل 
نبود امنیت روانی در مردم ایجاد می شود، تاکید کرد: ما با قاطعیت اعلام می کنیم که 
امروز تمام مصرف و نیاز جامعه به طور کامل تامین شده و هیچ نگرانی در این حوزه وجود 
ندارد. در کنار آن ذخایر استراتژیک کشور کامل است و برای امسال و اوایل سال آینده 

هیچ نیازی در این حوزه نخواهیم داشت.
به گفته وی، مردم باید بدانند که برخی شایعات و گمانه زنی ها در رابطه با محدود بودن 

کالاها صحت ندارد و هیچ کسری در بازار وجود نخواهد داشت.
ارز ۴۲۰۰ تومانی فعلا حذف نمی شود

مدرس خیابانی در پاسخ به این سوال که آیا عرضه ارز ۴200 تومانی برای کالاهای 
اساسی طرحی موفقیت آمیز بود، توضیح داد: قطعا می توان انتقادهایی به اجرای این 
طرح داشت، اما در مجموع نتایج مثبت آن نیز غیرقابل چشم پوشی است. برای مثال 
امروز برنج خارجی که ارز ۴200 تومانی دریافت می کند در بازار قیمتی کمتر از نصف 

قیمت برنج ایرانی دارد و همین مساله امنیت غذایی مردم را تضمین می کند.
قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی اضافه کرد: در حوزه نهاده های دامی نیز برای 
مثال خوراک دام و طیور با این ارز تامین می شود و قیمت های موجود در بازار با توجه 
به همین برنامه است و اگر قیمت ها آزاد شود با یک افزایش نرخ مواجه خواهیم شد. به 
گفته وی، با توجه به تمام این شرایط فعلا تصمیمی برای حذف ارز ۴200 تومانی وجود 
ندارد. مدرس خیابانی این را نیز گفت که واگذاری این ارز به چند قلم کالای اساسی 

محدود شده و در رابطه با دیگر کالاها دولت تخصیص این ارز را متوقف کرده است.
شفاف سازی رفع تعهدات واردکنندگان

قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی درباره آمار ارائه شده از سوی رییس کل بانک 
مرکزی مبنی بر اجرایی نشدن یک میلیارد دلار تعهد ارزی واردکنندگان، اظهار کرد: 
برآوردها نشان می دهد 50 درصد از این رقم مربوط به شرکت پشتیبانی امور دام است که 
بازگشت کالاهای آنها به کشور مراحل مختلف خود را طی کرده و به زودی تعهدات نهایی 
می شود. مابقی نیز مربوط به واردکنندگانی است که ثبت سفارش کرده اند و اقدامات 

لازم برای وارد کردن کالاهایشان را انجام می دهند.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به شرایط تحریم باید درک کرد که بعضا واردکنندگان برای 
انجام تعهداتشان به زمان بیشتری احتیاج خواهند داشت. پیشنهاد ما این است که به 
این واردکنندگان از ابتدای فرآیند چهار ماه زمان داده شود تا کالاهایشان را وارد کنند و در 
صورتی که بعد از این زمان اقدامات لازم انجام نشد، می توان از طریق مراجع قانونی کار 

آنها را پیگیری کرده و نتایج را به مردم ارائه کرد.

قائم مقام وزیر صمت تاکید کرد:

با ثبات نرخ ارز قیمت کالاها کاهش می یابد

تخلف در شرکت ایران خودرو و برکناری مدیرعامل این شرکت، بار دیگر خلاء نظارت و 
شفافیت دستگاه های مجری و ناظر را نمایان می کند؛ اکنون این سوال مطرح است که 
مجلس در مواجهه با متخلفان جاده مخصوص از ابزارهای نظارتی خود چه استفاده ای 

کرده است.
روز دوشنبه هفته گذشته »علی ربیعی« سخنگوی دولت در نشست خبری با خبرنگاران 
از برکناری هاشم یکه زارع مدیرعامل ایران خودرو خبر داد و گفت: »چون مدیرعامل ایران 
خودرو عمدی و بدون هماهنگی قیمت خودرو را افزایش داد برکنار می شود و فردی به نام 

علی آبادی به عنوان مدیرعامل ایران خودرو شروع به کار خواهد کرد.«
»این موضوع  افزود:  و  نقد دانست  قابل  را  افزایش قیمت خودرو  این نشست  وی در 
باید بررسی شود، موضوع خودرو از مسائل مهم محسوب می شود، زیرا این صنعت هم 

اشتغالزایی بسیاری دارد و هم قیمت آن بر دیگر اقلام تاثیر می گذارد.«
اقدام مدیرعامل ایران خودرو در افزایش قیمت خودروهای تولیدی این شرکت و برکناری 
یکباره او، پرسش های متعددی در افکار عمومی ایجاد کرده است از جمله اینکه، نقش و 

جایگاه  دستگاههای نظارتی همچون مجلس بر بازار و صنعت خودرو کشور چگونه است.
با این پرسش به سراغ نمایندگان مجلس شورای اسلامی رفتیم. برخی نمایندگان مجلس 
رویکرد محتاطانه ای در قبال این اتفاق دارند برای مثال »حمیدرضا فولادگر« عضو با سابقه 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در  ‘در گفت و.گوییاز اخبار و جزئیات 
درباره برکناری مدیرعامل ایران خودرو اظهار بی اطلاعی می کند. »محسن کوهکن« دیگر 
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس هم می گوید: »من خبر این برکناری و دستگیری را 
شنیده ام و تا زمانی که در جریان جزئیات امر قرار نگیریم نباید هیچ قضاوتی داشته باشیم.«
وی در خصوص ورود سیستم قضایی به تخلف در ایران خودرو و اینکه چرا نمایندگان از 
ابزارهای نظارتی خود در این زمینه استفاده نکرده اند، می گوید: »این موضوع به ماهیت 
کار و اتهام مطرح شده باز می گردد و تا این موضوع روشن نشود هیچ اظهار نظری نمی توان 
داشت، برای مثال زمانی یک مدیر کارهایی که انجام می دهد، سلسله ای ساختاری در 
تصمیمات است و به طور طبیعی بر مدیران، کارکنان و ... تاثیر دارد و در نهایت هیات مدیره 

آنجا به حکم وظیفه مطلع می شود و  وظیفه دارد که به این موضوع ورود کند.«
کوهکن ادامه داد: »زمانی امکان دارد که تصمیمی درون حوزه ای اتخاذ شود که در حوزه 
نظارت دستگاه ها نباشد و در نظارت ها مشخص نشده باشد؛ درباره هرگونه اظهار نظر درباره 
مدیر عامل ایران خودرو تا روشن شدن زوایای قضیه، باید جانب احتیاط را نگه داشت تا 

خارج از انصاف حرفی شده نشود.«
سایه نظامات دولتی و نقش مدیریت در وضعیت خودرو باید به درستی تحلیل شود
نماینده زرین شهر و لنجان در خصوص وضعیت نظارت بر صنعت خودرو در کشور معتقد 
است:  »در مورد خودرو باید دو موضوع مد نظر قرار گیرد؛ نخست کیفیت است که باید به طور 
مستقل بررسی و به قوانین و دستگاه های نظارتی رجوع شود؛ بخش دیگر به تاثیر تحریم ها و 
طرف های خارجی-در تامین قطعات خودرو-  باز می گرددکه به تعهدات خود عمل نکردند؛ 

شرکتها باید تعهدی را که در تقاضا ایجادکرده بودند در عرصه تولید نیز اجرا کنند.«
وی درباره افزایش قیمت خودرو می گوید:  »افزایش قیمت خودرو موضوع قابل تامل دیگر 
است؛ با توجه به اینکه از 5 تا زیر 10 درصد خودرو و نزدیک به ۸5 درصد و کمی بیشتر از 
قطعات خودرو وارداتی بوده و افزایش قیمت ارز مربوط به این حوزه- است، چه اتفاقی باید 
بیفتد؛ آیا قیمت تمام شده باید به خریدار منتقل شود، به هر حال تعهدات قبلی که بر اساس 
نرخ قبلی ایجاد شده و افراد بر اساس آن قرار داد بسته و وجوهی را پرداخت کردند، آیا این 
نرخ تمام شده و افزایش قیمت بر اساس نرخ ارز را خریدار باید بدهد یا نه؛ این موارد باید 

بررسی شود تا تحلیل ها باید به واقعیت نزدیکتر باشد.«
کوهکن اظهار کرد: »بخشی از مباحث مطرح شده در مورد تعهدات خودروسازان در 
یکسال و چندماه گذشته به این موضوع باز می گردد که تعهداتی از ناحیه شرکت های 
سازنده خودرو ایجاد شده بود که در زمان خود به آن تعهدات عمل نکردند یا اینکه قیمت 
ها را افزایش دادند که در اینجا اغلب حق با مصرف کننده و خریدار است، زیرا او بسیاری از 
نقاط دنیا تعهداتی از سوی شرکت های سازنده ایجاد می شود و اتفاقاتی در مسیر عمل به 
آن تعهدات ایجاد می شود.« وی در عین حال می گوید:  »وقوع هر اتفاقی در مسیر تعهدات 
شرکت های سازنده، نباید آنرا به این سمت ببرد که بار مالی ایجاد شده  را به خریدار منتقل 

کند.«
عضو کمیسیون صنایع و معادن با بیان اینکه کیفیت خودرو  باید جدا و واقع بینانه مد نظر 
قرار گیرد، گفت: » اینکه در موضوع کیفیت خودرو، چه میزان مدیریت خودروسازان مسئول 
است، چه میزان ناشی از سایه ای است که نظامات دولتی بر کارخانه های خودروسازی 
انداخته. با این حال این به معنای اینکه کسی را متهم یا تبرئه کنیم نیست، باید مسائل را 

درست آنالیز کرد و دید اشکال کار کجا است.
هیات مدیره خودروسازان در همه جا نیرو داشتند

در حالی که کوهکن بر نقش عوامل فراسازمانی در مسائل پیش آمده در خودرو سازی 
اشاره می کند، »بهرام پارسایی« نماینده شیراز و سخنگوی کمیسیون اصل ۹0 به مساله 
سوء مدیریت به واسطه رانت اشاره می کند و به خبرنگار ایرنا می گوید: »اگر سوء مدیریت در 
دوره های متوالی و متعاقب آن رانت و فساد نبود، حتما با این مساله از قبل برخورد می شد.«
وی می افزاید: »مدیریت متوالی صنعت خودروسازی با همه حمایت ها و امتیازات ویژه 
ای که در اختیار آن گذاشته شد، از جمله بازار انحصاری که مردم را مجبور می کند به ناچار 
یا خودروهای تولیدی این شرکت ها را بخرند یا برای خرید خودروی خارجی، جریمه ها و 

تعرفه های سنگین بپردازند، از چالش های صنعت وبازار خودرو در کشور است«
 پارسایی پیش فروش خودرو را امتیاز ویژه ای عنوان می کند که برای خودروسازان در نظر 
گرفته شده و می گوید:  »در هیچ جای دنیا خودروسازانی که تولید انبوه دارند، خودرو را 
پیش فروش نمی کنند؛ نتیجه امتیازات و حمایت ها در چند دهه گذشته، بدهی 100 هزار 
میلیارد تومانی خودروسازان و نارضایتی مردم از صنعت خودرو کشور است؛ اینکه چرا با اینها 

برخورد نشده، به فساد، رانت، لابیگری گسترده و مافیا در این حوزه باز می گردد.«
این نماینده مجلس با تاکید بر اینکه همه مدیران صنعت خودروسازی از اول تا الان باید 
پاسخگو باشند، اظهار کرد: »مدیران و مسئولان در صنعت خودرو و همچنین سازمان های 
نظارتی باید پاسخگو باشند که چرا این حوزه رها شده است؛ وقتی گستردگی هیات مدیره 
خودروسازان را می بینیم که در همه جا نیرو داشتند و همه سفارشات را پذیرفتند، طبیعی 

است که در حاشیه امن به سر ببرند و کسی با آنها کاری نداشته باشد.«
نفوذ و لابی، اهرم های نظارتی مجلس را تضعیف می کند

پارسایی در پاسخ به سوالی در خصوص نقش نظارتی مجلس در حوزه صنعت اظهار کرد: 
»بازوهای نظارتی مجلس همان ارکان نظارتی قانونمند موجود از جمله سازمان بازرسی، 

دیوان محاسبات و ... است که مجلس در اجرای قانون میتواند از آنها کمک بگیرد.«
وی بر این باور است: »در وزارتخانه ها و از جمله وزارت صمت، مجلس در قالب سوال و 
استیضاح نظارت مستقیم دارد، یا سازمان حمایت از حقوق مصرف کننده به عنوان یکی 
از معاونت های وزارت صنعت، معدن و تجارت است و تا چندی پیش شاهد بودیم که رئیس 
این سازمان عضو هیات مدیره یک شرکت خودروسازی بود. یا مدیر کل امور مجلس وزارت 
صنعت معدن و تجارت نیزعضو هیات مدیره خودروسازی بود؛ اینها نفوذها و لابی هایی 

هستند که اهرمهای نظارتی را کند و ضعیف میکنند.«
نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه پس از تغییر در ریاست سازمان 
حقوق مصرف کننده نیز ما نظارت امیدوار کننده ای از طرف سازمان مذکور و یا وزارت 
صمت بر خودروسازان شاهد نبودیم، می افزاید: »اینکه سخنگوی دولت دلایل برکناری 
مدیرعامل ایران خودور را اعلام می کند و  میگوید ما به وزارتخانه اعلام کردیم که این کار 
را انجام دهد نشان می دهد که وزارتخانه یا هیچ نظارتی نداشته یا در تخلفات موجود با آنها 

همکاری می کرده است. و اکنون باید پاسخگو باشد که چرا کار به اینجا کشیده است.«
که  است  موضوعاتی  از  »خودرو  گفت:  اساسی  قانون  نودم  اصل  کمیسیون  عضو 
حساسیتهای جامعه به هر دلیل درباره آن بالا رفته است و حتی نیاز است که وزیر صمت 
در این باره نظارت کند؛ ما چندین بار وزیر صمت، معاونان، مدیران خودروسازی و سازمان 
حمایت از حقوق مصرف کننده را به مجلس آوردیم، اما اراده لازم را ی؛ زمانی که معاون امور 
مجلس وزارتخانه عضو هیات مدیره شرکت خودروساز باشد، طبیعی است که اطلاعات غلط 

به مجلس داده می شود.«
طرح ساماندهی خودرو مشکلات صنعت را برطرف می کند

پارسایی یادآور شد: »طرح یک فوریتی ساماندهی خودرو که اوائل اردیبهشت سال قبل 
تصویب شده بود، تاکنون باید اجرایی می شد، اما در کش و قوس های مجلس و کمیسیون 
صنایع و معادن این امر انجام نشده است؛ در جلسه روز یکشنبه مجلس، ایرادات شورای 
نگهبان بر این طرح اصلاح شد. اما با وجود کارشناسی بودن این طرح کمیسیون صنایع 
همراهی لازم را با این طرح انجام نداد، اما در نهایت این طرح تصویب شد و انتظار می رود  

اجرایی شدن آن بسیاری از مشکلات صنعت خودرو را برطرف کند.«
وی با یادآوری اینکه در کمیسیون صنایع و معادن مجلس، برخی بندهای طرح ساماندهی 
خودرو حذف، اما در صحن علنی مجلس به صورت پیشنهاد تصویب شد، ادامه داد: »از 
جمله این موارد این است که شرکت های خودروسازی را موظف کردیم هنگام فروش، قیمت 
تمام شده خودرو، درصد سود و قیمت قبلی را محاسبه و به شورای رقابت اعلام کنند؛ تخلف 

از این موضوع به لحاظ قانونی جرم و مجازات آن نیز مشخص شده است.«
عضو کمیسیون اصلا نود مجلس یادآورشد: » اگر این قانون را در سال های قبل داشتیم، نه 

تنها افزایش خودسرانه قیمت خودرو از سوی خودروسازان را شاهد نبودیم بلکه خودروسازان 
موظف می شدند که مرحله به مرحله و جزء به جزء قیمت تولیدات خود را به شورای رقابت 

اعلام کنند.
پارسایی با بیان اینکه بخشی از موضوع نظارت در صنعت خودرو کشور به کمیسیون 
تخصصی آن در مجلس باز می گردد، گفت: »باید از این کمیسیون ها سوال شود که چرا 
وضعیت صنعت خودرو در کشور اینگونه است و آنها همچنان به حمایت از این صنعت اصرار 
دارند، هدف کمیسیون به طور  کلی حمایت از این صنعت فشل و ناکارآمد بوده، جالب این 

است که تاکنون در این زمینه توضیح و گزارشی نیز ارائه نداده و اظهار نظری نکرده اند.«
نمایندهمردم شیراز با یادآوری اینکه مجلس شورای اسلامی در دوره های گذشته به سمت 
قانونگذاری در این زمینه حرکت کرده است، اما موانعی در اجرای قانون وجود داشت، افزود: 
»طبق قانون تجارت، هر شرکت یا تولید کننده ای که زیان انباشته آن بیشتر باشد، باید اعلام 
ورشکستگی کند و حق فعالیت ندارد، اما در کشور ما خودروسازان از این امر مستثنی 

شده اند.«
مصوب  قانون  با  »امیدواریم  کرد:  اظهار  اساسی  قانون  نودم  اصل  کمیسیون  عضو 

ساماندهی خودرو مخالفت نشود و دولت نیز به اجرای آن کمک کند.«
فضای صنعت خودرو انحصاری و غیرقابل دفاع است

پارسایی با اشاره به برخی مسائل در حوزه صنعت خودرو کشور گفت: »صنعت خودرو 
کشور بیش از 100  هزار میلیارد تومان بدهی دارد، مردم از صنعت خودرو اعلام نارضایتی 
میکنند، از طرفی خودروسازان ما در مقایسه با خودروسازان جهان نتوانسته مصرف سوخت 

را در کشور کاهش دهند.«
وی فضای صنعت خودرو را حمایتی کارشناسی نشده و غیرقابل دفاع و انحصاری دانست 
و بیان کرد: »برکناری مدیرعامل و برخورد با تخلفات  شروعی خوب است، اما این موضوع 
نباید به یک شخص و یک فرجه زمانی محدود شود، همه افرادی که به خاطر منافع یا سوء 
مدیریت به شکل پیدا و پنهان در وضعیت کنونی صنعت خودرو کشور نقش داشته اند باید 
پاسخگو باشند. البته مشکلات کنونی صنعت خودرو فقط به سوء مدیریت مدیرعامل فعلی 
محدود نمی شود بلکه چندین ساله است و باید ریشه ای با آن عمل و برخورد شود و در 

سیاست کلان صنعت خودرو تجدید نظر شود.
این نماینده مجلس ایجاد فضای رقابتی را راهکار مناسب در ساماندهی صنعت خودرو 
بیان کرد و افزود: »پیشرفت در فصای رقابتی حاصل می شود، خودروسازان دنیا در کیفیت، 
طراحی، کاهش مصرف سوخت، کاهش قیمت با همدییگر رقابت می کنند؛ در ایران در 
موارد مذکور هیچ گونه رقابتی دیده نمی شود؛ فضای رقابتی خودروسازان را در تولید 

خودروی با کیفیت پاسخگو می کند.«
پارسایی پاسخگو نبودن خودروسازان در سوانح و جبران بخشی از خسارت های تصادفات 
را از خلاء های قانونی در دهه گذشته دانست و گفت: »پذیرش مسئولیت در این زمینه، 
خودروسازان را به سمت تولید خودروی باکیفیت پیش می برد؛ در نبود قانون نیز خودروسازان 
باید خود را پاسخگو ودارای مسئولیت مدنی در زمینه تصادفات بدانند؛ در هر صورت به ناچار 

قوانین باید به شکل سلبی و از طریق محاکم قضایی پیگیر باشیم.«
قوه قضاییه پیگیر سرنوشت مطالبات میلیاردی مردم از خودروسازان باشد

پارسایی با اشاره به ورود قوه قضاییه به موضوع تخلف در شرکت ایران خودرو، تاکید کرد: 
»انتظار می رود که این دستگاه به صورت شفاف پیگیر باشد که 25 هزار میلیارد تومان که 
خودروسازان بابت پیش فروش از مردم گرفته اند، کجاست. خودروسازان طبق قانون زمانی 
می توانند خودرو را پیش فروش کنند که تمام قطعات را داشته باشند؛ پیش فروش بدون 

وجود قطعات لازم برای ساخت، جرم و هرگونه توجیحی در این زمینه بهانه تراشی است.«
وی ادامه داد: »قوه قضاییه پیگیر باشد که  25 هزار میلیارد تومانی که خودروسازان از مردم 
گرفته وهمان میزان را به قطعه سازان بدهکار هستند، کجا است، ۳0 هزار میلیارد تومان 
که خودروسازان از بانک ها وام گرفته و اکنون سرنوشت آن مشخص نیست، پیگیری شود 
و باید مشخص شود دلایل آنها برای این حجم از زیان انباشته با وجود امتیازات و حمایت 

های ویژه چیست.«
در هر صورت ورود دستگاه های نظارتی به صنعت خودرو اتفاق مبارکی است. اکنون این 
سوال مطرح است که در ماجرای تخلفات در صنعت خودرو آیا از قبل اطلاعات و مستنداتی 
از قبل بوده یا نبوده است، در صورت پاسخ »آری«، چرا تاکنون با آن برخورد نشده است و 
اگر پاسخ »خیر« است پس جایگاه دستگاه های و مسئولان در رده های بالادستی اعم از 
مجری و قانونگذار و قضایی کجا قرار دارد، چرا اقدامات نه به صورت پیشگیرانه بلکه به شکل 
علاج واقعه بعد وقوع است و نهایت اینکه چه شخص، مسئول یا دستگاهی باید پاسخگوی  

اجحاف به حقوق مردم باشد.

اشخاص و دستگاه های مسئول باید پاسخگوی اجحاف به حقوق مردم باشند

بهارستانی ها در مواجهه با متخلفان جاده مخصوص چه کردند؟
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کمیته انضباطی با داوران متخلف هم برخورد کند

تارتار: حرفی نزدم که بخواهند محرومم کنند
سرمربی تیم نفت مسجد سلیمان گفت: همانطور که من به خاطر یک انتقاد به کمیته 
انضباطی احضار شدم، از کمیته داوران هم انتظاردارم با داورانی که به خاطر یک سوت 

سرنوشت تیم ها را عوض می کنند، برخورد کنند.
 مهدی تارتار  در خصوص احضارش به کمیته انضباطی به خاطر مصاحبه بعد از بازی 
با تراکتور تبریز گفت: مصاحبه من کاملًا مشخص است و من در کمال احترام از وضعیت 
داوری انتقاد کردم. زمانی هم که انتقاد نباشد چیزی درست نمی شود. در همه جای 
دنیا رسم بر این است که خبرنگاران بعد از بازی از مربیان در خصوص وضعیت داوری 
سؤال می پرسند و من هم در کمال احترام انتقادهایی را درباره داور بازی مطرح کردم، اما 
به راحتی احضار شدم. امروز به کمیته انضباطی خواهم رفت و در این باره صحبت هایم 
را انجام خواهم داد. فکر می کنم بحث احضار ما به کمیته انضباطی به این خاطر بود 
که بقیه بازیکنان و مربیان تا پایان فصل حواسشان به خودشان باشد و صحبتی مطرح 
نکنند. گویا در این باره دستورالعملی بوده که من از آن بی خبر هستم. من حرف بدی 
نزدم، فقط گفتم که آقای فغانی از بهترین داوران دنیاست و انتظار داشتم که حق تیم 
ما را بدهد و هیچ بی احترامی نکردم. من همواره به داوران احترام گذاشتم و در کمال 

احترام حرفم را مطرح کردم. 
وی در پاسخ به این سؤال که نگران محرومیت احتمالی از سوی کمیته انضباطی بابت 
این احضار نیستید، افزود: باید اتفاقی افتاده باشد که محروم شوم، اما من نه بی احترامی 
کردم و نه به کسی تهمت زدم. فکر می کنم از همین ابتدای فصل می خواهند قوانین 
را خیلی سفت و محکم بگیرند که تا پایان فصل، بقیه بازیکنان و مربیان حساب کار 
دست شان بیاید. من حرف بدی نزدم، اما فکر می کنم که من و امید عالیشاه قربانی 

این دستورالعمل شدیم. 
سرمربی تیم نفت مسجد سلیمان درباره اینکه با تراکتور مساوی کردید و هفته بعد 
باید دربی خوزستانی ها را با نفت آبادان برگزار کنید، گفت: در بازی با تراکتور بعد از 25 
دقیقه اول بازی خیلی پایاپای با تراکتور مبارزه کردیم که این تیم یکی از بهترین تیم های 
ایران است که پنج ملی پوش و چند بازیکن خارجی در سطح بالا دارد و به نوعی با تیم 
ملی بازی کردیم. من برای این تیم احترام زیادی قائل هستم و صادقانه می گویم که 
تیم تراکتور در خلق موقعیت از ما بهتر بود، هر چند که مدافعان و دروازه بانان ما خیلی 

خوب کار کردند. 
وی ادامه داد: درباره بازی با نفت آبادان هم باید بگویم که این تیم در هفته اول موفق 
شد تیم خوب فولاد را شکست دهد، آن هم فولادی که امسال جزو مدعیان قهرمانی 
لیگ برتر است. تیم نفت آبادان با اسکوچیچ عملکرد خیلی خوبی دارد و مطمئنا بازی 
سختی برای هر دو تیم خواهد بود، هر چند که ما هم تیم منسجمی هستیم. پیش از این 
هم گفته بودم که نفت مسجد سلیمان با سالهای گذشته خیلی فرق دارد و ما به دنبال 

اهداف بزرگتری هستیم و می خواهیم نسبت به گذشته دست پرتر باشیم.
 

رئیس هیات تکواندواستان قم:

45۰  تکواندوکار در المپیاد استعدادهای برتر 
در قم شرکت می کنند

 رئیس هیات تکواندواستان قم گفت: ۴50 ورزشکار و مربی در قالب ۳2 تیم در 
رقابت های دومین دوره المپیاد استعدادهای برتر در رشته تکواندو پسران به میزبانی قم 

شرکت می کنند.
محمد جمشیدی با بیان اینکه برنامه ریزی لازم برای میزبانی باکیفیت از این رقابت ها 
انجام شده است،  افزود: سالن نخلستان برای برگزاری مسابقات و مجتمع یاوران مهدی 

در نزدیکی مسجد مقدس جمکران برای اسکان تیم ها در نظر گرفته شده است.
وی با بیان اینکه علاوه بر قم ۳1 تیم از سراسر کشور در این رقابت ها شرکت می کنند، 

ادامه داد: هر تیم شامل 10 بازیکن، ۳ مربی و یک سرپرست است.
جمشیدی با اشاره به برگزاری اردوهای آماده سازی برای شرکت در این رقابت ها اظهار 
داشت: تیم پسران استان حدود ۳ ماه است در اردوی آماده سازی برای حضور قدرتمند 
در این رقابت ها در حال تمرین هستند که امیدواریم با توجه به میزبانی استان از این 
رقابت ها،  موفق به کسب عنوان شویم. رئیس هیات تکواندو قم ادامه داد: با توجه به اینکه 
سازمان تیم های ملی تمام اعضای تیم های ملی نونهالان را ملزم به شرکت در دومین 
دوره استعدادهای برتر کشور کرده است، انتظار داریم این رقابت ها از سطح کیفی بسیار 
بالایی برخوردار باشند. وی با بیان اینکه قول کسب مدال در رده سنی نونهالان بسیار 
سخت است، افزود: با توجه به اینکه از دست دادن یک امتیاز و یا یک شکست در رده 
سنی نونهالان می تواند روحیه ورزشکار و حتی کل تیم را تضعیف کند، به همین دلیل 
قول دادن برای کسب مدال در این رده سنی بسیار سخت است. جمشیدی، بیان کرد: 
قم تجربه میزبانی قهرمانان تکواندو کشور در رده سنی نونهالان در سال گذشته را داشته 
و به دلیل کیفیت خوب میزبانی، این استان برای میزبانی رقابت های تکواندو دومین 

دوره استعدادهای برتر از طرف فدراسیون انتخاب شد.
رقابت ها در سالن  این  تا  بودیم  تکواندو قم اظهار داشت: در تلاش  رئیس هیات 
مجموعه پیامبر اعظم )ص( قم برگزار شود که به دلیل مشکل برق و همچنین تکمیل 
نبودن سیستم سرمایشی، تصمیم گرفته شد تا این رقابت ها در سالن نخلستان برگزار 
شود. وی ادامه داد: رقابت های دومین دوره المپیاد استعدادهای برتر در رشته تکواندو 
دختران به میزبانی البرز از روز گذشته آغاز شده و تا امروز  ادامه دارد  که تیم دختران 

تکواندوکار قم نیز در این رقابت ها شرکت دارند.
رقابت های دومین دوره المپیاد استعدادهای برتر پسران در رشته تکواندو از چهارم 
تا پنجم شهریورماه به میزبانی قم برگزار می شود. قم به عنوان میزبان مسابقات رشته 
فوتسال پسران و تکواندو پسران در المپیاد استعدادهای برتر انتخاب شده است که این 
رقابت ها در شهریورماه برگزار می شود. 75 تیم از این استان در ۴5 رشته ورزشی در 

دومین المپیاد استعدادهای برتر شرکت می کنند.

سازمان لیگ: 

باشگاه استقلال مدارک صدور کارت مترجم را 
ارائه نکرد

مدیرکمیته نقل و انتقالات سازمان لیگ فوتبال ایران گفت: باشگاه استقلال تهران 
هیچ مدرکی برای صدور کارت مترجم سرمربی ایتالیایی خود برای حضور بر روی 

نیمکت یا نشست خبری ارائه نکرده است.
دیدار دو تیم ماشین سازی تبریز و استقلال تهران روز جمعه در چارچوب هفته نخست 
نوزدهمین دوره رقابت های لیگ برتر فوتبال برگزار شد و نماینده فوتبال تبریز با یک گل 

از سد حریف آبی پوش خود گذشت.
پس از این دیدار و در نشست خبری »آندره آ استراماچونی« سرمربی استقلال برای 
پاسخ به سوالات خبرنگاران حاضر شد. ولی خبری از مترجم او نبود تا مرد ایتالیایی 
عصبانی شده و عنوان کند عده ای در باشگاه استقلال قصد تخریب و بی احترامی به او را 
دارند. »فریبرز محمودزاده«روز شنبه در این خصوص گفت: فدراسیون فوتبال و سازمان 
لیگ نهایت همکاری با باشگاه استقلال و سایر باشگاه ها در زمان صدور کارت بازیکنان و 
کادرفنی را انجام داد. البته متن قرارداد حقوقی مربیان باشگاه استقلال دارای اشکالات 
انشایی بود. اما کمیته نقل و انتقالات سازمان لیگ با همکاری واحد مسابقات، مجوز 
حضور مربیان استقلال را در بازی نخست این تیم مقابل ماشین سازی صادر کرد. ولی با 

این شرط که باشگاه پیش از آغاز هفته دوم  اشکالات رابر طرف کند.
وی گفت: غیبت مترجم استراماچونی در نشست خبری هم به این دلیل رخ داد که 
باشگاه استقلال هیچ گونه مدرکی برای ثبت قرارداد مترجم سرمربی ایتالیایی خود به 
کمیته نقل و انتقالات سازمان لیگ ارایه نکرد و به همین دلیل کارتی هم برای حضور  

مترجم روی نیمکت یا در نشست خبری صادر نشد.
رییس کمیته مسابقات سازمان لیگ خاطرنشان کرد: در صورتی که باشگاه استقلال 
ارایه کند،  باشگاه ها که سرمربی خارجی دارند،  را مانند سایر  مدارک مترجم خود 

بلافاصله کارت او نیز صادر خواهد شد.

رئیس هیأت  کشتی استان قم :

نجاتی نماینده قم در کشتی قهرمانی جهان شد
رئیس هیأت  کشتی استان قم از انتخاب فرنگی کار جوان کشتی قم برای همراهی تیم 

ملی ایران در پیکارهای 201۹ قهرمانی بزرگسالان جهان خبر داد.
محسن وزیری اظهار کرد: بعد از تشکیل اردوهای متنوع و اعزام های مختلفی که 
به منظور ارزیابی دقیق کادر فنی تیم ملی از کشتی گیران حاضر در تمرینات تیم ملی 
کشتی فرنگی بزرگسالان انجام داد، سرانجام ترکیب نهایی تیم اعزامی به رقابت های 

قهرمانی جهان با حضور یک نماینده از قم مشخص شد.
تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان کشورمان با هدف کسب مدال های طلا، نقره و برنز 
مسابقات جهانی 201۹ در حالی اعزام می شود که این رقابت ها میدان توزیع امتیاز 
ورودی المپیک 2020 توکیو نیز محسوب می شود و علیرضا نجاتی تنها نماینده قم در 
ترکیب تیم اعزامی به این رقابت ها خواهد بود. این در حالی است که چهار کشتی گیر از 
استان قم به نام های علیرضا نجاتی در وزن 60 کیلوگرم، محمدجواد رضایی در وزن 67 
کیلوگرم، مهدی ابراهیمی در وزن ۸2 کیلوگرم و علی اکبر حیدری در وزن ۹7 کیلوگرم 
در تمرینات ماه های اخیر تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان ایران حضور داشتند. اما از 
بین این چهار کشتی گیر تنها نام علیرضا نجاتی برای همراهی تیم ایران در پیکارهای 
201۹ کشتی فرنگی قهرمانی بزرگسالان جهان در نورسلطان قزاقستان انتخاب شد، 
رقابت هایی که تیم ملی ایران در اوزان 55، 60، 6۳، 67، 72، 77، ۸2، ۸7، ۹7 و 1۳0 
کیلوگرم آن به میدان خواهد رفت. علیرضا نجاتی که سابقه کسب مدال از مسابقات 
قهرمانی نوجوانان و جوانان آسیا و جهان است کمتر از دو هفته قبل در پیکارهای 
بین المللی 201۹ گرجستان با عنوان جام بالاوادزه و کارتوزیا در شهر تفلیس به میدان 

رفت و در وزن 60 کیلوگرم با ایستادن در جایگاه سوم به نشان برنز دست یافت.

معاون وزیر ورزش: 

منعی برای حضور زنان در رویدادهای ملی ورزشی نداریم
 معاون فرهنگی و توسعه ورزش همگانی گفت: منعی برای حضور زنان در رویدادهای 

ملی ورزشی نداریم و امیدواریم این مانع در همه رویدادهای ملی برداشته شود.
با آغاز هفته دولت در گفت و گو با  سید عبدالحمید احمدی روز شنبه همزمان 
خبرنگاران افزود: با توجه به اهمیت ورزش همگانی و ماموریت مهمی که برعهده وزارت 

ورزش و جوانان است، در این دوره تلاش شد نگاه متوازنی به ورزش ایجاد شود.
وی گفت: در گذشته کمتر به ورزش همگانی توجه می شد اما در دولت تدبیر و امید 
این نگاه تغییر کرد. در این برهه تدوین برنامه توسعه ورزش همگانی و برنامه ملی فعالیت 
بدنی ایران با همکاری وزارت بهداشت و انعقاد تفاهم نامه با برخی دستگاه ها در راستای 

توسعه ورزش همگانی در دستور کار قرار گرفت.
معاون فرهنگی و توسعه ورزش همگانی ادامه داد: در هر فدراسیون برنامه ای متناسب 
با آن در بخش همگانی دنبال کردیم و به فراخور آن استان ها هم در این زمینه فعال تر 

شدند و طی 2 سال اخیر برنامه های متنوعی را برگزار کردیم.
احمدی اضافه کرد : این برنامه شامل همایش پیاده روی، کوه پیمایی، جشنواره 
ورزش همگانی، هفت هزار برنامه صبح و عصرگاهی، جشنواره تابستونه با ورزش و با 

رویکرد مشارکت گسترده مردم است و این برنامه ها همچنان ادامه خواهد یافت.
همه  مشارکت  همگانی  ورزش  در  ما  رویکرد  گفت:  جوانان  و  ورزش  وزیر  معاون 

دستگاه های اجرایی کشور برای مشارکت بیشتر مردم است.
احمدی افزود: وزارت ورزش نمی تواند تنها به عنوان متولی ورزش همگانی باشد بلکه 
با هم افزایی سایر نهاد می تواند مشارکت حداکثری مردم را در ورزش همگانی شاهد 

بود.
وی درباره آمار مشارکت مردم در ورزش همگانی گفت: بر اساس گزارش مرکز آمار 51 
مردم ورزش می کنند و 62 درصد این ورزش شامل پیاده روی و نرمش است. این آمار 
برای سال ۹6 است که در سال ۹7 توسط مرکز آمار اعلام شد و ما آمار دقیقی در این 
زمینه نداریم. احمدی افزود: برخی سوال می کنند با وجود این آمار درصد بیماری هم 

بالاست که باید گفت، کفایت ورزش در این زمینه مهم است.
وی درباره اعتبارات ورزش همگانی افزود: این اعتبارات علاوه بر 27 صدم درصد 
به فدراسیون ها و بخشی از این اعتبار به فدراسیون ها اختصاص یافته که بر اساس 
اعتبارات توزیع می شود. در 2 سال اخیر فدراسیون ها به سمتی سوق دادیم که همزمان 

با ورزش قهرمانی نگاهی به ورزش همگانی داشته باشند.
وی گفت: حدود 20 میلیون نفر از جمعیت کشور در روستا ساکن هستند که باید به 
آنها در بخش ورزش توجه می شد که ورزش های بومی و محلی در روستا از ظرفیت و 
استقلال خوبی برخوردار است که در این زمینه بیش از  سه هزار ورزش خانه روستایی 

تجهیز شده و همین تعداد هم مجهز خواهد شد.
معاون وزیر ورزش به برگزاری جام خوشه چین برای نخستین بار در استانها اشاره کرد 
و افزود این رویداد به صورت مرحله برگزار می شود که بهمن امسال در سطح ملی برگزار 
می شود. احمدی گفت: 26 فدراسیون برنامه های خود را برای توسعه ورزشی پیش 
بینی کردند. جشنواره های بومی محلی هم از دیگر برنامه های ورزش روستایی است 

که برگزار شد.
مسئولیت هواداران بر عهده باشگاه های فوتبال است

وی درباره رویکرد فرهنگی در برگزاری لیگ برتر فوتبال گفت: در این دوره تلاش داریم 
تا با تجهیز ورزشگاه و امکانات سخت افزاری شرایط بهتری برای حضور تماشاگران 

فراهم کنیم. و امیدواریم در یک ماه آینده عقب ماندگی ها در این زمینه را برطرف کنیم.
احمدی گفت: مقررات انضباطی برای باشگاهها و ورزشگاه ها در این دوره لیگ بدون 
اغماض باید اعمال شود. باشگاه ها باید مسئولیت هواداران را برعهده بگیرند و پاسخگو 
باشند و وزارت ورزش هم پیگیر این موضوع است. لیگ نوزدهم متفاوت از سایر لیگ ها 
برگزار می شود. معاون وزیر ورزش درباره دیدار هفته نخست لیگ برتر در ورزشگاه آزادی 
و ناهماهنگی در هدایت تماشاگران گفت: این مساله سخت افزاری هم بزودی برطرف 
می شود. وی درباره ورود زنان به ورزشگاه ها هم گفت: ما منعی برای حضور زنان در 
رویدادهای ملی ورزشی نداریم و امیدواریم این مانع در همه رویدادهای ملی برداشته 

شود. رویکرد وزارت ورزش متوازن سازی است.

جذب  برای  ژرمن  سن  پاری  باشگاه 
او  بالای  که حقوق  است  دیبالا حاضر 
را پرداخت کند.  پائولو دیبالا در فصلی 
که گذشت نتوانست عملکرد خوبی با 

پیراهن یوونتوس داشته باشد.
یووه  به  رونالدو  کریستیانو  پیوستن 
برخلاف آن چه که پیش بینی می شد 
به ضرر دیبالا تمام شد و باعث افت این 
ستاره آرژانتینی شد. دیبالا در فهرست 
فروش یووه در تابستان قرار گرفت و دو باشگاه منچستر یونایتد و تاتنهام مشتری جدی 

او بودند اما به خاطر دستمزد بالایی که دریافت می کند بی خیال جذب او شدند.
کالچیو میرکاتو تاکید کرد که باشگاه پاری سن ژرمن مشکلی با دستمزد بالای دیبالا 
ندارد و می خواهد این بازیکن را راضی به جدایی کند. در صورت پیوستن دیبالا به 
پاری سن ژرمن به احتمال خیلی زیاد نیمار تیم را در تابستان ترک کند و راهی بارسلونا 

و یا شاید رئال مادرید و یا یوونتوس شود.

فدراسیون فوتبال عراق با کاتانچ برای 
ادامه همکاری به توافق نهایی رسید و این 
مربی قطعا در نیمکت عراقی ها ماندنی 

شد.
تیم ملی فوتبال عراق در رقابت های 
غرب آسیا که به میزبانی این کشور برگزار 
را  نتوانست در دیدار فینال بحرین  شد 

شکست دهد و نایب قهرمان شد.
با وجود آنکه فدراسیون فوتبال عراق از 

پایان همکاری با کاتانچ خبر داد اما در نهایت اعتراض هواداران باعث شد تا از این 
تصمیم صرف نظر کند.

در جلسه ای که روز گذشته در اربیل برگزار شد سران فدراسیون فوتبال عراق با کاتانچ 
برای ادامه همکاری به توافق رسیدند و این مربی همچنان به کار خود در نیمکت عراق 
ادامه خواهد داد. تیم ملی فوتبال عراق در انتخابی جام جهانی 2022 با تیم های 

ایران، بحرین، کامبوج و هنگ کنگ همگروه است.

هافبک پرتغالی بایرن مونیخ با عقد قراردادی 
5 ساله به ارزش 20 میلیون یورو رسما به لیل 

پیوست.
رناتو سانچس در تابستان 2016 بود که بعد 
از درخشش با تیم ملی فوتبال پرتغال در جام 

ملت های اروپا راهی بایرن مونیخ شد.
بایرن برای جذب این هافبک پرتغالی ۳5 
نتوانست  او  اما  کرد  پرداخت  یورو  میلیون 
بازی ها  بیشتر  در  و  کند  برآورده  را  انتظارات 

نیمکت نشین بود. او در 5۳ بازی که برای بایرن مونیخ به میدان رفت تنها 2 گل به ثمر 
رساند و دو پاس گل هم داد. جذب پرشیچ و کوتینیو باعث شد تا سانچس تصمیم به جدایی 

از بایرن کند و راهی رقابت های لیگ فرانسه شد.
او با عقد قراردادی 5 ساله به ارزش 20 میلیون یورو رسما به لیل پیوست.

لیل در فصل قبل رقابت های لیگ فرانسه در رده دوم قرار گرفت و سهمیه لیگ قهرمانان 
اروپا را هم کسب کرد.

رناتو سانچس رسما به لیل پیوستکاتانچ رسما در نیمکت عراق ماندنی شدپاری سن ژرمن مشکل دیبالا را حل می کند

 دو روز نخست از نوزدهمین دوره رقابت های فوتبال لیگ برتر با 
حاشیه هایی همراه بود که برگزاری مورد انتظار این مسابقات را تحت 
تاثیر قرار داد و جنجال هایی را به وجود آورد. سرانجام نوزدهمین 
دوره رقابتهای لیگ برتر با یک ماه تاخیر آغاز شد و در اولین بازی 
این فصل، پرسپولیس قهرمان فصل گذشته مقابل میهمانش پارس 
جنوبی جم به میدان رفت و با یک گل پیروز از میدان خارج شد. به 
جز دیدار سپاهان و شاهین بوشهر که با درخواست تیم میزبان با 
تاخیر انجام می شود، سایر دیدارهای هفته اول برگزار شد که این 
بازیها با شگفتی هایی همراه بود. شگفتی هایی که شاخص ترین 

آن می تواند شکست استقلال مقابل ماشین سازی در تبریز باشد.
اولین گل

اولین گل این فصل رقابتهای لیگ برتر را مهدی ترابی مهاجم ملی 
پوش تیم پرسپولیس به ثمر رساند. ترابی در دقیقه 5۸ دیدار مقابل 
پارس جنوبی دروازه این تیم را باز کرد تا اولین گل فصل به نام او 

ثبت شود.
راولین اخطار

سید جلال حسینی کاپیتان سرخ پوشان اولین بازیکنی بود که 
در لیگ نوزدهم از داوران کارت گرفت. سید جلال با اخطاری که در 
دقیقه ۳0 بازی گرفت، نامش به عنوان نخستین بازیکن اخطاری 

این فصل رقابتهای لیگ برتر ثبت شد.
اولین پاس گل

علی علیپور مهاجم گلزن تیم پرسپولیس با پاس منجر به گلی که 
در اختیار مهدی ترابی قرار داد، اولین پاس گل فصل را به نام خود 

ثبت کرد.

اولین اتوگل
لیگ نوزدهم خیلی زود شاهد یک گل به خودی بود و این اتفاق 
در دیدار نساجی مقابل گل گهر روی داد. مهرداد عبدی بازیکن 
تیم  به سود  را  تیم گل گهر در دقیقه ۳5 دروازه خودی  باتجربه 
نساجی باز کرد تا اولین اتوگل لیگ نوزدهم به نام این تیم ثبت شود.

اولین اخراج
در هفته نخست رقابتهای لیگ برتر داوران دو بازیکن را از زمین 
اخراج کردند. اولین بازیکنی که با کارت قرمز داور از زمین مسابقه 
اخراج شد، علیرضا چراغعلی هافبک تیم فوتبال ذوب آهن بود. 
محمد دانشگر مدافع میانی آبی پوشان هم دومین بازیکن اخراجی 

هفته نخست رقابتها بود.
اولین تساوی و اولین صفر - صفر

اولین بازی فصل که با نتیجه مساوی به پایان رسید، دیدار بین 
تیم های گل گهر و نساجی بود که این بازی با نتیجه یک - یک به 
پایان رسید. اولین بازی بدون گل فصل نیز دیدار بین دو تیم نفت 
مسجد سلیمان و تراکتور بود که این بازی به میزبانی نفتی ها برگزار 

شد.
اولین پیروز خارج از خانه

اولین تیمی که توانست یک بازی خارج از خانه را با پیروزی پشت 
سر بگذارد، سایپا بود.  نارنجی پوشان تهران توانستند در اصفهان 
و در حالی که ابتدا با 2 گل از میزبان شان ذوب آهن عقب مانده 
بودند، با نتیجه ۳ بر 2 پیروز شده تا نخستین تیم فصل باشند که 

خارج از خانه پیروز شده باشند.
نخستین کلین شیت

نخستین کلین شیت فصل به نام یک دروازه بان خارجی ثبت شد. 
بوژیدار رادوشوویج دروازه بان دوم تیم پرسپولیس در دیدار افتتاحیه 
دروازه تیمش را بسته نگه داشت تا نخستین کلین شیت فصل به 

نام او ثبت شود. 
نخستین جنجال

آندره  زد.  رقم  خارجی  مربی  یک  هم  را  فصل  جنجال  اولین 
استراماچونی سرمربی ایتالیایی آبی پوشان پس از شکست تیمش 
در تبریز با حالتی عصبانی وارد کنفرانس خبری شد. استراماچونی 
که از شرایط بازی ناراحت بود، از نبود مترجم عصبی تر شد تا وی 

اولین جنجال فصل را در نشست خبری رقم زده باشد.

اولین جنجال به نام استراماچونی

»اولین«های نوزدهمین دوره لیگ برتر

پایان بخش تابستان نه چندان داغ 98 برای لژیونرهای ایرانی می تواند انتقالی زیبا برای 
یکی از امیدهای اصلی تیم ملی در راه جام جهانی 2022 باشد.

یک سال بعد از انتقال رکوردشکن 17 میلیون پوندی)20 میلیون یورویی( از آلکمار به 
برایتون آلبیون ورق برای علیرضا جهانبخش به شکل دیگری برگشت. اخراج کریس هیتن 
و ورود گراهام پاتر به نیمکت رهبری مرغ های دریایی شمال جزیره باعث شد تا ستاره 26 
ساله تیم ملی ایران دیگر جایگاهی در ترکیب اصلی نداشته و در دو هفته ابتدایی لیگ 

جزیره حتی جزو 18 نفر نیز انتخاب نشود.
گراهام پاتر که پیش از این سابقه کار با ستاره های ایران از جمله سامان قدوس در 
اوسترسوند را داشت این بار در قبال دیگر ستاره فوتبال ایران که باشگاه برایتون فصل 
قبل تمامی رکوردها را برای خرید او شکست، رویه ای غیرقابل پیش بینی را در نظر گرفت. 
سکونشینی مسلما اتفاقی نبود که به مذاق جهانبخش و مدیربرنامه هایش خوش بیاید 
گرچه با همین وضعیت هم ملی پوش ایرانی بدون این که انگیزه اش را از دست بدهد با 

جدیت کار خود را پیگیری کرد.
سه هفته قبل رسانه های هلندی در خبری جالب از سفر 24 ساعته جهانبخش و 
مدیربرنامه هایش به آمستردام برای مذاکره با یکی دو باشگاه آردیویسه خبر دادند، اتفاقی 
که هیچ واکنشی در پی نداشت تا در همان ابتدا چندان جدی گرفته نشود. اما حالا با 
گذشت این مدت کوتاه با سرنوشتی که پاتر برای ستاره 17 میلیون پوندی رقم زده بار 
دیگر این ماجرا در روزهای پایانی پنجره تابستانی نه چندان داغ لژیونرهای ایرانی مورد 
توجه قرار گرفته است آن هم با نام باشگاهی مثل آیندهوون که بسیاری آرزوی پوشیدن 

پیراهن آن را دارند.
 باشگاه هلندی که هدایتش را مارک فن بومل برعهده دارد بعد از فروش 45 میلیون 
یورویی هروینگ لوزانو ملی پوش مکزیکی خود به ناپولی ایتالیا حالا چشم به آقای گل 
دو فصل قبل آردیویسه دوخته است. خبری که سایت های هلندی ازدر روزهای گذشته 
حسابی به آن دامن زده و باعث شدند تا دیروز گراهام پاتر در آستانه بازی های هفته سوم 

لیگ جزیره به شاگرد ایرانی خود توصیه کند در تصمیم گیری برای آینده خود عجله به 
خرج ندهد. پاتر در حالی به جهانبخش توصیه کرده قید جدایی از برایتون را بزند که 
رسانه های جزیره مدعی هستند او قصد دارد از آقای گل دو فصل قبل هلند در پست 
دفاع راست بهره ببرد که قطعا این اتفاق می تواند روی تصمیم گیری جهانبخش تاثیر 

مستقیمی داشته باشد.
جهانبخش چه در رقابت های باشگاهی چه در تیم ملی ایران به عنوان یکی از ارکان 
تهاجمی مطرح بود و حالا تغییر پست او به دفاع راست آن هم در شرایطی که در تیم ملی 
رقبای جدی برای این پست حضور دارند می تواند در تصمیم آتی او تاثیر مستقیم داشته 
باشد. شاید به همین خاطر هم هست هلندی ها خود را آماده استقبال دوباره از ستاره 
ای می کنند که دو فصل پیش نقش به سزایی در درخشش آلکمار در رقابت های داخلی 
داشت و بهترین گزینه برای پرکردن جای خالی لوزانو مکزیکی در خط حمله آیندهوون 

است.
این بازگشت نه تنها در شرایط فعلی نمی تواند شکست برای جهانبخش قلمداد شود 
که برای این ستاره گران قیمت ایرانی یک انتقال زیبا آن هم در روزهای پر از خبرهای 
ناامیدکننده از لژیونرهایی خواهد بود که جایگاه چندان مساعدی در تیم های خود 
ندارند. آیندهوون با آن همه اعتبار و افتخار می تواند قدمی بزرگ برای جهانبخش در راه 
تبدیل شدن به ستاره ای بزرگ تر از الان باشد به خصوص که با آیندهوون فرصت بازی در 

لیگ قهرمانان اروپا نیز نصیب علیرضا خواهد شد.

بازگشت به آردیویسه پایان بخش تابستان نه چندان داغ

جهانبخش – آیندهوون؛ در انتظار یک انتقال زیبا

ستاره ایرانی ریو آوه نمایش فوق العاده ای برابر آوس ارائه داد و توانست با ثبت هت تریک 
بیشترین نقش را در برتری تیمش داشته باشد.

به در نخستین مسابقه هفته سوم لیگ برتر پرتغال، تیم ریو آوه که برخلاف دیدار اخیرش 
مهدی طارمی را به عنوان مهاجم نوک در ترکیب داشت، از ساعت 00:۴5 بامداد روز شنبه 
در استادیوم اختصاصی خود مقابل آوس قرار گرفت که این تیم هم از مهرداد محمدی بهره 

می برد.
 مهدی طارمی که در نخستین بازی فصل ریو آوه در لیگ برتر پرتغال به عنوان یار جانشین 
در ترکیب ریو آوه قرار گرفته بود، در اولین حضورش در جمع نفرات اصلی فوق العاده ظاهر 
شد و گل های زیبایی به ثمر رساند.  ستاره ایرانی ریو آوه در دقیقه 10 پاس دیگو لوپز را با فرار 
سریع تا پشت محوطه 6 قدم و ضربه چیپ پای چپ زیبا تبدیل به گل کرد تا تیمش با یک 
گل از یاران محمدی پیش بیفتد.  در دقیقه 22 با پاس در عمق زمینی برونو موریرا از جناح 
راست زمین، مهدی طارمی صاحب توپ شد که این بازیکن با سرتوپ چشم نواز و یک شوت 

پای چپ دقیق دومین گل تیمش برابر آوس را زد.

 آوس که سعی در جبران نتیجه داشت، در دقیقه ۴۳ دو تغییر هجومی همزمان انجام داد 
که یکی از آنها ورود انزو زیدان، پسر زین الدین زیدان سرمربی رئال مادرید بود ولی نیمه اول 

با برتری 2 بر صفر یاران طارمی به اتمام رسید.
 درخشش مهدی طارمی همچنان ادامه دار بود و آقای گل سابق لیگ برتر در دقیقه 52 
پاس فرار نونو سانتوس از میانه زمین را در موقعیتی تک به تک و با ضربه بغل پای بدون نقص 

تبدیل به گل کرد تا موفق به ثبت نخستین هت تریک اروپایی خود شود.
 سه دقیقه پس از آن گل چهارم ریو آوه با پاس فیلیپه آگوستو و شوت دقیق نونو سانتوس 
زده شد، اما پس از آن ستاره ایرانی این تیم بازهم خوش درخشید تا به یک گل دیگر دست 
پیدا کنند و برتری قابل توجهی رقم بزنند.  در دقیقه 75 پاس در عمق مدافع راست ریو آوه را 
مهدی طارمی قصد داشت با دریبل دروازه بان آوس در محوطه 6 قدم تبدیل به گل کند که 
خطای او روی مهاجم ایرانی منجر به اعلام پنالتی شد تا پنجمین گل ریو آوه با شوت آگوستو 
ثبت شود.  مهدی طارمی پس از این درخشش خیره کننده ای که با زدن ۳ گل و گرفتن یک 
پنالتی داشت، بخاطر آسیب دیدگی در زمان گرفتن پنالتی در دقیقه 76 تعویض شد که یک 

دقیقه پس از خروج او از زمین، انزو زیدان توانست با فرار از بین مدافعان یکی از گل های 
خورده آوس را جبران کند.

 آوس که در دو دیدار قبلی ۴ گل روی تاثیرگذاری مهرداد محمدی به ثمر رسانده بود، 
در سومین بازی فصل که ۹0 دقیقه این مهاجم ایرانی را دراختیار داشت، با نتیجه 5 بر 
یک مقابل یاران طارمی شکست خورد.  ریو آوه که یک بازی عقب افتاده دارد، با این برد 
۳ امتیازی شد و به رده هشتم جدول لیگ برتر پرتغال صعود کرد و یاران محمدی نیز با این 

شکست ۳ امتیازی ماندند و در جایگاه دوازدهم ایستادند.
 مهدی طارمی با ثبت هت تریک مقابل آوس به صدر جدول برترین گلزنان لیگ برتر پرتغال 
صعود کرد تا بالاتر از مهرداد محمدی 2 گله قرار بگیرد.  طارمی در حالی شروع رویایی در 
نخستین حضورش در ترکیب ریو آوه در لیگ برتر پرتغال داشت که بعد از دو آقای گلی به 
همراه پرسپولیس در لیگ برتر ایران، در یک فصل و نیم اخیر نیز بازی های خوبی برای 
الغرافه قطر در لیگ قهرمانان آسیا و لیگ ستارگان به نمایش گذاشته بود و اکنون به نظر 

می رسد این روند رو به پیشرفت را در فوتبال اروپا و پرتغال هم ادامه دهد.

هت تریک آقای گل در لیگ برتر پرتغال؛
کولاک طارمی مقابل محمدی و زیدان!
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 رئیس مرکز عربی مطالعات ایران با بیان اینکه انجام حملات به پایگاه های حشدالشعبی برای تشدید فشارها بر ایران است، 
تاکید کرد: امنیت عراق برای ایران بسیار اهمیت دارد و تهران نمی خواهد عراق محل منازعه تهران و واشنگتن و یا هر کشور 

دیگری شود.
»محمد صالح صدقیان« با اشاره به انفجارهای صورت گرفته در انبار مهمات و پایگاه های حشدالشعبی گفت: تاکنون چهار 
بار پایگاه ها و زاغه های مهمات حشدالشعبی عراق منفجر شده اند که بسیاری معتقدند این انفجارها به دلیل حملات به این 

پایگاه ها و انبارها است.
گروه های عراقی از بروز درگیری و بی ثباتی مجدد در عراق بیمناک هستند

این کارشناس مسائل عراق درباره واکنش  دولت و گروه های عراقی نسبت به این انفجارها اظهار داشت: تاکنون فرماندهی 
کل قوای عراق که در واقع، همان نخست وزیر است درباره این حملات واکنشی نداشته و بیانیه ای صادر نکرده است و نگفته 
که چرا این پایگاه ها و انبارها منفجر شدند، چگونه منفجر شده اند و عاملان و مقصران این انفجارها چه کسانی بوده اند و این 

عدم موضع گیری نخست وزیری عراق بر ابهام ها نسبت به این ماجرا افزوده است.
وی اضافه کرد: برخلاف عدم واکنش نخست وزیر به این موضوع، این انفجارها واکنش های بسیاری را در عراق به همراه 
داشته و موجب نگرانی بسیاری در عراق شده است چراکه این پایگاه ها متعلق به حشدالشعبی است و گروه ها از بروز درگیری 

و بی ثباتی مجدد در عراق بیمناک هستند.
وی با اشاره به ابهامات ایجاد شده درباره این انفجارها گفت:  چند روز قبل، ابومهدی المهندس، معاون حشدالشعبی 
بیانیه ای صادر کرد و آمریکا و اسرائیل را مسئول حملات و انفجارهای صورت گرفته دانست و بیان کرد که آمریکایی ها از طریق 

پهپادهای اسرائیلی و از پایگاه شان در اربیل عراق، پایگاه ها و انبارهای حشدالشعبی را مورد هدف قرار داده اند.
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی افزود: بلافاصله پس از این اظهارات، فالح الفیاض، رئیس حشدالشعبی با رد سخنان 
ابومهدی المهندس، تاکید کرد که آن سخنان نظرات شخصی وی بوده اند و این نظرات حشدالشعبی یا دولت عراق نیست. 

این مسئله، بر ابهامات و پیچیدگی های موجود در این پرونده افزوده است.
حملات به پایگاه های حشدالشعبی توسط آمریکا و  اسرائیل انجام شده است

صدقیان در تشریح فرضیات موجود درخصوص انفجارهای صورت گرفته ابراز داشت: نخستین فرضیه این است که 
انفجارها به دلیل حملات نیروهای رژیم صهیونیستی بوده است. فرضیه دیگر این است که حملات توسط آمریکایی ها انجام 

شده است. سومین فرضیه نیز این است که انفجارها به دلیل نگهداری نادرست و اشتباه مهمات رخ داده است.
وی با بیان اینکه فرضیه سوم بسیار ضعیف است، عنوان کرد: مقامات عراقی تاکنون نقش اسرائیل و آمریکا در این حملات 
را رد کرده  و گفته اند که در حال بررسی موضوع هستند ولی به نظر می رسد این حملات با همکاری اسرائیل و آمریکا انجام 

شده است.
آمریکا درصدد راه اندازی جنگ نیابتی علیه ایران است

رئیس مرکز عربی مطالعات ایران با بیان اینکه احتمالا پهپادها هم اسرائیلی باشند، یادآور شد: بعید است که این پهپادها 
از اسرائیل پرواز کرده باشند. احتمالا این پهپادها در پایگاه های آمریکا در منطقه کردستان عراق هستند و مسئول انفجارها 

آمریکا است.
صدقیان با تاکید بر اینکه این حملات برای تشدید فشارها بر ایران است، بیان کرد: بارها جان بولتون، مایک پمپئو و دیگر 
مسئولان ارشد آمریکایی مدعی شده اند که آمریکا درصدد قطع کردن دست ایران در عراق است. آنها اکنون می خواهند با 
حملات به حشدالشعبی و تضعیف آن، با حامیان و متحدان ایران در عراق مقابله کنند. در واقع، آمریکا درصدد راه اندازی یک 

جنگ نیابتی در عراق علیه ایران است.
وی اضافه کرد: اینکه آمریکایی ها می گویند می خواهند دست ایران در عراق را قطع کنند؛ دو جنبه دارد. یک جنبه، 
اقتصادی است که می خواهند همکاری های اقتصادی ایران و عراق به صفر برسد و جنبه دیگر، همکاری های امنیتی و 

نظامی است.
این کارشناس مسائل عراق با بیان اینکه حشدالشعبی جزو حلقه های محور مقاومت است و نابودی حلقه های محور مقاومت 
جزو اهداف لاینفک آمریکا و اسرائیل محسوب می شود، گفت: آمریکا و اسرائیل به چیزی کمتر از نابودی حشدالشعبی 
راضی نخواهد شد و در این راستا، دولت ترامپ فشارهای زیادی را به دولت عادل عبدالمهدی وارد کرده تا حشدالشعبی را 

منحل کند و چیزی از این نیرو باقی نماند.
ایران نمی خواهد عراق محل منازعه تهران و واشنگتن باشد

صدقیان ادامه داد: آمریکایی ها در عراق نسبت به این حملات دو نوع واکنش را اتخاذ کرده اند. از یکسو، برخی از مسئولان 
آمریکایی و همچنین کارکنان سفارت آمریکا می گویند این حملات توسط اسرائیل صورت گرفته ولی ما از انجام آن، آگاه 

بوده ایم. از سوی دیگر، بیانیه می دهند که این حملات ارتباطی با ما ندارد.
وی با بیان اینکه واکنش دوگانه آمریکا نسبت به این حملات به خاطر ترس آنها از وضعیت عراق است، تصریح کرد: حداقل 
هشت هزار مستشار آمریکایی در عراق حضور دارند البته بر اساس برخی آمارها این تعداد به 20 هزار نفر نیز می رسد. آنها 
نسبت به واکنش حشدالشعبی به این حملات واهمه دارند و به همین خاطر مواضع دوپهلویی نسبت به این حملات نشان 

داده اند.
کارشناس مسائل عراق با بیان اینکه نوع واکنش حشدالشعبی و ایران نسبت به این حملات معلوم نیست، تصریح کرد: 
آنچه مشخص است این است که اراده ایران آن است که عراق محل منازعه میان تهران و واشنگتن یا ایران و عربستان تبدیل 
نشود ولی آمریکایی ها این کار کرده اند. حفظ امنیت عراق برای ایران بسیار بااهمیت است چراکه افزایش ناامنی در عراق بر 

ایران اثرگذار  خواهد بود.

سخنگوی اسبق وزارت خارجه ضمن درست خواندن راهبرد دیپلماسی وزارت خارجه گفت که ایران برای مقابله با ترامپ با هرکشوری 
که لازم است باید گفتگو کند.

دکتر محمدجواد ظریف وزیرخارجه کشورمان روز جمعه اول شهرویور ماه سال جاری در پاریس با امانوئل مکرون رئیس جمهور و ژان 
ایو لودریان وزیر خارجه این کشور در پاریس دیدار کرد. این دیدار که در آستانه اجلاس نشست جی هفت انجام شد به دنبال گفتگوهای 
مکرون با روحانی انجام شد. گفته شده است که در رایزنی ظریف با رئیس جمهور فرانسه طرح این کشور برای حل تنش موجود ارائه 
شده است و قرار است مکرون در نشست آتی جی 7 که در فرانسه برگزار خواهد شد به طرف های اروپایی و آمریکایی پیام ایران را ابلاغ 
کند. برخی از ناظران معتقدند که اگر طرحی که رسانه های خبری تا کنون منتشر کرده اندبه تایید مقامات کشورهای دخیل برسد 
می تواند یک گام مثبت برای حل تنش باشد، اما وزیر خارجه کشورمان و مقامنات فرانسه تا کنون طرح هایی که در رسانه های خبری 
منتشر شده است را تایید و رد نکرده اند. در همین باره و بررسی این دیدار و گمانه زنی ها درباره نام های متفاوت طرح اخیر فرانسه با 
دکتر حمیدرضا آصفی سفیر اسبق فرانسه گفتگو کرده ایم؛ آصفی معتقد است: »تا کنون صحبت دقیقی از طرح فرانسه نشده است. 
برخی گمانه زنی ها وجود دارد اما تا جزئیات طرح گفته نشود نمی توان از آن ارزیابی دقیق داشت. با توجه به مصاحبه وزیر خارجه و 
اشاره داشت که طرح آقای مکرون در مسیر صحیح قرار گرفته است می توان این برداشت اولیه را کرد که احتمالا بعضی مولفه های 
مثبت در این طرح موجود است. به هر حال ابتکار عمل و طرح  اقای مکرون را نباید رد کرد ، باید اگر میشود روی آن کار کرد. شاید 

نتیجه ای مثبت دریافت شد! اما درباره این طرح تردیدهای جدی وجود دارد .
یکی از تردیدهایی که در این زمینه وجود دارد بی ارادگی دولت های اروپایی است. یک نمونه آن اینستکس که هنوز عملیاتی نکرده 
اند. اگر هم شده است به حدی محدود است که قابل گفتن نیست. به نظرم فرانسه قبل از تصمیم ترامپ بر اینکه اصلا ایا او  رضایت می 

دهد یا نه؟!  خودشان باید اقدامات عملی را انجام دهند. چراکه تا اینجای کار هم اروپا زمان زیادی را از دست داده است.«
سخنگوی اسبق وزارت خارجه با تاکید بر سابقه بد آمریکایی ها در مذاکرات، به نشست گروه 7  اشاره کرد و گفت: »باید دید که پس از 
این دیدار آیا اجلاس گروه هفت می تواند ترامپ را قانع کند یا خیر؟ به نظر می رسد که فرانسه، نظر اکثر کشورهای اروپایی را دارد و ان 
کشورها هم فرانسه را نماینده خود می دانند. آنچه که مشخص است؛ فرانسه باید به واقعیت های موجود توجه کند. جمهوری اسلامی 
در مسیری قدم گذاشته است که تا به حقوق خودش نرسد از مسیری که انتخاب کرده است دست برنمیدارد. فرانسه و اروپا در مقابل 
نیز،  باید حقوق ایران را به رسمیت بشناسند ضمن اینکه آنها دیگر نمی توانند با انگیزه های کم و به قولی معروف "شیرینی دادن" ایران 
را از مسیر اصلی خود خارج کنند.« سفیر اسبق کشورمان در امارات درباره اقدام مثبت اروپا و فرانسه در مقابل ایران و آمریکا افزود: »اگر 
فرانسه و اروپا بتوانند کاری کنند که اقتصاد ایران عادی شود و تحریم های ظالمانه برداشته شود می توان به طرح فرانسه امیدوار بود. به 
هرحال جمهوری اسلامی نیز نشان داده که اهل مذاکره و گفتگو است و هم اینکه از حقوق خود نخواهد گذشت. از اینجای کار به بعد 
توپ در زمین فرانسه و شرکای اروپایی است. به این معنی که حقایق را آنطور که وجود دارد ببینند و همانگونه نیز در اجلاس جی هفت 
مطرح کنند. ایران تا این لحظه وظایف خود را در امر دیپلماسی انجام داده است و به نظرم از حالا به بعد این اروپا است که باید تعهدات 
خود را اجرایی کند.« اصفی با اشاره به اینکه توپ در زمین اروپا است به گام سوم تعهدات برجامی نیز اشاره کرد و گفت: »با توجه به 
مهلت کمی که از گام سوم تعهدات برجامی مانده است کشورهای اروپایی به خصوص فرانسه، در صدد این هستند که ایران را از اجرای 
گام سوم منصرف کنند. بالطبع تلاش های آنها بیشتر هم می شود و خواهد شد و یکی از دلایل عمده ای که انگلیس و فرانسه حاضر به 
همراهی ترامپ درباره برجام نیستند همین کاهش تعهدات برجامی است. ضمن اینکه رایزنی وزیر خارجه با چند کشور اروپا  و بعد سه 
کشور آسیایی، حاکی از علاقه جمهوری اسلامی به استفاده از ابزار گفتگو برای حل و فصل موضوع است. با اینحال باید دید فرانسه 
می تواند شریک آمریکایی خودش را قانع کند یا خیر؟شواهد و قرائن  اینطور می گوید که ترامپ خیلی علاقه ندارد که سیاست فشار 
حداکثری به تهران را کم کند. از طرف دیگر به هیچ وجه دوست ندارد که این صحنه گردان این بازی کشور فرانسه و اقای مکرون باشد! 
به هر حال ابتکار عمل با گفتگوهای دیپلماتیک دست ایران است. بازهم تاکید می کنم تنها باید دید که پس از این دیدارها و مذاکرات 
طرف مقابل بعد از اجلاس گروه هفت چه بازخوردی از آن جلسه و نشست ها نشان می دهد.  فرانسه همیشه معروف بود و هست به 
اینکه نسبت به کشورهای اروپایی از یک استقلال نسبی برخوردار است. اگر بتواند استقلال خود را در این شرایط هم نشان دهد و فارغ 
از ملاحظات و بیمناکی از آمریکا تصمیم بگیرد، می توان امیدی داشت که قدمی بردارد.ولی متاسفانه در سالهای اخیر فرانسه نشان 

داده است که مانند سابق دارای ظرفیت تصمیم گیری نیست.«
 آصفی درخصوص اینکه اروپا باید تا کنون چه اقداماتی برای حسن نیت خود درباره تهران انجام می داد گفت: »لازم بود نفت می 
خریدند، لازم بود اینستکس را در حوزه گسترده تر عملیاتی می کردند ، لذا اینها تردیدها را بیشتر می کند.  علی رغم این تردیدها باز 
هم می توان به ان زمان داد.  نکته مهم دیگر این است که ما باید تلاش خود را ادامه دهیم فرانسه و اروپا نه از سر دلسوزی و علاقه می 
خواهند برجام را احیا کنند از سر نگرانی که اگر برجام احیا نشود ایران غیر قابل مهار و کنترل می شود، به همین دلیل انها تنها نگران 

هستند نه دلسوز تحریم های ایران! این را ایران باید در ملاحظات خود داشته باشد«
این دیپلمات با سابقه کشورمان در پاسخ به این سوال که ایا ترامپ با مکرون خواهد شد یا خیر و ایا پیام ایران به طور واضح در اجلاس 
جی هفت دستاوردی دارد یا نه گفت: » حتی اگر مکرون از ترامپ چراغ سبز  را بگیرد که من شخصا خیلی تردید دارم! باز هم نمی 
توان طناب پوسیده ترامپ را گرفت.  ترامپ توافق دولت کشورش را به هم زد و از ان خارج شد چه طور می شود که مطمئن بود به قولی 

که مثلا به اقای مکرون می دهد پایبند باشد و چه طور به آن اعتماد کرد؟  و بر اساس ان جمهوری اسلامی راهبرد خود را بنا کند؟!
من فکر می کنم برای مقابله با ترامپ این گفتگوهای وزیر خارجه باید ادامه باشد، کاری است که باید در دستور کار وزارت خارجه قرار 
بگیرد ، باید کار سیاسی به طور جدی دنبال شود. گفتگوهای مکرر و متعدد در دستور کار باشد از ان غفلت نشود. گفتگو با چین، ژاپن 
، هر کشوری، تاکید میکنم هر کشوری که لازم است باید گفتگو کنیم، در این میان گفتگو با کشورهای منطقه جدی تر دنبال شود 
به دلیل برجام تا حد زیادی از این کشورها غفلت کردیم، این باید در دستور کار قرار بگیرد. کمااینکه از مسیر اصلی خودمان منحرف 
نشویم و راه خودمان را برویم. این فرانسه است که به جای ارائه طرح، وظایف و مسولیت هایی که داشته عملا روی زمین گذاشته و انجام 

نداده است! اگر خودش شروع کند فضا طبعا خیلی عوض خواهد شد و بالاخره زمان پاسخ این مسائل را خواهد داد.«

رئیس مرکز عربی مطالعات ایران:

ایران نمی خواهد عراق محل منازعه تهران و واشنگتن باشد
  حمید رضا آصفی: 

ابتکار عمل و طرح  مکرون را نباید رد کرد

سیاسی

 رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه نقد دلسوزانه با تخریب کینه توزانه تفاوت دارد، 
گفت:کسی با تضعیف دولت تقویت نمی شود و تضعیف دولت تنها موجب خوشحالی 

و آسان شدن راه برای دشمنان خواهد شد.
حجت السلام و المسلمین حسن روحانی روز شنبه در مراسم تجدید میثاق با آرمانهای 
امام خمینی )ره( اظهار داشت: شاکریم که در آغاز هفته دولت در شروع کار سومین سال 
دولت دوازدهم به زیارت تربت امام راحل رضوان الله علیه نایل شدیم. حضور ما در کنار 
مرقد امام )ره( یاد از راه و خط و سیره امام است. تعهد چندباره به مسیر و راهی که او برای 

ما برگزید و معرفی کرد.
وی اضافه کرد:  او از پیشتازی یک نهضت عظیم و بزرگ اسلامی ما را به انقلاب رساند 
و راهبری آن انقلاب را برعهده گرفت و پس از پیروزی انقلاب به عنوان معمار جمهوری 

اسلامی ایران مسیر و راه خدمت به مردم را به ما نشان داد.
رئیس جمهوری با بیان این که سه مرحله نهضت اسلامی،  انقلاب اسلامی و جمهوری 
اسلامی در طول یک خط و مکمل یکدیگرند، گفت:  گفتمان انقلاب که امام برای ما به 
وجود آورد گفتمانی توام با سعه صدر و بس فراخ بود. همه اعتقادات، اندیشه ها، سلیقه ها 
را در خود جای می داد. فضا برای هیچ کس تنگ نبود و ما باید این گفتمان را با همین 

وسعت ادامه دهیم.
روحانی خاطرنشان کرد: گفتمان انقلاب بیشتر آرمان ها، آرزوهای کوتاه مدت و 
بلندمدت مطرح بود. اما در جمهوری اسلامی آن آرمانها تبدیل به راهبردها برنامه ها و 

حتی اجرا شد.
وی با یادآوری این که در گفتمان انقلاب اسلامی ایران عمدتا مدیریت یک نظم و 
نظام اسلامی مطرح است، اظهارداشت:  آنهایی که فکر می کنند گفتمان انقلاب برابر 
گفتمان جمهوری اسلامی است راه اشتباه و خطایی را انتخاب کرده اند. این دو در طول 
یکدیگرند. در عرض یکدیگر نیستند. البته در بسیاری از موارد جمهوری اسلامی را با 

معیارهای انقلاب تطبیق می دهیم و اگر اصلاحی لازم آن اصلاح را صورت می دهیم.
رئیس جمهوری خاطرنشان کرد:  در بسیاری از موارد جمهوری اسلامی با معیارهای 
انقلاب تطبیق می دهیم و اگر اصلاحی لازم است،  آن اصلاح را صورت می دهیم. 
شاید بالاترین مرتبه در زمینه نهضت و انقلاب و بعد از آن نظام جمهوری اسلامی مرحله 
دولت سازی است، که مرحله ای سخت است و بسیاری آن را بعد از فرهنگ سازی و تمدن 

سازی مرحله سوم این راه می نامند.
دولتی موفق است که خادم مردم باشد 

روحانی با بیان این که در دولت همه توان برای اجرای آرمان های انقلاب بکار گرفته 
می شود، گفت:  طبق بیان و تصریح و تاکید امام راحل، دولتی موفق است که خادم 
مردم باشد و به مردم خدمت کند و دولتی می  تواند راه را ادامه دهد که از حمایت مردم 
برخوردار باشد. امام راحل بارها تاکید می کردند این دو در کنار یکدیگر قرار دارند و یکی 

بدون دیگری راه به مقصد نمی برد.
وی ادامه داد:  آنچه که امام فرمودند که میزان رای ملت است یک شعار نبود و یک 
تظاهر به دموکراسی نبود. "میزان رای ملت است" نظریه سیاسی و حقوقی و حتی نظریه 

فقهی امام خمینی )ره(  بود.
رئیس دولت تدبیر و امید افزود:  در حکومت اسلامی اداره جامعه با نظر و رای مردم 
صورت می گیرد و به همین دلیل است که انقلاب و نظام ما تا امروز باقی مانده است. 
نسل اول و دوم که در واقع بار نهضت وانقلاب و حتی اداره کشور را در روزهای سخت بر 

دوش داشتند و نسل سوم چهارم که آینده از آن آنهاست.
باید کم کم خانه را برای تحویل به نسل سوم و چهارم تمیز کنیم 

روحانی ادامه داد: ما نسل اولی ها و نسل دومی ها کم کم باید خانه را تمیز کنیم و جارو 
بزنیم آن را به صاحبخانه که نسل سوم و چهارم است، بسپاریم.  بنابراین در این مقطع 
استفاده از نسل جوان و تحصیل کرده در اداره و مدیریت کشور یک ضرورت برای همه 

است.
رئیس جمهوری تصریح کرد: تا زمانی که انقلاب و نظام با مردم متصل است و با رای 
مردم مشروعیت می یابد هیچ گزندی نمی تواند این نظام و انقلاب را از پا درآورد و یا حتی 

تهدید کند.  
وی با بیان این که ۳0 سال از رحلت امام عزیز گذشته است. نظامی که او به ما معرفی 
کرد و معمار او بود، نه تنها برابر باد و باران مصون ماند که حتی در برابر توفان و سیل هم 
مقاوم ایستاد، امروز می بینیم که نظام جمهوری اسلامی ایران، ایرانی را با عزت در این 

منطقه و با قدرت در منطقه حساس خاورمیانه به نمایش گذاشته است.
روحانی با تاکید براین که تا زمانی که مردم با انقلاب اند و انقلاب با مردم، اظهارداشت:  
انقلاب و نظام خادم مردم است و مردم حامی نظام، این نظام به راه خود ادامه می دهد.  
رئیس دولت تدبیر و امید با تاکید بر این که امروز در یک شرایط بسیار سخت و پیچیده 
ای قرار گرفته ایم، ادامه داد: در طول یک سال گذشته مردم در رنج و زحمت بودند، 
زندگی را با سختی گذراندند، اما همچنان مقاوم و استوار برابر توطئه های بیگانگان 

ایستادند.
نقد دلسوزانه با تخریب کینه توزانه تفاوت دارد

روحانی گفت: امروز روز حمایت مردم از دولت و خدمت بیشتر دولت به مردم است. 
انتقاد از دولت بلامانع است و حتی در دولت یازدهم و دوازدهم انتقاد از دولت بی هزینه 
و حتی توام با جایزه و تشویق بوده است. در این اشکالی نیست و ما از آن استقبال می 
کنیم و آن یکی از آثار بزرگ دولت یازدهم و دوازدهم است که بسیار سخت است که بعد 
از این بتوانند این را تغییر دهند. انتقاد بی هزینه از آثار این دولت است که برای همیشه 

باقی می ماند.  
رئیس جمهوری ادامه داد: اما انتقاد کافی نیست نیاز به دلسوزی داریم، نقد دلسوزانه 

غیر از تخریب کینه توزانه است. از نقد استقبال می کنیم اما در عین حال برای اصلاح 
جامعه و دولت همه باید دست به دست هم دهیم و در این شرایط سخت همدیگر را یاری 

کنیم تا به مقصد نهایی دست یابیم.
وی با بیان این که امام )ره( همواره تاکید می کردند بار سنگین مسئولیت بر دوش 
دولت است و همه باید از دولت حمایت کنند و بر این مساله اصرار می ورزید، یادآور شد: 
رهبر معظم انقلاب هم در دیدار اخیرشان که دولت در محضرشان بود تاکید کردند که 
دولت در میدان است و بار اصلی بر دوش دولت است و همه باید دولت را حمایت و یاری 

کند.
یاس دشمن و امید مردم به آینده هدف بزرگ ماست

روحانی تاکید کرد: بی تردید با وحدت دولت و ملت و همه نخبگان و مردم و به ویژه نسل 
جوان از این پیچ تاریخی عبور می کنیم و دشمن را مایوس خواهیم کرد. این وحدت و 

تلاش و ایستادگی است که دشمن را مایوس می کند.
رئیس جمهوری گفت: توطئه دشمن روزی پایان می یابد که از به هم زدن و ضربه زدن 
به این نظام مایوس شود. یاس دشمن هدف بزرگ ما است و امید به آینده برای ملت 

هدف دیگر و مهم تر است و تا این امید باقی است راه به خوبی ادامه خواهد یافت.
وی یادآور شد: به رغم این که فشارها در طول این یک سال بیشتر بر روی مردم بوده 
است، خوشبختانه در ماه های اخیر این احساس داریم که مشکلات کاسته می شود اما 

هنوز فشار و رنج برای مردم وجود دارد.  
رئیس دولت تدبیر و امید اضافه کرد: آمار دوماهه اخیر و آمار دیروز مرکز آمار این واقعیت 
را به نشان می دهد که در ماه های اخیر هم تورم ماهانه نسبت به ماه قبل کاهش پیدا 
کرده و هم تورم نقطه به نقطه این ماه نسبت به مدت مشابه سال پیش کاهش پیدا کرده 

است، گرچه هنوز ما در مشکلات تورمی هستیم و باید این مشکل را از پیش پا برداریم.
روحانی با تاکید بر این که در شرایط فعلی بی تردید همه توان خود را برای رفاه مردم 
خواهیم داشت گفت: مشکلات گاهی ناشی از قصور و کوتاهی ها است و گاهی ناشی از 
تقصیر، تخطی ها و خطاها است. اما گاهی مشکلات به دلیل شرایط ناخواسته از سوی 

دشمنان است.
کسی با تضعیف دولت تقویت نمی شود

روحانی یادآورشد: همه توان خود را برای رابطه بسیار خوب با جهان شرق و غرب به کار 
گرفتیم اما یک دولت تازه کار و ناشی، یک دشمن ناشی باعث شد زحمت فراوانی برای 
مردم ما، مردم منطقه و ملت خودش به وجود آورد.  اینجا نه قصور است و نه تقصیر، بلکه 
تحمیل شرایط سخت و ناخواسته برای ملت و مردم است. همه باید این ویژگی را در نظر 
داشته باشیم و برای تغییر این شرایط، راهی جز اتحاد، انسجام، وحدت و یکپارچگی 

وجود ندارد.
وی اضافه کرد: دولت قوی در کنار ملت قوی است، ملت قوی در کنار رهبری قوی و 

رهبری قوی در کنار انقلابی قوی است.  
رئیس دولت دوازدهم با بیان اینکه کسی با تضعیف دولت تقویت نمی شود، تصریح 
کرد: تضعیف دولت موجب خوشحالی و آسان شدن راه برای دشمنان خواهد بود. 
امیدوارم در کنار مرقد امام با عهد و پیمان مان، راه خدمت به مردم را بلندتر و استوارتر 
برداریم و به روح امام، شهدا، شهید بهشتی ها، شهید رجایی ها، شهید باهنرها، آیت الله 
هاشمی رفسنجانی ها و همه شاگردان، شهیدان و خادمان ملت ایران که در کنار امام و ر 
هبری بودند، درود می فرستیم و برای همه نخبگان، تلاشگران و دولتمردان و... و کسانی 
که برای پایداری راه امام )ره( تلاش می کنند و همچنین خاندان و یادگار امام، استاد 

حوزه حجت الاسلام والمسلمین سیدحسن خمینی آرزوی توفیق بیشتر دارم.
سید حسن خمینی:

امروز روز حمایت بیشتر از دولت و خدمت بیشتر به مردم است
 یادگار امام خمینی )ره(  نیز در این مراسم با تاکید بر اینکه کمک همه ارکان حکومت 
و مردم به دولت که در سنگر اول خدمت رسانی است، گفت: امروز روز حمایت بیشتر از 

دولت و خدمت بیشتر به ملت است.
آیت الله سیدحسن خمینی گفت: اگر خدمتی می شود مرهون تلاش همه کسانی 
است که در جمهوری اسلامی تلاش می کنند و اگر کاستی وجود دارد هم معلول همه 

کسانی است که در این مجموعه نقش دارند.
و  یادآور شد: خطاها، قصورها، تقصیرها  )ره(  امام خمینی  آستان مقدس  تولیت 
تحمیل های خارجی عواملی است که می تواند مشکلات بسیار زیاد فراهم آمده را بیشتر 
کند. سید حسن خمینی ادامه داد: همه به خوبی می دانیم که یک دولت نابخرد در 
ایالات متحده با همراهی رژیم صهیونیستی، که گستاخانه طالب فروپاشی ملت ایران 
را متوجه  امروزه ظلم بسیار وسیعی  از جمهوری اسلامی فراتر می اندیشد،  و  است 

کشورمان کرده است.
وی تاکید کرد: جا دارد همه ارکان حکومت و مردم به دولت که در سنگر اول خدمت 
رسانی است کمک کنند و با تلاش بیشتر در همه عرصه ها، این امید را در مردم فراهم 

بیاورند که می توانیم از این مسیر صعب عبور کنیم.
یادگار امام با اشاره به سخنان رئیس جمهوری مبنی بر تثبیت وضعیت اقتصادی کشور، 
اظهار داشت: امید داریم بتوانیم رشد مثبتی را در فضای اقتصادی کشور شاهد باشیم. 
همت بالای دولت، ارکان نظام و تک تک مردم می تواند این امر مهم را بیشتر فراهم آورد.

رئیس جمهوری در مراسم تجدید میثاق هیأت دولت با آرمان های امام راحل؛

کسی با تضعیف دولت تقویت نمی شود
راز سکوت 6 ساله  چیست ؟

جامعه مدرسین نیازمند بازسازی تشکیلاتی؟ 

 درست در شرایطی که جامعه روحانیت مبارز به اصلاح و بازسازی درون تشکیلاتی روی 
آورده، جامعه مدرسین دیگر تشکل مهم روحانیت در جریان اصولگرا همچنان در مسیر 

سکوت پیش می رود.
چندسالی می شود که اصولگرایان دیگر رودربایستی ها را کنار گذاشته اند و ترجیح 
داده اند تا به جای سازوکارهایی متکی بر محوریت »جامعتین« ساز و کارهای دیگری راه 
بیاندازند، از همان سال ۹2 که در جریان یازدهمین انتخابات ریاست جمهوری »علی 
اکبر ولایتی« جواب تماس های آیت الله مهدوری کنی را نداد که مبادا مجبور شود به 
نفع قالیباف از انتخابات کناره گیری کند، روند عبور از جامعتین در جریان اصولگرایی 
هم کلید خورد؛ این پروژه هر روز با روی کار آمدن یک تشکل یا سازوکار انتخاباتی جدی 
تر دنبال شد،  یک روز »جمنا« علم شد و روز دیگر صحبت از تشکیل »شورای وحدت« 
یا همان »شاجا« به میان آمد بدون آنکه جایگاه و نقشی محوری برای جامعتین در 
هرکدام از این سازوکارها تعریف شود تا هرکدام مقدمه ای شوند برای یک »عبور«، عبور 

از شیخوخیت اصولگرا.
در این میان اما جامعه روحانیت مبارز که این کمرنگ شدن اصلا به مذاقش خوش 
نیامد، ترجیح داد تا با تغییرات و بازسازی درون تشکیلاتی دوباره خود را به آن جایگاه 
اصلی برساند. همین نیت آنها را به سمت اصلاح اساسنامه و البته تغییراتی در سطوح 
مدیریتی و تشکیلاتی سوق داد. آنها جلساتی هم با احزاب اصولگرا ترتیب دادند تا از این 

طریق مرجعیت خود را بار دیگر احیا کنند.
درست در شرایطی که جامعه روحانیت مبارز به بازسازی رو آورده بود در نقطه مقابل 
»جامعه مدرسین حوزه علمیه قم« یعنی ضلع دوم جامعتین، سکوت اختیار کرده و 
ترجیحش را بر آن قرار داد که دیگر وارد سازوکارها و مباحث انتخاباتی جریان اصولگرا 
نشود تا مبادا در وانفسایی که اصولگرایان هر روز درگیر یک مدل اختلاف می شوند ترکش 

های آن به این تشکل روحانی قم نشین برخورد کند.
اما پشت پرده سکوت چندساله اخیر جامعه مدرسین را نباید تنها در اختلافات در درون 
جریان اصولگرا جستجو کرد. زمزمه ها می گویند پشت پرده این سکوت به اختلافات در 

درون این تشکل هم می رسد.
جامعه مدرسین تا یک قدمی تجزیه

اختلاف در جامعه مدرسین از همان سال ۹2 پررنگ و علنی شد تا جایی که گفته شد 
اعضای این تشکل به طیف حامیان آیت الله مصباح یزدی، طیف حامیان آیت الله یزدی 
و طیفی دیگر از روحانیون اعتدالی و مخالف هر دو طیف نام برده شده، تقسیم شدند. 
در همان مقطع اظهارات آیت الله محمد یزدی این اختلافات را علنی کرد. او چند هفته 
بعد از انتخابات ریاست جمهوری و شکست اصولگرایان در مصاحبه ای با خبرگزاری مهر 
گفت: »بنده به عنوان یکی از اعضای جامعه مدرسین وظیفه خود می دانستم که این 
تشکل گرفتار تجزیه نشود و آن حالتی که برای جامعه روحانیت و مجمع روحانیون مبارز 
در تهران پیش آمد )که دچار دو دستگی شدند و خود به خود در مسائل سیاسی هم 
دو دسته شدند( ما سعی کردیم در جامعه مدرسین این تجزیه پیش نیاید. خوب است 
طلاب محترم حوزه اطلاع داشته باشند و بدانند که کار تا مرز عملی شدن این تجزیه 

پیش رفت.«
یزدی گفته بود: »نزدیک بود که یک تشکل جدیدی شکل بگیرد. چه توسط کسانی 
که در جلسات جامعه شرکت می کنند و چه آنهایی که شرکت نمی کنند. خوشبختانه 
به دلایل مختلف و به خواست خداوند متعال جلوی این تجزیه گرفته شد و خدا را شکر 
می کنیم که در حال حاضر هیچ تجزیه ای در جامعه مدرسین وجود ندارد. همه اعضای 
محترم چه کسانی که در جلسات جامعه شرکت  می کنند و چه کسانی که شرکت نمی 

کنند، همه را محترم می شماریم.«
این عضو جامعه مدرسین به اختلافاتی که »مصباح یزدی« یکسر آن بود هم اشاره کرده 
و گفته بود: »زمانی که احساس کردم در حوزه، یک حزب و گروهی که خود را منتسب به 
آیت الله مصباح می دانند به وجود می آید، به بعضی از روحانیون  محترمی که با ایشان 
ارتباط خاص دارند، در جلسات خصوصی که با آنها داشتم، گفتیم که از تفرقه و تجزیه 

جلوگیری کنیم، ولی متأسفانه مشکل حل نشد.«
اختلافاتی که هنوز جدی است  

از انتخابات سال ۹2 شش سال می گذرد و در طول این سال ها یک انتخابات مجلس و 
یک انتخابات ریاست جمهوری پشت سر گذاشته است اما در طول همه این انتخابات ها 
جامعه مدرسین سکوت کرد و این سکوت امروز هم که تنور انتخابات داغ شده است به 
نظر می رسد بنایی برای شکسته شدنش وجود ندارد. حال سوال اینجاست دلیل این 
سکوت چیست؟! آیت الله مسعودی خمینی در پاسخ به این سوال گفت: » آقایان وقتی 
در جریان انتخابات بحث می کنند هر کسی نظری دارد و آن را مطرح می کند؛ یک زمان 
این نظرات مختلف به جایی می رسد که دیگر نمی دانند به لحاظ شرعی آیا می توانند 
اعلام موضعی داشته باشند یا خیر؟ به این معنا که آیا کسی را معرفی بکنند یا خیر. این 
موضوع در جامعه مدرسین خیلی مطرح است که آیا اساسا اعلام موضعی داشته باشند 

یا خیر؟«
او ادامه داد: »در حقیقت این موضوع که اگر توافق کلی حاصل نشود جامعه مدرسین 
اعلام موضع نمی کند یکی از مسائل اصلی است. ظاهرا وقتی نمی توانند به یک نقطه 

مشترک دست پیدا کنند سکوت پیشه می گیرند.«
او درباره زمزمه های اختلاف در جامعه مدرسین نیز گفت: »اختلاف نظر که قطعی 

است، در هر جمعی می توان این اختلاف نظرها را مشاهده کرد.«
او درباره اختلافاتی که بین طیف نزدیک به مصباح یزدی از یک سو، طیف آیت الله 
یزدی از سوی دیگر و حتی چهره هایی چون آیت الله مقتدایی و ...وجود دارد نیز می 
گوید: »این اختلافات همان زمان جدی بود امروز هم جدی است منتها وقتی ببینیم 
مصلحت نیست سکوت می کنیم و داد و قالی راه نمی اندازیم که مورد  سوء استفاده در 

داخل و خارج قرار نگیرد.«
مقتدایی: جامعه مدرسین نمی خواهد از کسی حمایت کند

در مقابل آیت الله مقتدایی معتقد است جامعه مدرسین سکوتی نداشته و تنها مصداقی 
موضع گیری نکرده است.او  می گوید: »جامعه مدرسین هیچگاه در انتخابات سکوت 
نکرده است اما اینکه بخواهد به صورت مصداقی از فردی حمایت کند این موضوع را به 

صلاح ندانسته است. اما همواره مردم را به حضور در انتخابات تشویق کرده اند«
او درپاسخ به این سوال که قبلا جامعه مدرسین از یک لیست اصولگرا حمایت می کرد 
و با توصیه هایی برای رسیدن به وحدت انها مطرح می کرد اما این چند سال حتی چنین 
توصیه هایی هم از این تشکل روحانی نمی بینیم گفت: »به هر حال اگر اعضای جامعه 
مدرسین سکوتی دارند به این دلیل است که نمی خواهند از فرد یا گروهی حمایت کنند و 
این سکوت به این معنا تعبیر می شود. اما آنها برای حمایت از عزت اسلام و نظام سکوت 

نکرده اند و همواره  مردم را به حضور در پای صندوق های رای دعوت کرده اند «
ممدوحی: چه کسی گفته در جامعه مدرسین اختلاف وجود دارد؟

ممدوحی از دیگر اعضای جامعه مدرسین نیز نظری نزدیک به مقتدایی دارد البته با این 
تفاوت که او معتقد است جامعه مدرسین هم سکوتی نکرده و هم نقش  هدایتگری خود 
را ایفا کرده و می کند. او به خبرآنلاین گفت: »سکوت جامعه مدرسین به این معناست 
که اشخاص و افراد را مشخصا تعیین و از انها حمایت نمی کند اما اینگونه هم نیست که 
هدایتگری نداشته باشد« او درباره اینکه این نقش هدایتگری را در انتخابات اخیر یا 
انتخابات پیش رو چگونه ایفا کرده است می گوید: اکنون جامعه مدرسین جلسه ای ندارد 
که بخواهند در این رابطه تصمیمی بگیرند حال بعد از ماه مرداد باید دید که چه تصیمی 
خواهند گرفت. ممدوحی گفت: جامعه مدرسین از قبل برای اصولگرایان توصیه هایی 
داشته اند و این توصیه  کردن ها بستگی به موقعیت دارد. او وجود هرگونه اختلاف نظر را 
در میان اعضای جامعه مدرسین نیز تکذیب کرده و می گوید:»اصلا چنین موضوعی در 

میان اعضا وجود ندارد و هر کسی این را گفته است بیخود گفته است«
بازسازی در جامعه مدرسین؟

با وجود همه این تفسیر به نظر می رسد شاید جامعه مدرسین حوزه علمیه نیز بخواهد 
پا جای پای جامعه روحانیت بگذارد و دست به همان بازسازی و اصلاح تشکیلاتی بزند 
اما اینکه چقدر چنین عزمی وجود دارد سوالی بود که آیت الله مسعودی خمینی درباره 
آن گفت: »این موضوعی است که من خیلی دقیق نمی توانم درباره آن صحبت کنم. به 
هر حال این مشکل در داخل جامعه مدرسین وجود دارد که آیا این بازسازی لازم است یا 
خیر؟ یا اینکه افرادی در جامعه مدرسین هستند که این موضوع مطرح می شود که آیا آنها 
با جامعه مدرسین سنخیت دارند یا خیر؟ من اگر بخواهم این مسائل را مطرح کنم خود 

موجب اختلاف می شود که این اختلاف به مصلحت نظام و اسلام نیست.«
البته او در مقام نظر و تحلیل شخصی با این بازسازی موافق است و در پاسخ به این سوال 
که شما نیاز به یک بازسازی را در این تشکل احساس می کنید گفت: »این نیاز وجود 
دارد اما باید بر اساس عدالت و انصاف و خدایی تصمیم بگیرند نه آنکه تصیم گیری ها 
بر این اساس باشد که من با چه کسی مخالف هستم و با چه کسانی موافق؛ بنابراین 
تصمیمات باید با در نظر گرفتن خدا انجام شود و خدایی نکرده بر اساس هوای نفس با 

دیگری مخالف نباشم. این موضوعی است که باید در درون جامعه مدرسین حل شود.«
البته آیت الله مقتدایی نظری مخالف او داشت  و به خبرانلاین گفت: »این بستگی 
به نظر جامعه مدرسین دارد و تا امروز آنها به چنین تصمیمی نرسیده اند« او درباره نظر 
شخصی اش در این راستا نیز گفت: »من در حال حاضر عیب و نقصی در سازوکار فعلی 

نمی بینم که نیاز به بازسازی داشته باشد.«



با نظام سلامت، توسعه و تقویت  اولویت توسعه استان در رابطه   استاندار قم گفت: 
گردشگری سلامت و توریست درمانی است.

مرکز  جلسات  سالن  در  پزشک  روز  گرامیداشت  آیین  در  شب  جمعه  سرمست  بهرام 
همایش های غدیر قم افزود: صنعت گردشگری و به ویژه گردشگری سلامت در دنیای 
امروز از نظر ایجاد ارزش افزوده و کسب درآمد از مهم ترین و اساسی ترین سرمایه ها محسوب 

می شود.
وی در ادامه با اشاره به اهمیت نظام سلامت در سطح یک جامعه  اظهار داشت:  ستون 
خیمه سلامت، جامعه پزشکی است اما رفتار بیماران نیز دراین  بین از اهمیت ویژه ای 
و  سیستمی  نگرش  یک  داشتن  بدون  کرد:  خاطرنشان  سرمست  می باشد.  برخوردار 

نظام مند به جامعه پزشکی، تامین سلامت جامعه به موفقیت منجر نمی شود.
وی گفت:  برای رسیدن به اهداف کلان نظام سلامت و افزایش سرانه های سلامت در 

جامعه در درجه نخست جامعه پزشکی باید به رسالت ها و نقش محوری خود وفادار باشد.
سرمست ابراز کرد: پزشکان در صورتی می توانند به نقش تاریخی و محوری خود عمل 
کنند که خود را متعلق به جامعه دانسته و از هرگونه خودبینی و نگاه درآمدی به پزشکی 
از منزلت  خودداری کنند. وی اظهار داشت: اگر جایی مشاهده می شود که پزشکان 
اجتماعی خود فاصله گرفته اند صرفا به دلیل فاصله افتادن از رسالت تاریخی آنان در رابطه با 

مساله سلامت جامعه و نگاه سرمایه ای به مساله درمان است.
سرمست تصریح کرد: نظام پزشکی در ارتباط با اصلاح رویه ها و اخلاق پزشکی و حرفه ای، 
ارتقای دانش پزشکی، آموزش مستمر به اعضای جامعه پزشکی، اصلاح قوانین و اجرای 
ضوابط خاص پزشکی همت بیشتری داشته باشد. همچنین در رسیدن قم به استانداردهای 

پزشکی و تجهیز مراکز درمانی برنامه ریزی کند.
 استاندار قم گفت:  ارتقای سلامت الکترونیک نیاز مهمی است که دانشگاه علوم پزشکی 

باید نسبت به رسیدن به این هدف اساسی اقدام کند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:
یکهزار و ۴۰۰ تخت به مراکز درمانی قم اضافه می شود

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این مراسم  گفت:با تکمیل و راه اندازی بیش از 
یک هزار و ۴00 تخت بیمارستانی جدید تا سه سال آینده تعداد تخت های بیمارستانی این 

استان به بیش از ۳ هزار و 500 تخت افزایش پیدا خواهد کرد.
ابوالفضل ایرانی خواه افزود: فاز نخست بیمارستان 1000 تختخوابی قم سال آینده به 
بهره برداری می رسد، نظیر چنین مراکز درمانی از نظر تجهیزات و امکانات در سطح کشور 
وجود ندارد. وی اظهار داشت: زیرساختهای درمانی قم در سال های گذشته به هیچ عنوان 
متناسب با نیازهای استان نبود که در سال های اخیر تحول چشمگیری در این رابطه اتفاق 
افتاده است. ایرانی خواه خاطرنشان کرد: در رابطه با پیاده سازی نظام ارجاع پزشکی ، 
قم نخستین استانی بوده که این اقدام در آن به صورت رسمی عملیاتی شده و روند بهبود 
وضعیت آن نیز به صورت مستمر دنبال می شود. وی گفت: برای پیاده سازی نظام رجاع و 
پزشکان خانواده بیش از 1۸0 پایگاه در سطح استان فعال و مشغول خدمات رسانی هستند.
ایرانی خواه اظهار داشت: دانشگاه علوم پزشکی قم روند شتابنده و پیشرونده ای در 

افزایش ظرفیت های درمانی و رشته های پزشکی برداشته است.
وی بیان کرد: چندین مرکز تحقیقاتی دربخش گوارش و بیماریهای مرتبط با این مبحث نیز 

درسطح استان فعال شده، ظرفیت قم در این رابطه بسیار چشمگیر است.
ایرانی خواه افزود: در رابطه با مساله تحقیق و پژوهش های پزشکی باید از حد نگارش 

مقاله بالاتر رفته و مقالات تدوین شده  به مرحله کاربردی شدن هدایت گردد.
وی اضافه کرد: به دلیل پیشرفتهای اخیر در رابطه با پزشکی، هر سال بر تعداد بیماران 

خارجی که به مراکز درمانی قم مراجعه می کند افزوده می شود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت:  با برنامه ریزیهای انجام شده در چند سال آینده قم 
به یکی از مراکز اصلی توریست درمانی کشور تبدیل خواهد شد. درحال حاضر در رابطه با 
مساله برگزاری دوره های آموزشی کشورهای عراق و افغانستان از دانشگاه علوم پزشکی قم 

درخواست کمک کرده اند.
وی گفت: درقم بیش از سه هزار و 700 تن عضو سازمان نظام پزشکی هستند.

رئیس سازمان نظام پزشکی استان قم  مطرح کرد
افزایش رضایتمندی مردم از جامعه پزشکی استان قم 

رئیس سازمان نظام پزشکی استان قم نیز در این مراسم  گفت: این سازمان با بیش از ۳ 
هزار و 700 تن عضو در طول سال به امور مربوط به جامعه پزشکی استان رسیدگی می کند.
سید حسن عادلی با اشاره به افزایش رضایتمندی مردم از عملکرد جامعه پزشکی قم 
گفت: سطح عملکرد پزشکان استان به حدی مورد رضایت مردم و بزرگان استان قرار گرفته 
است که غالبا نیازی به خروج از قم برای پیگیری روند درمان بیماری های خود احساس 
نمی کنند. عادلی اظهار داشت: همچنین خدمات رسانی به بیماران و مراجعه کنندگان 
کشورهای همسایه، کشورهای حاشیه خلیج فارس و آسیای میانه از دیگر خدمات جامعه 

پزشکی قم است.
وی با اشاره به موفقیت های چشمگیر پزشکی در کشور خاطرنشان کرد: امروز پیچیده ترین 

جراحی های پزشکی در داخل مراکز درمانی قم انجام می شود.
عادلی در بخش پایانی سخنان خود بیان کرد: 2 تیم پزشکی استان در حال حاضر در 
اردوهای جهادی در سیستان و بلوچستان و شهرکرد مشغول خدمت رسانی به مردم هستند.
در این آیین با اهدای لوح تقدیر از جمعی از پزشکان نمونه استان تجلیل به عمل آمد. 
همچنین از جمعی از پزشکان استان که در مسابقات ورزشی تیراندازی، دارت، تنیس روی 

میز و شطرنج،حائز رتبه های برتر شده بودند نیز تجلیل شد.

یک مقام مسئول درمعاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  
مطرح کرد

قم پیشگام در مطالعات بازنگری طرح 
جامع حمل ونقل شهری

سرپرست گروه برنامه ریزی و مهندسی ترافیك معاونت حمل ونقل و ترافیک 
شهرداری قم گفت: قم پنجمین شهری است که مطالعات بازنگری طرح جامع 
حمل ونقل شهری را آغاز کرده است. خسروی با بیان اهمیت مطالعات بازنگری 
جامع حمل ونقل شهری، اظهار داشت: بر اساس دستور وزارت کشور طرح 
جامع حمل ونقل شهری باید هر 5 سال یک بار  به هنگام سازی و هر 15 سال 
یک بار بازنگری شود. سرپرست گروه برنامه ریزی و مهندسی ترافیک معاونت 
حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم آغاز انجام مطالعات طرح جامع حمل ونقل 
افزود: قم پنجمین شهری است که  و  را در سال 1۳۸2 اعلام کرد  شهری 
مطالعات بازنگری طرح جامع حمل ونقل شهری را باهدف تدوین چشم انداز 
حمل ونقل شهری و تدوین راهبردهای دستیابی به این چشم انداز آغاز کرده 
است. خسروی دیگر اهداف موردتوجه در این بازنگری را بیان کرد و افزود: ایجاد 
پایگاه داده های عرضه و تقاضای حمل ونقل و مدل ترافیکی شهر در نرم افزار از 
دیگر اهداف مشخص شده در این بازنگری بوده است. وی اجرای پروژه های 
ترافیکی در سطح شهر را نیازمند اطلاعات دقیق و به روز و در نظر گرفتن آینده 
ترافیکی شهر دانست و تصریح کرد: برای اتخاذ تصمیمات درست در حوزه 
حمل ونقل نیازمند داشتن اطلاعاتی در برآورد سفرهای آینده و بازنگری توسعه 
سامانه حمل ونقل انبوه هستیم. سرپرست گروه برنامه ریزی و مهندسی ترافیک 
معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: بازنگری شبکه اتوبوسرانی 
و تاکسیرانی و بازنگری شبکه معابر نسبت به وضع موجود و همچنین ارزیابی 
اقتصادی طرح ها و برنامه های اقدامات اجرایی شامل زمان بندی آغاز مطالعات 
و طرح های پیشنهادی از دیگر موضوعات موردتوجه در این بازنگری بوده است. 
خسروی یکی از مهم ترین دستاوردهای بازنگری طرح جامع حمل ونقل شهری 
را ارائه راهکارهای دقیق در رفع مشکلات ترافیکی دانست و تصریح کرد: رفع 
مشکلات موجود و آینده ترافیکی شهر با ارائه راهکارهای دقیق یکی از مهم ترین 

دستاوردهای این بازنگری است. 

با هدف افزایش هماهنگی دستگاه های مختلف در آستانه محرم 

گشایش نمایشگاه “عطر تربت” در قم
هماهنگی  افزایش  راهکارهای  نمایش  هدف  با  تربت  عطر  نمایشگاه 

دستگاه های مختلف در آستانه محرم در بوستان نجمه گشایش یافت.
نمایشگاه “عطر تربت” در راستای نمایش عملکرد هیئات مذهبی در استان، 
هماهنگی دستگاه ها و نهادهای مشارکت کننده در برگزاری مراسمات ایام 
محرم و آموزش دست اندرکاران هیئات مذهبی با مشارکت شهرداری قم، اداره 
کل تبلیغات اسلامی استان، شورای هیئات مذهبی و دیگر نهادهای استان 
در بوستان نجمه برپا شد. در مراسم افتتاحیه این نمایشگاه ابراهیم معتمدی 
قائم مقام شهردار قم، حجت الاسلام والمسلمین عزت زمانی مدیرکل تبلیغات 
اسلامی استان، تنی چند از اعضای شورای اسلامی شهر، مسئولین شورای 
هماهنگی هیئات مذهبی استان قم و دیگر مسئولان استان حضور داشتند. 
حجت الاسلام والمسلمین عزت زمانی مدیرکل تبلیغات اسلامی استان در 
این مراسم با بیان اینکه امسال بحث خانواده موضوع محوری همه کسانی 
است که در هیئات مذهبی فعالیت می کنند، اظهار کرد: خانواده محور 
فعالیت های اجتماعی و مذهبی در جامعه است و باید هرطور که هست این 
نهاد ارزشمند را نگه داریم. نهادهایی همچون کمیته امداد امام خمینی)ره(، 
نیروی انتظامی، شهرداری، هلال احمر، مرکز بهداشت، آموزش و پرورش 
و… با راه اندازی غرفه هایی در این نمایشگاه، به ارائه خدمات مورد نیاز به 
هیأت های مذهبی می پردازند. مجموعه شهرداری قم شامل معاونت خدمات 
شهری، اداره کل ارتباطات و امور بین الملل، سازمان های فرهنگی ورزشی، 
آتش نشانی و خدمات ایمنی، مدیریت پسماند، زیباسازی و حمل و نقل 
و ترافیک نیز در برگزاری این نمایشگاه و ارائه خدمات به هیئات مذهبی در 
آستانه فرا رسیدن ماه محرم مشارکت دارند. نمایشگاه “عطر تربت” تا سه شنبه 

5 شهریور، بعدازظهرها از ساعت 1۸ تا 2۴ میزبان علاقه مندان خواهد بود. 

به مناسبت هفته دولت  صورت می گیرد 

افتتاح ۷5 پروژه شهرداری قم
 با اعتبار 2۱۰۰ میلیارد 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از افتتاح 75 پروژه شهرداری 
قم با اعتباری بالغ بر 2100 میلیارد  همزمان با هفته دولت خبر داد. مهدی 
کلانترزاده با تبریک فرارسیدن هفته دولت و گرامیداشت یاد و نام شهیدان 
پروژه های  فرارسیدن هفته دولت  به مناسبت  باهنر اظهار کرد:  و  رجایی 
مختلفی از سوی شهرداری قم آماده شده و مراسم افتتاح و بهره برداری از 
این پروژه ها در این هفته برگزار می شود. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری قم با اشاره به اینکه پروژه های شهرداری قم در حوزه های خدماتی، 
ترافیکی، عمرانی، فرهنگی، فضای سبز، فناوری، ورزشی و سرمایه گذاری 
پروژه ای که در هفته دولت در استان  از مجموع 200  است، اظهار کرد: 
قم به بهره برداری می رسد، 75 پروژه مربوط به پروژه های شهرداری است. 
کلانترزاده اعتبار هزینه شده برای این پروژه ها را بالغ بر 2100 میلیارد ریال 
عنوان کرد و افزود: این پروژه ها در سطح مناطق هشتگانه توسط شهرداری 
مناطق و سازمان های تابعه به مرحله اجرا رسیده اند. وی با اشاره به ضرورت 
توسعه نشاط اجتماعی، گفت: در حوزه پروژه های فرهنگی و ورزشی به مقوله 

افزایش نشاط اجتماعی توجه شده است.

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد

تعیین اعتبار 2 میلیارد تومانی در نصب 
تابلوهای راهنمای مسیر 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از تعیین اعتبار 2 
میلیارد تومانی در نصب تابلوهای راهنمای مسیر در سال ۹۸ خبر داد.

علی نیک با بیان اهمیت و موقعیت زائرپذیری شهر قم، اظهار داشت: استان 
قم سالیانه پذیرای 20 میلیون زائر است که باید ورود و خروج آن ها به شهر 
به درستی مدیریت شود. مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری 
قم مدیریت ترافیک شهری را نیازمند ایجاد مسیرهایی با کمترین ترافیک 
برای رسیدن به دو مکان مذهبی و مهم شهر دانست و افزود: مسافران  باید 
به مسیرهایی با کمترین ترافیک و زمان برای رسیدن به حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران دسترسی داشته باشند. نیک گفت: 
برای تسریع در رسیدن مسافران هنگام ورود از هر درگاه به شهر آلبوم تابلوهای 
مسیر تهیه شده و با توجه به اولویت و زمان بندی مشخص در سطح شهر نصب 
می شود. وی نصب تابلوهای راهنمای مسیر را در مدیریت ترافیک شهر بسیار 
تأثیرگذار دانست و خاطرنشان کرد: امسال برای نصب تابلوهای راهنمای 
مسیر 2 میلیارد تومان تعیین اعتبارشده که در سرعت بخشی به نصب تابلوها 
کمک بسزایی می کند. مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری 
قم ادامه داد: نصب تابلوهای هوشمند ظرفیت پارکینگ های عمومی نیز در 

ورودی های شهر و مسیرهای پرتردد در دستور کار سازمان قرارگرفته است.

 مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم  مطرح کرد

لزوم بهره مندی از ظرفیت هنر برای 
ایجاد الگوهای رفتاری شهروندی

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم با اشاره به اینکه 
هنر می تواند در فرهنگسازی حوزه شهری موثر باشد، گفت: رفتارهایی که 
در حوزه شهروندی می توانند طبقه بندی شوند مانند ترافیک، فضای سبز، 
آتش نشانی و... حوزه هایی هستند که الگوهای رفتاری آنها را باید از کودکی 
ابوالقاسم مقیمی در حاشیه سی ودومین جشنواره  ایجاد کنیم.  افراد  در 
بین المللی فیلم های کودک و نوجوان قم، در رابطه با اکران فیلم های جشنواره 
کودک و نوجوان در قم، اظهار کرد: جشنواره فیلم کودک و نوجوان که برای 
سومین بار در قم اکران می شود جزو اتفاقات بسیار خوبی است که در حوزه 
کودک و نوجوان در قم رخ می دهد به این خاطر که فضای بانشاط اجتماعی 
کودک و نوجوان، خیلی کم در استان قم رخ داده است. مدیرعامل سازمان 
فرهنگی هنری و ورزشی شهرداری قم افزود: ما در سازمان فرهنگی هنری 
و ورزشی شهرداری قم تلاش می کنیم که فضای با نشاط اجتماعی را برای 
خانواده ها و به ویژه کودکان و زنان به عنوان دو قشر تأثیرپذیر و تأثیرگذار فراهم 
کنیم چرا که هرچه در حوزه کودک سرمایه گذاری کنیم، قطعا می توانیم در 
بهبود روش های تعلیم و تربیت و توسعه فعالیت ها و فرهنگ سازی اثرگذارتر 
باشیم. وی ادامه داد: باید از ظرفیت رسانه هایی مانند فیلم که اثر ماندگاری در 
حافظه و ذهن کودک دارد و می تواند الگوهای رفتاری را برای آنها ایجاد کند، 

استفاده بیشتری داشته باشیم.

استاندار:

 توریست درمانی اولویت نظام سلامت در قم است

 
جزییات خودسوزی یک نفر مقابل بنیاد شهید قم 

در پی خودسوزی یک نفر مقابل ساختمان اداره کل بنیاد شهید، فرماندار قم جزئیات این حادثه 
را تشریح کرد.صبح دیروز یک فرد مقابل ساختمان اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران قم اقدام 
به خود سوزی کرد که طی آن، مصدوم جهت پیگیری اقدامات درمانی به بیمارستان منتقل 
شد.مرتضی حیدری فرماندار قم در خصوص این حادثه و اقدامات صورت گرفته به ایسنا گفت: با 
کمال تاسف روزشنبه یکی از فرزندان شهدا به دلیل مشکلات خانوادگی و بخشی از ناراحتی های 
جسمی که داشت، اقدام به خودسوزی مقابل ساختمان بنیادشهید کرد که عوامل مربوطه آتش را 
خاموش کرده و سریعا وی را به بیمارستان در تهران منتقل کردند و اقدامات درمانی صورت گرفته 
است و امیدواریم بهبودی حاصل شود.فرماندار قم در خصوص دلیل وقوع این حادثه، بیان کرد: 
بنا به اظهارات مدیرکل بنیاد شهید قم، این فرزند شهید مدتی پیش به دلیل پیگیری روند درمانی 
به بیمارستانی در اردبیل منتقل شد و مدتی در آنجا بستری بود که به درخواست خود به قم منتقل 
شد؛ در قم خواهر وی به عنوان قیم، مسئولیت مراقبت از ایشان را بر عهده داشت و ظاهرا به دلیل 
اینکه مراقبت به شکل مناسبی انجام نشده است، مقابل بنیاد شهید اقدام به خود سوزی می کند.

حیدری تصریح کرد: پیگیری های اولیه موضوع فوق الذکر را مشخص کرده است و به دنبال این 
هستیم تا جزئیات بیشتری را کسب کنیم و اگر پیگیری ها موضوع و دلایل دیگری را مشخص کند، 

قطعا پیگیری خواهد شد.

مرعشی: اصلاح طلبان باج نمی خواهند
حسین مرعشی به کنایه درباره بحث میان کرباسچی و عارف می گوید که این بحث مانند بحث آقایان 
یزدی و آملی لاریجانی طلبگی است. او درباره اظهارات اخیر عارف درباره اینکه »ماموریت عده ای 
محدود در جریان اصلاحات شکاف انداختن در داخل این جریان است« می گوید: جبهه اصلاحات 
انقدر منسجم هست که هیچ کس نمی تواند این جبهه را درون بپاشد، الا خداوند متعال.او که می گوید 
اصلاح طلبان از شورای نگهبان فقط حق شان را می خواهند نه باج، این را هم به کنایه گفت که »حیات 

و ممات اصلاح طلبان دست شورای نگهبان است و نمی توانند فعلا انتقادی مطرح کنند.«

دو نماینده بازداشت شده آزاد شدند 
یک عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی از آزاد شدن دو نماینده بازداشت شده خبر داد.یک 
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی در گفتگو با ایسنا، اظهار کرد: از اولین ساعات اداری روز 
شنبه فرایند تودیع وثیقه در اداره ثبت اسناد و دادسرا برای دو نماینده بازداشت شده در ارتباط با پرونده 
سایپا طی شد و این افراد نهایتا بعدازظهر امروز از زندان اوین آزاد شدند.به گفته وی، وثیقه تعیین شده 
برای هر یک از این دو نماینده 10 میلیارد تومان بوده است که با تودیع این وثیقه، تا تعیین تکلیف پرونده 
آزاد شدند.محمد عزیزی و فریدون احمدی چهارشنبه گذشته در ارتباط با پرونده ای در خصوص فروش 

محصولات شرکت سایپا بازداشت و به زندان اوین منتقل شدند.

استیضاح "رحمانی" در مجلس کلید خورد 
سخنگوی کمیسیون اصل ۹0 مجلس از کلید خوردن طرح استیضاح وزیر صنعت و معدن و تجارت 
در پارلمان خبر داد. بهرام پارسایی سخنگوی کمیسیون اصل نودم مجلس ، با اشاره به تخلفات اخیر 
خودروسازی و دستگیری مدیر عامل ایران خودرو، گفت: طرح سوال و استیضاح رحمانی وزیر صنعت و 

معدن با توجه به تخلفات عدیده خودروساز ها در مجلس کلید خورده است.
وی تصریح کرد: بحث استیضاح و سوال از رحمانی با توجه به تخلفات عدیده خودروساز ها که بار ها و 
بار ها هم تذکر داده شده و مورد بی توجهی قرار گرفته، امری طبیعی است و پاسخگو کردن وزیر مرتبط با 

طرح سوال حق طبیعی نمایندگان مجلس بوده و اعتبار خانه ملت است.

فاطمه صالحی: خبر بازداشت بنده کذب است 
فاطمه صالحی فرزند سرلشکر صالحی فرمانده سابق کل ارتش گفت:خبر بازداشت بنده کذب محض 
است.فاطمه صالحی فرزند سرلشکر صالحی فرمانده سابق کل ارتش در گفتگو با تسنیم با بیان اینکه 
"خبر بازداشت بنده کذب محض است"، گفت: هدف از اینگونه شایعات مقاصد سیاسی است.وی با 
بیان اینکه، قصدی برای کاندیداتوری در انتخابات آتی مجلس شورای اسلامی ندارد، گفت: با نزدیک 
شدن به ایام انتخابات، برخی برای گمراه کردن افکار عمومی به چنین شایعاتی متوسل می شوند.
برخی سایت ها و کانال های تلگرامی ادعا کرده بودند که دختر فرمانده اسبق ارتش به دلیل مسائل مالی 

بازداشت شده است.

پلیس: خبر ترور حجت الاسلام پناهیان صحت ندارد 
رییس مرکز اطلاع رسانی پلیس پایتخت خبر ترور حجت الاسلام پناهیان در روز گذشته را تکذیب 
کرد و گفت: هیچ گزارشی در این زمینه به پلیس تهران بزرگ اعلام نشده است.سرگرد علی صباحی 
)رییس مرکز اطلاع رسانی پلیس پایتخت( در گفتگو با خبرنگار ایلنا درباره انتشار خبری مبنی بر ترور 
حجت الاسلام پناهیان در روز گذشته گفت: هیچ گزارش مبنی بر ترور یا سوءقصد به حجت الاسلام 
پناهیان به پلیس تهران بزرگ اعلام نشده است. رییس مرکز اطلاع رسانی پلیس پایتخت تاکید کرد: این 

خبر صحت ندارد و تکذیب می شود.

 طرح: علیرضا پاکدل

آخرین وضعیت نصب کارتخوان در مطب پزشکان!کاریکاتـور

استاندار قم:

اماکن ورزشی قم باید به صورت متوازن توزیع شوند
استاندار قم با تاکید بر توسعه متوازن اماکن ورزشی گفت: متاسفانه فضاهای ورزشی در قم به 
صورت متوازن توزیع نشده است که برای توسعه ورزش استان نیازمند پشتیبانی و حمایت در سطح 

کلان هستیم. 
بهرام سرمست روز شنبه در دیدار با ژاله فرامرزیان معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت ورزش و 
جوانان با بیان اینکه استان قم از نظر توسعه فضاهای ورزشی نیازمند همکاری و توجه ویژه است ، 
افزود:  سالن ۴ هزار و 500 نفره پردیسان به عنوان یکی از زیرساخت های مهم برای توسعه عدالت 

ورزشی است که تکمیل این مجموعه نیازمند توجه وزارت ورزش و جوانان است.
استاندار قم ادامه داد: حمایت از توسعه ورزش همگانی، آمادگی برای برگزاری مسابقات چند 
جانبه و میزبانی از رویدادهای ملی ورزشی در دستور کار استان است و در تلاش هستیم تا از 

رویدادهای ملی به نحو شایسته ای میزبانی کنیم.
وی با تاکید بر لزوم توجه بِه توسعه ورزش بانوان در قم اظهار داشت: برنامه ریزی برای شناسایی 
زنان نخبه ورزشی به منظور توسعه ورزش بانوان در 2 بُعد قهرمانی و همگانی در دستور کار استان 
است. سرمست ادامه داد: توسعه ورزش علاوه بر افزایش نشاط اجتماعی موجب کاهش آسیب های 
اجتماعی می شود که غنی سازی اوقات فراغت با استفاده از توسعه ورزشی بسیار با اهمیت است. 
وی با اشاره به تشکیل شورای مشورت جوانان نخبه در قالب ستاد ساماندهی امور جوانان در استان 
گفت: این مجمع با حضور 60 تن از جوانان نخبه در زمینه های مختلف تشکیل شده است تا 

تصمیمات استان مبتنی بر استفاده از ظرفیت نخبگان و کار کارشناسی باشد.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

فضاهای اختصاصی ورزش بانوان در قم افزایش می یابد
مدیرکل ورزش و جوانان  استان قم، با تاکید  برضرورت افزایش فضاهای اختصاصی ورزش بانوان 
در این استان گفت: هم اکنون 2 فضای اختصاصی بانوان در استان وجود دارد که با توجه به شرایط 

خاص آن توسعه زیرساخت های ورزش بانوان بسیار ضروری است. 
رسول منعم روز شنبه در دیدار مسئولان ورزش قم و ژاله فرامرزیان معاون توسعه مدیریت و منابع 
وزارت ورزش و جوانان با استاندار قم ادامه داد: برخی فضای ورزشی موجود استان نیازمند نوسازی 

و تجهیز هستند ضمن اینکه نیازمند تعریف اماکن ورزشی جدید در قم هستیم.
وی با اشاره به ضرورت فعال سازی مجدد تکمیل مجموعه ورزشی ۴ هزار و500 نفره پردیسان قم 
افزود: روند احداث این طرح از سال ۹۳ شروع شده ولی چند سالی است که به دلیل پیشرفت زیر 
50 درصد از اولویت تخصیص اعتبارات ملی خارج شده است. منعم، ادامه داد: 50 میلیارد ریال 
توسط استانداری برای فعال سازی مجدد این طرح از منابع استانی تخصیص و قول 100 میلیارد 
ریال توسط سازمان تجهیز و نوسازی اماکن ورزشی برای این طرح داده شده است. مدیرکل ورزش 
و جوانان قم اظهار داشت: با توجه به ضرورت بهره برداری از این مجموعه ورزشی انتظار داریم روند 
بهره برداری از این طرح تسریع و تسهیل شود. وی ادامه داد: تسهیل، جذب و تخصیص منابع 

ورزشی وزارت ورزش و جوانان به استان ها در یکسال اخیر بهبود یافته است.

یادداشت های شهر سیل زده/۶۱

دوباره برمی گردم پلدختر. به اتفاق دو دوست قدیمی و عزیزم حاج علی و مجتبی شاحمزه و حاج 
رضا عبداللهی که در حادثه سیل با او همسفر و آشنا شده ام و یکی دو نفر از طلاب حوزه علمیه 
خواهران پلدختر سری به منزل مرحوم محمدی پور می زنم تا مشکلات احتمالی آنان رسیدگی 
کنم. خانه ای که یکی دو ماه پیش برای عرض تسلیت و سرسلامتی بازماندگان سری زدیم و به 
اتفاق همراهان مصیبت دیدگان را مورد تفقد قرار دادیم. زنده یاد محمدی پور پس از واقعه سیل بر 
اثر حادثه دلخراش رانندگی جان به جان آفرین تسلیم کرد. در آن دیدار قول بازسازی خانه مسکونی و 
تامین بخشی از وسایل زندگی آنان را دادم و به عهد خود وفا دار بودم. حالا بازسازی شده است. لوله 
کشی، برق کشی، کف سازی حیاط، سفیدکاری، ایزوگام پشت بام و دیوارها، نصب درب اتاق و..... 

از جمله این کارها بوده است. 
اهل خانه که داغ پدر عزیز خود را بر پیشانی خود دارند با بازسازی خانه احساس آرامش و آسایش 
می کنند. برای بانیان خیر دست به دعا برمی دارند و  عجیب با تمام وجود قدردان این خدمت 
ناچیزند. در تشکر و قدردانی مادر بچه های یتیم و داغدیده و دیگر افراد حاضر  با معنی برخی واژه ها 
که با زبان لری بیان می شود، آشنا نیستم ولی خجالت زده الطاف و محبت آنان می شوم. پس از 
نوشیدن یک لیوان آب خنک، دخترک  مرحوم محمدی پور که با همه وجود طعم تلخ یتیمی را با همه 
وجود چشیده است از جا بلند می شود به طرف تنها اتاق خانه می رود و شاخه گلی را می آورد. به 
طرفم می آید تا به منظور قدردانی تقدیم کند. بغض راه گلویم را می گیرد. بیش از همه مادر او است 

که با گریه هایش هر چند پنهان اما همه را تحت تاثیر خود قرار می دهد.
یتیمی درد بی درمان یتیمی....
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عابرین پیاده عزیز، خط کشی و پل های 
عابر برای ما هزینه و تعبیه شده اند. از آنها 

درجهت حفظ سلامت خود بهره ببریم.

پیام آموزشی

هفته  با  همزمان  گفت:  قم  استان  آهن  راه  مدیرکل 
دولت، فاز نخست اتصال گمرک به ریل سراسری راه آهن 
به طول 2 کیلومتر و با اعتبار 150 میلیارد ریال به بهره 

برداری رسید.
محسن ، افزود: در 2 سال گذشته چشمه های بار در 
این استان شناسایی و ظرفیت های انتقال بار بر روی ریل 

بررسی و  مقدمات  اتصال راه آهن به گمرگ  انجام شد.
وی اضافه کرد: اتصال گمرک قم به ریل راه آهن از جمله 
طرح هایی بود که می توانست سودآوری اقتصادی بالایی 
برای استان داشته باشد که بر این اساس اجرای این طرح 

در 2 فاز پیش بینی شد.
به گفته وی، مسیر ریل گذاری برای اتصال گمرک به راه 
آهن چهار کیلومتر و 100 متر است که فاز نخست اتصال 
ایستگاه گار مانوری به گمرک به طول 2 کیلومتر اجرایی 

شد.
اعتماد با بیان این که برای زیرسازی، روسازی و تهیه 

ادوات 150 میلیارد ریال هزینه شده است، خاطرنشان 
کرد: فاز نخست طرح با احداث یک سکو توسط گمرک به 
بهره برداری رسید و برای اجرایی شدن فاز دوم این طرح 
نیاز است گمرک استان سکوهای بعدی را نیز نصب نماید.
وی با اشاره به این که گمرک استان تعهد نموده سالیانه 
2 میلیون تُن بار به روی ریل منتقل نماید، گفت: تمام 
هزینه اتصال گمرک به ریل توسط راه آهن تامین شد، در 
حالی که هزینه زیرسازی چشمه های بار بر عهده نهاد 

مربوطه می باشد.
وی به مزیت های اتصال گمرک به راه آهن اشاره و بیان 
کرد: با انتقال هر تُن کیلومتر از جاده به ریل، سالیانه به 
میزان ۸0 میلیون لیتر صرفه جویی سوخت انجام خواهد 

شد.
مدیرکل راه آهن قم باز شدن گره حمل و نقلی و ارزان تر 
شدن تعرفه های حمل و نقل را از جمله مزیت های طرح 
عنوان و اضافه کرد: با اتصال گمرک به شبکه سراسری راه 

آهن قابلیت حمل و نقل و ترخیص سالیانه 20 هزار تُن 
کانتینر از طریق شبکه ریلی فراهم می شود.

به گفته وی، بهره گیری از ظرفیت ها و تقویت مشارکت 
تحقق  اقتصادی،  های  فعالیت  در  خصوصی  بخش 
منویات رهبر معظم انقلاب در سیاست های کلی برنامه 
ششم توسعه، حذف سالیانه 100 هزار دستگاه تریلی 
22 تُنی از محورهای مواصلاتی استان و بهبود در بخش 
تولید استان را از دیگر مزیت های اتصال گمرک به راه آهن 

است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: بهره برداری 
از کارخانه تعمیر لوکوموتیو از دیگر طرح های هفته دولت 
است که با اعتبار 1۴0 میلیارد ریال در ایستگاه گار مانوری 

احداث شده است.
مدرن  های  کارخانه  جزو  کارخانه  این  افزود:  اعتماد 
تعمیر لوکوموتیو است که با راه اندازی آن، لوکوموتیوهای 

باری برای تعمیرات وارد شهر نخواهند شد.

مدیرکل راه آهن استان قم  خبرداد

اتصال گمرک  قم به راه آهن سراسری 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: استفاده از حمل ونقل عمومی 
به عنوان یک فرهنگ باید از بین مسئولان و مدیران شهری آغازشده تا مردم نیز به تبع 

از آن پیروی کنند.
عباس ذاکریان با بیان اهمیت ساماندهی پارکینگ های سطح شهر در ایجاد نظم و 
ترافیک روان در خیابان ها اظهار داشت: متأسفانه استفاده از خودروهای شخصی و 
عدم استفاده از حمل ونقل عمومی تردد در هسته مرکزی شهر را دچار مشکل کرده 

است.
وی ساماندهی قوانین پارک در حاشیه خیابان را یکی از الزامات خیابان های هسته 
مرکزی شهر دانست و افزود: کاهش مدت زمان پارک خودروی شخصی و افزایش 
بهای پارک یکی از راه هایی است که مانع استفاده از خودروهای شخصی در هسته 

مرکزی شهر می شود.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم، تغییر نگاه خودرو محوری در بین مردم 
و مسئولان را یکی از مهم ترین عوامل کاهش حجم های ترافیک عنوان کرد و گفت: 
استفاده از حمل ونقل عمومی به عنوان یک فرهنگ باید از بین مسئولان و مدیران 

شهری آغازشده تا مردم نیز به تبع از آن پیروی کنند.
وی درجه بندی خیابان ها را براساس نظر کمیته فنی شورای ترافیک اعلام و بیان 
کرد: میدان سعیدی تا سرای خورشید، خیابان اراک تا تقاطع و دوربرگردان خیابان 
نیروگاه، خیابان شهدا و بلوار نیاش بر طبق درجه بندی اعلام شده دارای درجه یک 

هستند.
ذاکریان مدت  زمان پارک وسایل نقلیه در خیابان های درجه یک را  نیم ساعت اعلام  
و خاطرنشان کرد: این مصوبه تا پایان سال ۹۸ اعتبار داشته و در آستانه سال ۹۹ 

درجه بندی خیابان ها و نرخ و مدت زمان پارک خودروها بازنگری می شود.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

فرهنگ استفاده از حمل ونقل عمومی باید از مسئولان آغاز شود

مدیرکل میراث فرهنگی قم از رتبه نخست جذب سرمایه گذاری در بخش گردشگری در 
سطح کشور خبر داد.

حمید یزدانی با اعلام این خبر گفت: اداره کل میراث فرهنگی قم در طول یک سال گذشته 
با جذب 20 میلیارد و ۴20 میلیون تومان در  بخش سرمایه گذاری صنعت گردشگری توانست 

در سطح کشور رتبه  نخست را کسب کند.
از بهرام سرمست، استاندار و مهرداد غضنفری، معاون هماهنگی  یزدانی ضمن تشکر 
امور اقتصادی استانداری قم گفت: مشکلات متعددی در خصوص دریافت و بررسی اسناد 
متقاضیان در بانکها  وجود داشت که با این همه موفق به جذب 20 میلیارد و ۴20 میلیون 

تومان اعتبار در صنعت گردشگری شدیم.

مدیرکل میراث فرهنگی استان قم اظهار امیدواری کرد: در سال 1۳۹۸ در صدد هستیم با 
مساعدت استاندار و معاون امور اقتصادی استانداری و روسای بانکهای عامل استان  با رفع 
مشکلات جذب اعتبارات  بتوانیم حداکثر مبلغ درخواستی متقاضیان را برای پرداخت، اجرایی 

کنیم.
او با بیان اینکه سند توسعه استان قم بر محور گردشگری است افزود:  گردشگری جایگاه 
زیادی در رونق اقتصادی و اشتغال زایی دارد از این رو جذب اعتبار در حوزه سرمایه گذاری 
نقش  بسیار موثری در توسعه استان خواهد داشت. یزدانی با بیان اینکه زیر ساخت های 
گردشگری قم به توسعه نیاز دارد افزود: برای بهبود کیفیت و خدمت رسانی مطلوب  به زائران و 

مسافران نیازمند تعامل با سایر دستگاه های اجرایی هستیم.

مدیرکل میراث فرهنگی استان قم :

سند توسعه استان قم بر محور گردشگری است

محمد خامه یار*


